
 بررسي و اصلاح فوري
 افزايش قيمت خودروهاي مونتاژي

يادداشت-5يادداشت-4يادداشت-3

نگاهي عميق   به بيانيه ضد ايرانيدولت  و تورم دولتي شتر  دولت
در ايران ما براي س��ال هاي 
طولان��ي ب��ا ي��ك دوگانه 
مهم مواج��ه بوده اي��م. در 
ش��رايطي كه تمام دولت ها 
در سال هاي گذشته بر اين 
موض��وع تاكيد داش��ته اند 
ك��ه بايد به س��مت كاهش 
تورم حرك��ت كنيم و حتي 
برنامه ها و طرح ه��اي گوناگوني ني��ز در اين زمينه 
ارايه داده و اجرايي كرده ان��د اما در عين حال كمتر 
به اين موضوع مهم توجه ش��ده ك��ه در ايران دولت 
خود به عنوان ي��ك عامل مهم و اصلي بالا بودن نرخ 
تورم به شمار مي رود. اگر بخش خصوصي واقعي در 
اداره بسياري از اين شركت ها و سازمان ها وارد شده 
بود، پول واريزي را بر اس��اس سود و زيان و نيازهاي 
واقعي مي داد و در نهايت تصميم مي گرفت كه يك 
بن��گاه تا چه حد براي روي پا ماندن نياز به س��رمايه 
دارد و آيا اساسا بازدهي لازم را دارد يا بايد به تغيير، 
اصلاح ي��ا حتي تعطيلي آن فكر كرد. در نظر گرفتن 
اين تغييرات باعث ش��ده كه دولت در طول سال به 
ش��ركت ها و نهادهاي مختلف بودجه بدهد و وقتي 
دسترس��ي به منابع مالي كم يا قطع شود در تامين 
نيازها مش��كلاتي به وجود مي آيد و همين مس��اله 
منجر به كس��ري بودجه مي شود و البته اصلي ترين 
عامل تورم در اقتصاد ايران نيز همين كسري بودجه 
دولت هاست. از س��وي ديگر اصرار بر خودكفايي يا 
توليد همه چيز در داخل كش��ور نيز معضل ديگري 
است كه به دولت بزرگ بازمي گردد و در سياست هاي 
كلان براي مشكل ساز ش��ده است. امروز بسياري از 
كش��ورهاي موفق دنيا، ديگر به تولي��د تمام نيازها 
اص��رار ندارند. در ايران اما ش��رايط به ش��كل كاملا 
متفاوتي چيده شده و همين موضوع هرگونه تلاش 

براي كاهش تورم را نيز با مشكل مواجه كرده است.
دولت در تمام حوزه ها حضور دارد، برنامه ريزي و اجرا 
را در اختي��ار مي گيرد و به اين ترتيب نقش و س��هم 
ديگر حوزه ها، به شدت كاهش يافته است. وقتي كار به 
اينجا مي رسد، دولت مجبور است در شرايط مختلف، 
براي اجراي سياست هاي حمايتي وارد شود و همين 
موضوع بار مالي جديدي ايجاد مي كند كه كار را در 
شرايط مختلف دشوار مي كند. با توجه به مشكلات و 
محدوديت هايي كه اقتصاد ايران در سال هاي گذشته 
با آن مواجه ش��ده، اجراي اين سياست ها، دشوارتر 

نيز شده است.
 موضوعي كه امروز ترديدي در آن وجود ندارد، لزوم 
كوچك ش��دن و كاهش تصدي گري ش��ركت هاي 
دولت اس��ت. در صورتي كه اين اولويت بسيار مهم 
دنبال شود، مي توان انتظار داشت كه نرخ تورم نيز به 
شكل قطعي و دايمي كاهش پيدا كند اما در غير اين 
صورت حتي طرح هاي ارايه شده نيز تنها مي توانند 

به شكلي كوتاه مدت تاثيرگذار باشند. 

بيانيه اخير نشس��ت مشترك 
ش��وراي همكاري هاي خليج 
فارس با روسيه، عليه تماميت 
ارض��ي و حاكميت اي��ران بر 
س��ه جزيره در خلي��ج فارس 
ب��ا واكنش ه��اي مختلفي در 
كشور مواجه شده كه به غير از 
واكنش محافظه كارانه دولت، 
س��اير مواضع خصوصا مجلس و ديپلمات هاي باتجربه و 

تشكل هاي مردمي قوي بوده است.
مع الوصف به نظر نگارنده برخي از لايه هاي عميق تر قضيه 
كماكان ديده نش��ده كه مي بايست با در نظر گرفتن آنها، 

استراتژي نويني طراحي كرد.
نگاهي اجمالي به امضاكنندگان بيانيه: 

1- امارات متحده عربي، 
اين كشور مدعي اصلي در رابطه با جزاير سه گانه بوده ولي، 
صرف نظر از اين ادعاي سياس��ي، طي چند دهه گذشته 
روابط ايران با اين كشور؛ غالباً عادي و بعضاً حسنه بوده است.

در حوزه روابط اقتصادي و تجاري نيز، شرايط تحريمي 
و غيرتحريم، الگ��وي تجارت خارجي ايران بنفع امارات 
طراحي و هدايت ش��ده اس��ت. طبق آمار رسمي طي 
سال 1401، امارات اولين ش��ريك تجاري ايران بوده و 
بالغ بر 18 ميليارد دلار از امارات واردات داش��ته اس��ت. 
بايد به س��اير انتفاع اقتصادي امارات از فعاليت تجاري 
و س��رمايه گذاريهاي نجومي ايرانيان در آن كش��ور نيز 

توجه داشت. 
بنابر اين سياست تجاري ايران به هيچ وجه در راستاي منافع 
ملي و تقويت سياست خارجي نبوده، كه اين خلأ بزرگ بين 

سياست ها، لطمات زيادي به منافع كشور زده است.
2- عربستان سعودي

بعد از يك دوره طولاني تنش سياسي بين ايران و عربستان، 
انتظار مي رفت همزمان با آغاز عادي سازي روابط سياسي، 
دولت اين كش��ور به نشان حس��ن نيت، براي تلطيف در 
محتواي بيانيه ضد ايراني اقدام موثري مي كرد. ولي رويكرد 
دولت عربس��تان مانند دوره روابط پرتنش، در اين قضيه 

ثابت بوده است.
3- قطر

دولت قطر همواره سعي داشته نزديكترين رابطه سياسي 
با ايران را بين كش��ورهاي حاشيه خليج فارس به نمايش 
بگذارد. سفر سال گذشته رييس جمهور به قطر و سفر امير 
قطر به ايران و ميانجي گري بين ايران و امريكا، انتظار مواضع 
با حس��ن نيت از سوي اين كش��ور مي رود. امضاي دولت 
قطر ذيل اينچنين بيانيه ضدايراني مي بايست حساسيت 

برانگيز باشد.
4- عمان

بعد از قطر، روابط سياسي عمان با ايران »ظاهراً« در سطح 
خوبي است.  اين كشور به دليل روابط گرم سياسي با ايران، 
نقش ميانجي گري ايران با امريكا و اروپا را به عهده داشته 
است. امضاي بيانيه ضد ايراني مزبورتوسط دولت عمان، نياز 
ادامه در صفحه 8 به گله مندي رسمي دولت ايران دارد. 

 حاكميت ها و دولت ها منابع 
عموم��ي انف��ال ماليات ها و 
درآمدهاي عمومي را به نيابت 
از مردم در اختي��ار دارند تا از 
محل اين منابع و عوايد حاصل 
از آن براي تامين مصالح عامه 
اس��تفاده كنند. بديهي است 
در طي اي��ن طري��ق بي نياز 
از مش��اركت اقتصادي مردم و بخش ه��اي غيردولتي 
)خصوصي، تعاون��ي و عمومي غيردولتي( نيس��تند و 
بايستي از طريق واگذاري كار مردم به خود مردم و خروج از 
تصديگري هاي غير ضرور، صرفاً به امور حاكميتي بپردازند 
و تلاش كنند كه با توانمندس��ازي فردي، خانوادگي و 
گروهي افراد جامعه و بالا بردن سطح مشاركت مردم در 
تمامي عرصه ها به ويژه در عرصه هاي اقتصادي و اجتماعي 
و با شكل دهي پيمان هاي گروهي و همكاري هاي جمعي 
در قالب سازمان ها و تشكل هاي مردم پايه تلاش نمايند كه 
دولت و حاكميت را صرفاً در جايگاه تنظيم گر، تسهيل گر و 
شتاب دهنده حركات توسعه اي توسط بخش غير دولتي 
قرار دهند كه با ايجاد بسترها و زيرساخت هاي ملي لازم 
يا اعطاي مشوق ها و ايجاد محرك ها نسبت به ريل گذاري 
براي دستيابي كشور به رشد، توسعه، پيشرفت و تعالي 

جامعه مبادرت نمايند.
در اين مس��ير دولت ها ب��ا صرف نظر ك��ردن از برخي  
درآمدها )اعطاي تخفيف هاي مالياتي، كاهش تعرفه ها 
و عوارض(، يا اهرمي س��ازي منابع )اعطاي تس��هيلات 
ارزان قيمت از محل منابع عموم��ي در قالب وجوه اداره 
شده يا شكل دهي بانك هاي توسعه اي(، يا مولدسازي 
دارايي هاي راكد و غيرمولد )واگ��ذاري املاك، اموال و 
دارايي ها و خصوصي س��ازي(، يا برون سپاري و اعطاي 
امتي��ازات و انحص��ارات دولتي و عمومي )موسس��ات 
خصوصي حرفه اي عهده دار ماموريت عمومي همانند 
سازمان هاي نظام صنفي و نهادهاي عمومي غيردولتي 
برآمده از مشاركت مردم مبتني بر جمع سپاري دانش 
تخصص مهارت يا س��رمايه ها و منابع مالي خرد(، يا با 
بسترسازي و ايجاد زيرساخت هاي ملي و اعطاي مشوق ها 
و ايجاد محرك ها انگيزه لازم را در بخش غيردولتي براي 
مش��اركت اقتصادي بيشتر فراهم مي س��ازند. اين نوع 
نقش آفريني و ظرفيت سازي دولت ها را مي توان مشابه با 
قضيه شتر هجدهم در داستان قضاوت حضرت علي)ع( 
در خصوص تقسيم شترهاي باقيمانده از پدري در ميان 
فرزندانش دانست.  در يكي از قضاوت هاي حضرت علي)ع( 
به نقل از روايات آمده است كه پيرمردي فوت مي كند كه 
17 شتر داشته است و وصيت كرده كه پس از فوت او نصف 
شترها به پسر بزرگ، ثلث شترها به پسر وسطي و يك نهم 
شترها به پسر كوچك برسد و 17 شتر قابل تقسيم به اعداد 
مزبور )2، 3، 9( نيست. نزد حضرت علي)ع( مي روند و از 
ايشان تقاضاي راه حل مي كنند. ايشان مي فرمايند اجازه 
مي دهيد يك شتر از شترهاي خودم را به شترهاي شما 
ادامه در صفحه 8 اضافه كنم و... 

رضا پاكدامنعلي اكبر نيكواقبال علي حيدري

 نتيجه اصلاحات اقتصادي دولت 
يا خبرهاي خوش خارجي
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كاهش تورم؟

 بخش خصوصي به رغم مخالفت 
با تشكيل وزارت بازرگاني، 6 پيشنهاد ارايه داد

»تعادل« گزارش مي دهد

 راي مجلس
 به تفكيك صمت

جولان خرس در بازار سرمايه
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 چمران درباره قراردادهاي خريد اتوبوس: 
به مهرماه دل نبنديد
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وزراي اقتصاد و صمت
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 »قيامت« 
در پارلمان شهري پايتخت

 تصميمات 
سخت !

موض��وع افزايش قيمت 
بنزين ه��ر از چندگاهي 
خبر مهم فضاي عمومي 
جامعه مي شود و هر بار از 
سوي مراجع يا رسانه هاي 
نزديك به محافل و مركز 
تصميم گي��ري تكذيب 
مي ش��ود. آخري��ن اين 
موارد، خبري به نقل از خبرگزاري تس��نيم بود كه با 
تكذيب اين رسانه مواجه شد. اين رسانه در تكذيب 
خود عنوان داشت: »همانطوري كه مسوولان دولت و 
مجلس شوراي اسلامي بارها اعلام كرده اند، تاكنون 
هيچ برنامه اي براي افزايش نرخ بنزين در سال جاري 
وج��ود ندارد و تا امروز هي��چ تصميمي در خصوص 
افزايش نرخ بنزين گرفته نش��ده است« )تسنيم- 
4/24(. س��خنگوي كميس��يون انرژي مجلس نيز 
يكي دو روز قبل افزايش قيمت بنزين و »سه نرخي 
شدن« آن را كذب خواند )4/24(. منشأ اخبار اخير 
شايد اظهارات مدير سامانه هوشمند سوخت بود كه 
گفته بود: »طرح آزمايشي تخصيص سهميه سوخت 
با كارت بانكي و براس��اس كدملي، حداكثر تا پايان 
تيرماه آغاز مي شود و كارت هاي سوخت فعلي حذف 
مي شوند.« )1402/4/6(  اما انتشار اين تكذيبيه ها 
درست در روزي بود كه خبرگزاري رسمي دولت به 
نقل از رييس مجلس عنوان داشت: »سالانه بالغ بر 
100 ميليارد دلار انرژي در كش��ور به هدر مي رود«. 
وي چندي پيش نيز از هدر دادن »104 ميليارد دلار 
ثروت كش��ور« توسط »مديران كشور« گلايه كرده 
بود و اينكه »اگر مديريت صحيحي داش��ته باشيم 
شاهد هدر رفت انرژي و سرمايه هاي ملي نخواهيم 
بود« )1402/3/11(  واقعيت قضيه آن است كه تداوم 
وضعيت فعلي و بنزين ليتري 1500 تا 3000 هزار 
ادامه در صفحه 3 تومان هيچ توجيه منطقي و... 

حسين حقگو

يادداشت-2

 چشم انداز 
احياي وزارت بازرگاني

نماين��دگان مجلس به 
كليات لايحه دولت براي 
احياي وزارت بازرگاني و 
منفك شدن حوزه هاي 
صنعتي و تج��اري راي 
مثبت دادند ت��ا يك بار 
ديگ��ر اين موض��وع در 
تي��ررس ارزيابي ه��اي 
تحليلي قرار بگيرد. ساختار وزارت صمت كه از زمان 
دولت احمدي نژاد شكل گرفت و  تا به امروز استمرار 
پيدا كرد، همواره با چالش ها و انتقاداتي مواجه بوده 
است. اما آيا تشكيل ساختارها به تنهايي مي تواند 
اهداف از پيش تعيين ش��ده اقتص��ادي را محقق 
كند؟اگر قرار باشد به صورت شكلي به قضيه نگاه 
ش��ود از اين منظر كه يك ساختار و وزارتخانه قرار 
است متولي بخش صادرات و واردات كشور شود، 
رويكردي مثبت است. با توجه به وسعت سرزميني 
ايران و تنوع توليد كشور و همچنين تنوع مصرفي 
كه لازمه زندگي امروز ش��هروندان ايراني )و مردم 
جهان اس��ت( اين ساختارس��ازي ها مي توانند به 
بهبود شاخص هاي اقتصادي كمك كنند. بر اساس 
آمارهاي سال گذشته و آمارهاي فصل بهار 1402، 
نزديك به 80 درصد واردات ايران از كش��ورهايي 
چون ام��ارات، چين، عراق، تركيه، هند، روس��يه، 
آلمان و... اس��ت. البته ممكن است از اين كشورها، 
يك كش��ور در يك بازه زماني، تجارت بيشتري با 
ايران داش��ته باشد يا كشوري در يك مقطه زماني 
خاص، تجارت كمتري با ايران داش��ته باش��د. به 
عبارت ديگر، ايران با همه جهان، مبادلات صادراتي 
و واردات��ي ندارد. علت اي��ن محدوديت ها هم اين 
نيست كه ايران در ساختارسازي ها مشكلي داشته 
است. بلكه مشكلات ديگري باعث شكل گيري اين 
ادامه در صفحه 3 فضا شده اند.   

هادي حق شناس

يادداشت-1

روز گذشته قيمت دلار در بازار آزاد به كمتر از 49 هزار 
تومان رس��يد. رقمي كه در هفته هاي گذشته تكرار 
نشده بود و به اين ترتيب پس از افزايش قيمت دلار و 
عبور دوباره آن از مرز 50 هزار تومان، حالا مي توان از 
آن گفت كه پس از ثباتي نسبي، مي توان به كاهشي 
ماندن قيمت ارز اميدوار بود. با وجود آنكه دولت ها در 
سال هاي گذشته بارها اعلام كرده اند كه نرخ دلار ارتباط 
مستقيمي با تورم ندارد اما اقتصاد ايران در سال هاي 
گذش��ته بارها ثابت كرده كه خبرهاي بين المللي را 
جدي تر از تحولات داخلي در نظر مي گيرد و با هر خبر 
مثبت يا منفي، اقتصاد در كوتاه ترين زمان ممكن نسبت 

به آن واكنش نشان مي دهد.
پايگاه خبري المانيتور با توجه به تعليق رابرت مالي از 
سمت نمايندگي ويژه امريكا در امور ايران، در گزارشي 

درباره سياست دولت جو بايدن درباره موضوع احياي 
توافق هسته اي ايران نوشت: با به سر بردن رابرت مالي 
در مرخصي اجباري و بررسي مجوز امنيتي او، فصلي 
در رويكرد دولت بايدن نسبت به ايران به پايان رسيد. 
جو بايدن مالي را در 28 ژانويه 2021 به اين س��مت 
برگزيد تا سياست اشتباه دونالد ترامپ، رييس جمهور 
پيشين امريكا را در خروج از توافق هسته اي )برجام( 
در س��ال 2018 جبران كند. المانيتور نوشت: بايدن 
به جاي گزينه بازگش��ت به برجام، مالي را موظف به 
پيگيري توافق��ي »طولاني تر و قوي تر« كرده بود كه 
آن موقع با توجه به پيش��رفت هاي اي��ران در زمينه 
غني سازي اورانيوم از سال 2018، و سر رسيدن موعد 
برخي بندهاي غرب در توافق اصلي، ضروري به نظر 
صفحه 2 را بخوانيد مي رسيد.  

تعادل| دولت سال گذشته لايحه اي در مورد تشكيل 
وزارت بازرگاني به مجلس فرس��تاد. لايحه اي كه باور 
كارشناسان مركز پژوهش هاي اتاق ايران، داراي ايراد 
و 10 ابهام بزرگ بود. اما با اين حال در 12 ارديبهشت 
امسال دو فوريت اين لايحه در مجلس تصويب شد و 
ديروز يكشنبه مجلسي ها پس از بررسي كليات لايحه 
دوفوريتي »تش��كيل وزارت بازرگاني « با آن موافقت 
كردند. سپس كليات لايحه با 129 راي موافق، 101 
راي مخالف و 4 راي ممتنع از مجموع 238 راي م أخوذه 
در مجلس تصويب شد. در حالي كليات لايحه تشكيل 

وزارت بازرگاني تصويب ش��د كه موافقان، تش��كيل 
اي��ن وزارت خانه را امري مهم و در راس��تاي كنترل و 
تنظيم گري ب��ازار بيان كردن��د و در مقابل مخالفان، 
تفكي��ك وزارت صمت و تش��كيل وزرات بازرگاني را 
آدرس غلطي براي مهار تورم عنوان كردند. درهمين 
راس��تا، مركز پژوهش هاي اتاق ايران ضمن مخالفت 
با كليات لايح��ه دولت براي ايج��اد وزارت بازرگاني، 
اعلام كرده است كه در صورت اصرار بر تشكيل وزارت 
بازرگاني به 6 نكته كارشناسي مدنظر بخش خصوصي 
صفحه 7 را بخوانيد توجه شود.  

معاملات بازار سرمايه روز گذشته نيز ركوردشكني كرد و 
شاهد خروج نقدينگي بسيار سنگين از چرخه معاملات 
بوديم و خروج نقدينگي نسبت به روز معاملاتي گذشته 
سه برابر ش��د. اين حال و اوضاع نشان مي دهد كه بازار 
دوباره خرس��ي شده است. مشكلات بازار كم نيست از 
سوي ديگر نمادها و صنايع بازار ريزش بسيار سنگيني 
داشته اند؛ اما همچنان شاخص در محدوده دو ميليوني 
باقي مان��ده و ميزان افت بي��ش از دو درصدي را ثبت 

كرده است كه اين موضوع نشان مي دهد واقعيت بازار با 
شاخص تطبيق ندارد، شاخص و بازار هريك مسيرهاي 
 Bear Market خود را پيش مي روند.  بازار خرسي يا
برعكس بازار گاوي بوده و در بورس نشان دهنده ركود 
اقتص��ادي و افت بازار اس��ت. اين اف��ت باعث كاهش 
چشمگير ارزش سهام هاي مختلف شده و بر كل بازار 
تأثير منفي مي گذارد. بنابراين كارشناسان هنگام ريزش 
صفحه 4 را بخوانيد بورس و ...  



روز گذشته قيمت دلار در بازار آزاد به كمتر از 49 هزار 
تومان رس��يد. رقمي كه در هفته هاي گذشته تكرار 
نشده بود و به اين ترتيب پس از افزايش قيمت دلار و 
عبور دوباره آن از مرز 50 هزار تومان، حالا مي توان از 
آن گفت كه پس از ثباتي نسبي، مي توان به كاهشي 
ماندن قيمت ارز اميدوار بود. با وجود آنكه دولت ها در 
سال هاي گذشته بارها اعلام كرده اند كه نرخ دلار ارتباط 
مستقيمي با تورم ندارد اما اقتصاد ايران در سال هاي 
گذش��ته بارها ثابت كرده كه خبرهاي بين المللي را 
جدي تر از تحولات داخلي در نظر مي گيرد و با هر خبر 
مثبت يا منفي، اقتصاد در كوتاه ترين زمان ممكن نسبت 

به آن واكنش نشان مي دهد.
پايگاه خبري المانيتور با توجه به تعليق رابرت مالي از 
سمت نمايندگي ويژه امريكا در امور ايران، در گزارشي 
درباره سياست دولت جو بايدن درباره موضوع احياي 
توافق هسته اي ايران نوشت: با به سر بردن رابرت مالي 
در مرخصي اجباري و بررسي مجوز امنيتي او، فصلي 
در رويكرد دولت بايدن نسبت به ايران به پايان رسيد. 
جو بايدن مالي را در ۲۸ ژانويه ۲0۲۱ به اين س��مت 
برگزيد تا سياست اشتباه دونالد ترامپ، رييس جمهور 
پيشين امريكا را در خروج از توافق هسته اي )برجام( 
در س��ال ۲0۱۸ جبران كند. المانيتور نوشت: بايدن 
به جاي گزينه بازگش��ت به برجام، مالي را موظف به 
پيگيري توافق��ي »طولاني تر و قوي تر« كرده بود كه 
آن موقع با توجه به پيش��رفت هاي اي��ران در زمينه 
غني س��ازي اورانيوم از س��ال ۲0۱۸، و سر رسيدن 
موعد برخي بندهاي غ��رب در توافق اصلي، ضروري 

به نظر مي رسيد.
در ادامه اين گزارش آمده اس��ت: مالي و تيم او موفق 
به نهايي كردن يك توافق پيش از اتمام دوره حس��ن 
روحاني، رييس جمهور پيشين ايران نشدند كه برجام 
را دستاوردي تاريخي براي دولت خود مي دانست. اما 
خروج امريكا از تواف��ق باعث قدرت گرفتن منتقدان 
تندرو در قبال روحاني ش��د كه درباره مذاكره با غرب 
احتياط به خرج مي دادن��د. در ادامه اين مطلب آمده 
اس��ت: امريكا و ايران به برجامي جديد نزديك شدند 
كه عمدتا به طور غيرمستقيم و از طريق اتحاديه اروپا و 
ميانجي هاي منطقه اي درباره آن مذاكره شده بود اما 
ايران به موافقت با آن نرسيد. در ادامه اين گزارش ادعا 
شده است: از طرفي، سياست امريكا در قبال ايران در 
ماه هاي اخير تغيير كرده است كه هم زمان با شرايط 
پيش آمده ب��راي مالي بوده اس��ت. اين فصل جديد 
مذاكراتي به طور كلي دربرگيرن��ده »تفاهم« ايران و 
امريكا درباره چيزي غير از يك »توافق« براي اجتناب 
از بازبيني كنگره است و طبق گفته ها، شامل نظارت 
بيشتر بر برنامه هسته اي ايران و محدوديت هاي بيشتر 
عليه غني سازي اورانيوم توسط آن و همكاري بيشتر با 
آژانس بين المللي انرژي اتمي خواهد بود كه در ازاي 
آن، لغو برخي تحريم ها و آزادي شهروندان امريكايي 

در ايران انجام خواهد شد.
در گزارش المانيتور در ادامه با اشاره به نزديك شدن 

پايان تاريخ ممنوعيت سازمان ملل در زمينه تحقيق، 
توسعه و توليدات موش��ك هاي بالستيك و واردات و 
صادرات فناوري هاي موشكي و پهپادي توسط ايران 
در اكتبر ۲0۲۳ و موضوع به تصويب رساندن اجراي 
»پروتكل الحاقي« در مجلس شوراي اسلامي ايران كه 
آژانس بين المللي انرژي اتمي را قادر مي سازد بازرسي 
سرزده تري از برنامه هسته اي ايران به عمل بياورد، ادعا 
شده است: هيچ يك از اين اتفاق ها نخواهد افتاد، حداقل 
نه به شكلي كه تصور آن وجود دارد. طبق گزارش اخير 
رويترز، اتحاديه اروپا به ايران گفته است كه تحريم هاي 
موشكي را عليه آن حفظ خواهد كرد. علاوه بر اين، مقام 
معظم رهبري ايران اخيرا بيان كردند كه همكاري ايران 
با آژانس نمي تواند فراتر از توافق هاي پادماني كه براي 
تمامي اعضاي ان پي تي الزامي است، فراتر برود. مساله 
اين جاست كه آيا امريكا و متحدان غربي آن در اكتبر 
به دليل عرضه فناوري پهپادي به روسيه براي استفاده 
در جنگ اوكراين-ادعايي كه از س��وي ايران رد شده 
است- با ايران مقابله خواهند كرد يا نه. در اين گزارش 
همچنين مطرح شد: استفان رادميكر، دستيار پيشين 
وزير امور خارجه امريكا پيشنهاد كرده است كه امريكا 
مي تواند با تشويق انگليس، فرانسه و آلمان كه از اعضاي 
برجامند، مكانيسم ماشه را فعال كند كه يكي از موارد 
مقرر در برجام است و نه تنها تحريم هاي موشكي، بلكه 
تمامي تحريم ها را عليه ايران باز مي گرداند. اتحاديه 
اروپا تاكنون با ايده فعال كردن مكانيسم ماشه موافقت 
نكرده اس��ت، مگر زماني كه ايران تولي��دات اورانيوم 
غني ش��ده خود را تا 90 درصد كه سطح تسليحاتي 

است، افزايش دهد.
در روزهاي گذشته يك پايگاه اسراييلي نيز مدعي شده 
بود كه مذاكرات ايران و امريكا براي توافقي متفاوت با 
برجام ادامه داشته و حتي در بخش هايي اجراي طرح 
جديد نيز كليد خورده كه البته هنوز تكليف مشخصي 
ندارد و هيچ يك از طرفين آن را رسما رد يا تاييد نكرده 
است. در كنار آن، بهبود سطح روابط ايران با برخي از 

كشورهاي منطقه و البته سفر اخير رييسي به آفريقا، 
برگ برنده ديگري است كه دولت اصرار دارد از آن به 
عنوان يكي از عوامل گشايش اقتصادي اخير ياد كند 
و كاه��ش تورم در خرداد و تداوم آن در آينده را به اين 

اقدامات گره بزند.
البته آن طور كه بارها مسوولان دولت سيزدهم تاكيد 
كرده اند، اقدامات داخلي را به عنوان اولويت اصلي خود 
براي كاهش تورم در دستور كار قرار داده اند و آن طور 
كه در خبرها منتشر شده به نظر مي رسد كه چه دولت 
و چه مجلس، هر دو تاكيد دارند كه بايد ناترازي بانك ها 
را مديريت كرد تا تورم كاهش پيدا كند. محسن زنگنه 
در توضيح جلسه عصر شنبه كميسيون تلفيق گفت: 
در اين جلسه ماده ۸ لايحه برنامه هفتم توسعه درباره 
مهار تورم و اصلاح نظام بانكي بررسي شد؛ تورم يكي 
از مسائل و مش��كلات اقتصادي است كه مقام معظم 
رهبري ني��ز بر مهار تورم تاكيد دارن��د. وي ادامه داد: 
بي انضباطي بانك ها از عوامل ايجاد تورم است. وقتي 
بانك ها بيش از حد مقرر خود تسهيلات ارايه مي كنند، 
دچار بي انضباطي مي شوند، رويكردي كه مي تواند به 
خلق پول و تورم دامن زند. بر اين اس��اس كميسيون 
تلفيق در ماده ۸ بانك ها را ملزم كرد تا كفايت سرمايه 
خودش��ان را تعديل كنند كه يكي از ش��اخص هاي 
سنجش انضباط آنها محس��وب مي شود. همچنين 
جدولي در اين ماده پيش بيني شده كه بانك هايي كه 
نسبت كفايت سرمايه شان پايين است، بايد خودشان 

را به سطح اين جدول برسانند.
زنگنه افزود: كميسيون تلفيق بانك ها را ملزم كرد تا 
در راستاي تامين سرمايه مورد نظرشان، دارايي هاي 
خود اعم از اموال منقول و غير منقول را واگذار كنند. 
اگر بانك هاي غير دولتي در مهلت مقرر به اين قانون 
تمكين نكنند بانك مركزي مس��تقلا مي تواند ورود 
كرده و نسبت به فروش س��هام و دارايي آنها از طريق 
مكاني��زم پيش بيني ش��ده، اقدام كند. س��خنگوي 
كميس��يون تلفيق برنامه هفتم توسعه در توضيح به 

مصوبات كميسيون در زمينه شفاف سازي اموال بانكي 
گفت: دولت ملزم شد تا سامانه اي براي شفاف سازي 
اموال و مستغلات و سهام داري بانك ها تشكيل دهد. 
بانك ها ني��ز مكلفند ظرف مدت مقرر تم��ام اموال و 
دارايي هاي خود را در اين سامانه درج كنند. بعد از اين 
مدت پيش بيني ش��ده اگر اموال، ملك و مستغلاتي 
يا سهامي كشف شود كه در سامانه ثبت نشده باشد، 
بانك مركزي اختيار تملك اين دارايي ها را دارد. وي 
درباره تصميم كميسيون در خصوص بانك هايي كه 
از امكان احيا خارج شده اند، گفت: اختيارات جامعي 
به بانك مركزي داده شد تا به اين مباحث ورود كرده 
و اموال بانك و سهامداران و مديران متخلف را ضبط 
كند. همچنين به بانك مركزي و دستگاه قضايي اختيار 
داده شد تا خارج از نوبت موارد را بررسي كرده و حقوق 

سهامداران را تامين كنند.
همچنين رييس سازمان برنامه و بودجه گفت: بر اساس 
احكام لايحه برنامه هفتم توسعه نظارت بانك مركزي 
بر بانك هاي ناتراز تشديد مي ش��ود. داوود منظور در 
ارتباط زنده با شبكه خبر اعلام كرد: لايحه برنامه هفتم 
توسعه ديروز هم در كميسيون تلفيق مجلس بررسي 
شد و موارد اصلاح ساختار نظام بانكي كشور و ساختار 
مالي لايحه در دو نوبت با حضور نمايندگان كميسيون 
تلفي��ق مورد رس��يدگي قرار گرف��ت. وي همچنين 
گفت: موضوع ايجاد اشتغال به ويژه كسب و كار هاي 
كوچك و متوسط در كميسيون تلفيق بررسي شد و 
احكامي كه دولت پيشنهاد كرده بود مورد رسيدگي 
قرار گرفت. بخشي از احكام تصويب شد و بخشي هم 
براي تكميل به كارگروه هاي تخصصي ارجاع ش��د. 
رييس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: در بخش دوم 
كميسون تلفيق، عمدتا بر روي سياست هاي ابلاغي 
مقام معظم رهبري در مورد كنترل تورم و اصلاح نظام 
بانكي متمركز شديم. دولت احكام نسبتا مفصلي در 
برنامه هفتم پيش��نهاد كرده كه بخ��ش مهمي از آن 
مربوط به افزايش قدرت نظارت بانك مركزي و ارزيابي 
بانك مركزي نسبت به دارايي بانك ها و برخورد بانك 
مركزي با بانك هاي ناس��الم و ناتراز است. منظور اين 
را هم گفت كه يكي از اه��داف دولت در لايحه برنامه 
هفتم، تحقق تورم تك رقمي اس��ت. در اين راس��تا از 
اضافه برداش��ت بانك ها و خلق پول بدون پش��توانه 
بانك ها جلوگيري مي كنيم. احكامي پيشنهاد شده 
كه ظرفيت قانوني فراهم شود تا بانك مركزي با اقتدار 
بر روي عملكرد بانك ها نظارت كند و بتواند بانك هاي 
ناتراز را با فرآيند هاي گزير و ساير اقدامات تنظيم گر 
به گونه اي هدايت كند كه نرخ رش��د پايه پولي تحت 

كنترل قرار گيرد.
به اي��ن ترتيب در ش��رايطي كه اقتصاد اي��ران براي 
سال هاي طولاني نرخ تورم بيش از 40 درصد را تجربه 
كرده و همين موضوع فش��ار اقتصادي براي مردم را 
به ش��دت افزايش داده است، بايد ديد كه در ميان اين 
دو گانه تعريف شده از سوي دولت، سرانجام كدام مسير 

قدرت بيشتري براي كاهش تورم خواهند داشت. 
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انتخابات تناسبي مجلس
حذف شد

سخنگوي كميسيون امور داخلي كش��ور و شوراها از 
حذف بند مربوط به برگزاري انتخابات مجلس به صورت 
تناسبي در نشست امروز اين كميسيون خبر داد. ولي الله 
بياتي ضمن تشريح جلسه امروز كميسيون امور داخلي 
كشور و شوراها، بيان كرد: در جلسات گذشته كميسيون 
بحث برگزاري انتخابات تناسبي در تهران مورد بررسي 
قرار گرفته بود. شوراي نگهبان اين مصوبه مجلس را در 
طرح اصلاح موادي از قانون انتخابات مجلس ش��وراي 
اسلامي، تاييد كرده بود اما هيات عالي نظارت مجمع 
تشخيص مصلحت نظام اين موضوع را رد كرده بود.  وي 
در ادامه اظهار كرد: مجلس بر نظر خود در طرح اصلاح 
موادي از قانون انتخابات مجلس پيرامون اين بند اصرار 
كرد. در جلسه امروز كميسيون از آنجا كه مجددا هيات 
عالي نظارت مجمع نس��بت به اين مصوبه ايراد گرفته 
بود، بار ديگر بحث برگزاري انتخابات مجلس به صورت 
تناسبي در تهران مورد بررسي قرار گرفت و در نهايت 
كميسيون تصميم گرفت اين بند را از طرح حذف كند.  
نماينده مردم تفرش در مجلس شوراي اسلامي تصريح 
كرد: ان شاءالله در جلسه فردا در صحن مجلس نيز اين 
موضوع مطرح خواهد ش��د و اگر صحن مجلس نيز به 
حذف بند مربوط به برگزاري انتخابات مجلس به صورت 
تناسبي در تهران راي دهد، طرح اصلاح موادي از قانون 
انتخابات مجلس به قانون تبديل شده و براي انتخابات 
س��ال جاري لازم الاجرا خواهد ش��د. بحث برگزاري 
انتخابات به صورت تناسبي نيز مي تواند در غالب طرح 

دو فوريتي به صورت جداگانه مورد بررسي قرارگيرد.

ناكامي فشارهاي امريكايي
براي اجراي آراي شان در اروپا

مع��اون حقوقي رييس جمهور با اش��اره به راي مرجع 
قضايي فرانسه در رد درخواست امريكا براي اجراي حكم 
۲4۷ميليون دلاري عليه اموال ايران گفت: غير از كانادا، 
احكامي كه عليه جمهوري اسلامي ايران صادر شده در 
هيچ كشوري شناسايي و اجرا نشده است. امريكايي ها 
تلاش كردند كه احكامي كه در امريكا عليه جمهوري 
اس��لامي ايران صادر شده اس��ت را به اروپا بياورند و در 
محاكم اروپايي مطرح كنند و تقاضاي شناسايي و اجراي 
رأي داشته باشند. محمد دهقان معاون رييس جمهور 
درباره حكم ۲4۷ميليون دلاري عليه اموال ايران با بيان 
اينكه »دادگاه هاي اروپايي تاكنون احكام امريكايي ها را 
شناسايي و اجرا نكرده اند«، تصريح كرد: اين موضوع در 
فرانسه مطرح شد و دادگاه تجديدنظر پاريس خواستِ 
امريكايي ها را به استناد مصونيت جمهوري اسلامي ايران 
رد كرد؛ يعني شناسايي و اجراي احكام محاكم امريكايي 
در فرانسه را نپذيرفت. وي توضيح داد: متأسفانه دادستان 
كل فرانسه متني را به ديوان عالي اين كشور ارايه كرد كه 
براساس آن چون احكام صادر شده در امريكا عليه ايران، 
به بهانه فعاليت هاي ادعايي تروريستي بوده كه ايران از آن 
حمايت كرده، استناد به مصونيت ايران براي عدم اجراي 
احكام مذكور قابل قبول نيست. استدلال دادستان كل 
فرانسه اين بود كه مصونيت زماني قابل قبول است كه 
موضوعات حقوق بش��ري و موضوعات تروريستي در 
ميان نباش��د. وي افزود: به همين علت دادستان كل 
فرانس��ه تقاضا كرد كه رأي دادگاه تجديدنظر پاريس 
لغو و جمهوري اسلامي ايران به پرداخت ۲4۷ميليون 
دلار غرامت به خواهان هاي امريكايي محكوم شود. آنها 
مي گويند هر فعاليتي كه فلسطين، لبنان، سوريه و هر 
جاي ديگر مي شود، مورد حمايت ايران است در حالي 
كه ارتباطي با ايران ندارد. معاون حقوقي رييس جمهور 
درباره اقدامات انجام شده براي جلوگيري از تحقق اين 
رأي توضيح داد: مركز امور حقوقي بين المللي معاونت 
حقوقي رييس جمهور، بلافاصله پس از اطلاع از موضوع 
مذكور، پيگيري حقوقي جدي اين موضوع در فرانسه 
را آغاز كرد و نهايتاً در دولت سيزدهم با تلاش ستودني 
كارشناسان اين مركز و بهره گيري از مشاوره حقوقدانان 
بنام بين المللي، ديوان عالي فرانس��ه، فرجام خواهي 
امريكايي ها از رأي دادگاه تجديد نظر پاريس را كه به نفع 
جمهوري اسلامي ايران صادر شده بود، رد كرد. وي با اين 
توضيح كه »اين يعني، عالي ترين مرجع قضايي فرانسه 
درخواست خواهان هاي امريكايي براي اجراي رأي ۲4۷ 
ميليون دلاري عليه اموال كشورمان را مردود اعلام كرده 
است« متذكر شد: با توجه به جايگاه حقوقي فرانسه و 
موقعيت ديوان عالي اين كش��ور، علي القاعده رأي آن 
ديوان، اثر مهمي در رويه قضايي كش��ورهاي اروپايي 
در رد تقاضاي خواهان هاي امريكايي براي شناسايي و 
اجراي ساير احكام سست و بي پايه دادگاه هاي امريكايي 
خواهد داشت. اين اقدام به لحاظ حقوقي براي جمهوري 
اس��لامي ايران و دولت سيزدهم دس��تاوردي بسيار 
پراهميت است؛ چراكه ناكام ماندن فشارهاي امريكايي 
براي شناس��ايي و اجراي آراي خودشان در اروپا با اين 

رأي تثبيت شد.

درخواست نماينده تاكستان 
درباره استيضاح وزير كشور

نماينده مردم تاكس��تان در مجلس ش��وراي اسلامي 
خواس��تار اعلام وصول اس��تيضاح وزير كشور از سوي 
هيات رييسه مجلس شد.رجب رحماني در جلسه علني 
روز )يكشنبه( مجلس شوراي اسلامي در تذكري شفاهي 
خطاب به هيات رييسه مجلس گفت: از طرف نمايندگان 
متقاضي استيضاح وزير كشور درخواست مي كنم كه اين 
استيضاح اعلام وصول شود و اجازه ندهيد كه مجلس 
بيش از اين تضعيف و تخريب ش��ود. در طي اين مدت 
برخورد برخي از مديران استاني برخورد نادرستي بوده 
است؛ ما حامي دولت هستيم و اين حركت به نفع دولت 
خواهد بود.وي با بيان اينكه »ما تلخي برخورد صادقانه را 
به شيريني برخورد منافقانه ترجيح مي دهيم«، ادامه داد: 
اجازه ندهيد كه مجلس به اين ميزان تخريب و تضعيف 
ش��ود؛ برخي از برادران وزارت كشور هم به مردم اهانت 

مي كنند و هم به نمايندگان مردم.

دستورالعمل وجوه اداره شده 
به شبكه بانكي ابلاغ شد

خدمات مربوط به »وجوه اداره شده« همواره بخش 
قابل توجهي از خدمات بانكي شبكه بانكي كشور را 
به خود اختصاص داده است. تاكنون ضوابط مربوط 
به وجوه اداره ش��ده در قالب غيرقرض الحس��نه، 
با عنوان »مق��ررات مربوط به وجوه اداره ش��ده« 
مصوب جلس��ه مورخ ۱4 /۲ /۱۳55 شوراي پول و 
اعتبار ابلاغي طي بخشنامه  شماره نب /۳00 مورخ 
۳0 /۲ /۱۳55 و در قالب قرض الحسنه، تحت عنوان 
»ش��رايط و ضوابط افتتاح حس��اب قرض الحسنه 
ويژه« مصوب جلس��ه مورخ ۳ /۶ /۱۳۶9 ش��وراي 
پول و اعتبار ابلاغي طي بخشنامه شماره نب /۲۲۳۱ 
م��ورخ ۱4 /۶ /۱۳۶9 و اصلاحيه ه��اي بعدي آن، 

ملاك عمل بوده است.
بر اين اساس و با عنايت به گذشت ساليان متمادي 
و تصويب برخي اح��كام قانوني و مقرراتي مربوط 
به اين موضوع نظير بند )ب( م��اده )۱۷( »قانون 
برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادي، اجتماعي 
و فرهنگي جمهوري اس��لامي ايران«، بند )الف( 
ماده )۲0( »قانون احكام دايمي برنامه هاي توسعه 
كش��ور« و بند )ل( ماده ۲۸ »قانون الحاق برخي 
مواد به قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت 
)۲( «، به روزرساني ضوابط ناظر بر وجوه اداره شده 

ضروري مي نمود.
 لذا با نظرداش��ت اينكه قرض الحسنه ويژه همان 
عمليات وجوه اداره ش��ده بوده كه بر مبناي عقد 
قرض الحس��نه صورت مي گيرد، ضوابط واحدي 
تحت عن��وان »دس��تورالعمل وجوه اداره ش��ده 
)ريالي(« با رويك��رد همگرايي موضوعات مرتبط 
با وجوه اداره ش��ده تدوين و در يك هزار و سيصد و 
شصت و يكمين جلسه مورخ ۳0 /۳ /۱40۲ شوراي 
پول و اعتبار مطرح و به تصويب رسيد. اهم احكام 
مذكور در دستورالعمل موصوف به شرح زير است: 
۱- دستورالعمل ياد شده صرفاً ناظر بر وجوه اداره 

شده غيردولتي است. 
۲- شرايط اعطاي تس��هيلات از محل وجوه اداره 
شده دولتي كه در پيوست قوانين ازجمله قوانين 
بودجه س��نواتي از محل مناب��ع بودجه عمومي يا 
منابع داخلي دس��تگاه هاي اجرايي مربوط تحت 
برنامه كمك هاي فن��ي و اعتباري ي��ا اجتماعي 
وبه منظور تحقق اهداف س��رمايه گذاري و توسعه 
فعالي��ت بخش هاي خصوص��ي و تعاوني در قالب 
تس��هيلات تلفيقي و يارانه س��ود تس��هيلات از 
طريق قرارداد عامليت با موسس��ه اعتباري براي 
واگذارن��ده اعتبار پيش بيني مي گ��ردد، از جمله 
نحوه تلفيق وجوه مزبور با منابع موسسه اعتباري، 
توزيع وجوه، حداكثر مبلغ تس��هيلات اعطايي به 
هر متقاضي، تعيين ن��وع وثايق و تضامين و نحوه 
ارزيابي آنها، نحوه اعتبارسنجي متقاضي، نوع عقد، 
نرخ سود تسهيلات اعطايي / كارمزد قرض الحسنه 
اعطايي، وجه التزام تأخير تأديه دين، مدت و نحوه 
بازپرداخت، نح��وه نظارت بر مص��رف و پذيرنده 
ريسك نكول، حسب مورد مطابق با قوانين و ضوابط 
مربوط از جمله آيين نامه اجرايي بند )ل( ماده )۲۸( 
قانون الحاق برخي مواد به قانون تنظيم بخش��ي 
از مق��ررات مالي دولت )۲( مصوب جلس��ه مورخ 
۲۶ /۱0 /۱۳95 هيات وزيران و اصلاحيه هاي آتي 

آن و در چارچوب قرارداد عامليت است.
۳- وج��وه صندوق توس��عه ملي نزد موسس��ات 
اعتباري از شمول مفاد دستورالعمل مذكور خارج 

بوده و تابع ضوابط و مقررات خاص خود مي باشد.
4- قراردادهاي وجوه اداره شده، منعقده في مابين 
واگذارن��ده وجوه و بانك ها و موسس��ات اعتباري 
غيربانكي مس��تلزم تأييد توس��ط بانك مركزي 

نيست. 
5- بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي مي توانند 
عمليات وجوه اداره شده را صرفاً با استفاده از منابع 
واگذارن��ده يا به ص��ورت تلفيق��ي از منابع خود و 

واگذارنده انجام دهند. 
۶- چنان چه عملي��ات وجوه اداره ش��ده صرفاً با 
اس��تفاده از منابع واگذارنده انجام ش��ود، ريسك 
نكول تس��هيلات اعطايي بر عهده واگذارنده و در 
وجوه اداره شده تلفيقي، ريسك نكول تسهيلات 
اعطايي از محل منابع بانك ها و موسسات اعتباري 
غيربانكي، بر عهده بانك ها و موسس��ات اعتباري 

غيربانكي است. 
۷- در عملي��ات وج��وه اداره ش��ده، هم در بخش 
پذيرش سپرده و هم در مرحله اعطاي تسهيلات، 
رعايت نرخ هاي سود/كارمزد مصوب شوراي پول و 

اعتبار الزامي است.
۸- ريس��ك عدم بازپرداخت تسهيلات اعطايي از 
محل وجوه اداره شده )اصل و سود/كارمزد متعلقه( 
مي توان��د در چارچوب قرارداد عامليت و به هزينه 

واگذارنده بيمه شود. 
9- بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي مجازند، 
اعتبارسنجي متقاضيان دريافت تسهيلات از محل 
وجوه اداره شده را شامل بررسي وضعيت مطالبات 
غيرجاري، چك برگش��تي، توانايي بازپرداخت و 
اهليت اعتباري وي يا بررسي توجيه فني، مالي و 
اقتصادي طرح موضوع تسهيلات وجوه اداره شده 
را منوط به اينكه ش��رح خدمات اعتبارسنجي به 
صورت دقيق و شفاف توام با نرخ كارمزد مربوط در 

قرارداد عامليت ذكر شده باشد، انجام دهند. 
۱0- چنان چه عمليات وجوه اداره ش��ده صرفاً با 
استفاده از منابع واگذارنده انجام شود، تسهيلات 
اعطايي از آن محل از محاس��به در حدود مقرر در 
ضوابط ناظر بر فعاليت بانك ها و موسسات اعتباري 
غيربانكي مستثني مي باشد و ليكن، در وجوه اداره 
ش��ده تلفيقي، تس��هيلات اعطايي از محل منابع 
بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي وفق ضوابط 
مربوط، مشمول محاس��به حدود تعيين شده در 
مقررات ناظر بر فعاليت بانك ها و موسسات اعتباري 

غيربانكي از جمله مقررات احتياطي مي شود.

نتيجه اصلاحات اقتصادي دولت يا خبرهاي خوش خارجي

رييس مجلس:  ماموريت ويژه رييس جمهور به معاون اول  و وزراي اقتصاد و صمت

ثبات ارز، مقدمه كاهش تورم؟

درباره تماميت ارضي كشور
با هيچ طرفي مماشات نمي كنيم

 بررسي و اصلاح فوري
 افزايش قيمت خودروهاي مونتاژي

رييس مجلس ش��وراي اسلامي گفت: به همسايگان 
ايران از جمله روس��يه اعلام مي كنيم كه حفظ ثبات 
و توسعه اقتصادي منطقه تنها بر مبناي رعايت اصول 
حسن همس��ايگي از جمله احترام به تماميت ارضي 
كشورمان ميس��ر اس��ت. محمدباقر قاليباف در آغاز 
جلسه علني روز )يكشنبه( مجلس شوراي اسلامي و 
در نطق پيش از دستور خود، بيان كرد: مجلس شوراي 
اسلامي مطالب بيانيه مشترك كشورهاي حاشيه خليج 
فارس و روسيه در خصوص جزاير سه گانه ايراني را قويا 
رد مي كند. به همسايگان ايران از جمله روسيه اعلام 
مي كنيم كه حفظ ثبات و توسعه اقتصادي منطقه تنها 
بر مبناي رعايت اصول حسن همسايگي از جمله احترام 

به تماميت ارضي كشورمان ميسر است.
رييس مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: تماميت ارضي 
ايران با خون صدها هزار تن از پاك ترين و شجاع ترين 
جوانان اين آب و خاك حفظ ش��ده اس��ت و ما در اين 
خصوص با هيچ طرفي مماشات نمي كنيم. به علاوه، 
روسيه كه خود قرباني توسعه طلبي هاي ژئوپليتيكي 
غرب و ناتو و در حال نبرد عليه آن است، نبايد به برنامه 
ژئوپليتيكي غرب براي بي ثبات س��ازي خليج فارس 
كمك كند، آن هم در حالي كه ايران تنها ضامن ثبات 
در خليج ف��ارس و خنثي كننده برنامه هاي خطرناك 

غرب در اين منطقه حساس است.
قاليباف تصريح كرد: مبناي عمل جمهوري اسلامي 
ايران در سياس��ت خارجي، تعامل با همه دولت هاي 
مش��روع بر اساس منافع ملي با رعايت سه اصل عزت، 
مصلحت و حكمت است بر اين اس��اس امروز ايران و 
روسيه به عنوان دو كشور مهم منطقه، در حال طراحي و 
پيشبرد همكاري در حوزه هاي مختلف بر مبناي منافع 
مشترك هستند ولي همسايه روس ما بايد بداند مسير 
همكاري از رهگذر احترام به خطوط قرمز مردم ايران، از 
جمله تماميت ارضي و استمرار حاكميت ايران بر جزاير 
سه گانه تنب كوچك، تنب بزرگ و ابوموسي مي گذرد. 
قاليباف تصريح كرد: به همگان يادآور مي شويم اسناد 
متق��ن تاريخي گواه تعلق اين جزاير به ايران اس��ت و 
بيانيه هاي سياسي نمي تواند واقعيت هاي تاريخي را 
مخدوش كند. همسايه روس ما بداند، اكنون كه مسير 
ش��مال- جنوب يكي از محورهاي تجاري مورد توجه 

آنان است، اقتدار ايران در اين جزاير، ضامن ثبات خليج 
فارس در برابر سلطه جويي امريكايي است و توقع ملت 
بزرگ ايران اين است كه شراكت اقتصادي و راهبردي 
خود را در موضعگيري هاي سياس��ي و رس��انه اي نيز 
نشان بدهد كه نقش بس��زايي در اعتماد متقابل ايفا 

خواهد كرد.
وي افزود: در عين حال لازم مي دانم نسبت به توطئه 
رس��انه ها و افراد وابسته به ناتوي رس��انه اي غرب نيز 
هشدار بدهم. از كس��اني كه در طول 4 دهه گذشته با 
كم اهميت جلوه دادن دشمني هاي سياسي و عملي 
جبهه غرب و خدش��ه وارد كردن بر دفاع از حريم هاي 
امنيت كشور، از هيچ تلاشي براي آسيب زدن به منافع 
و امنيت  ايران كوتاهي نكرده اند به هيچ وجه پذيرفته 
نيست كه اكنون، يك شبه نگران تماميت ارضي ايران 
شده باشند. همگان بايد در مواردي از اين دست هشيار 
بوده و از افتادن در دام هاي رس��انه اي جريان تحريف 
اجتناب كنند. رييس مجلس شوراي اسلامي با اشاره به 
تاييد طرح واردات خودروهاي كاركرده از سوي شوراي 
نگهبان گفت: همچنين تاييد شوراي محترم نگهبان 
به طرح مجلس جه��ت واردات خ��ودروي كاركرده، 
زمين��ه  رفع انحصار از بازار خ��ودرو را فراهم كرد. خدا 
را ش��اكر هس��تيم كه تصويب اين قانون، در روزهاي 
گذشته قيمت ها را در بازار خودرو شكست. تداوم اين 
امر نيازمند توجه مسوولان وزارت صمت است تا قانون 
واردات خودروهاي كاركرده به سرنوشت قانون پيشين 
واردات خودروها دچار نش��ود. لذا ضروري است وزير 
محترم صمت، هر چه سريعتر نسبت به تدوين آيين نامه 
اجرايي اين قانون با تعرفه اي دقيق اقدام كند تا شاهد 

ريزش بيشتر قيمت ها و جلب رضايت مردم باشيم.

رييس جمهور با بيان اينكه شوراي رقابت با چه توجيهي 
قيمت خودروهاي مونت��اژي را افزايش داده اس��ت؟ 
معاون اول رييس جمه��ور و وزراي اقتصاد و صمت را 
مامور بررس��ي و اصلاح اين روند كرد. به گزارش آبان 
نيوز از پايگاه اطلاع رس��اني رياس��ت جمهوري، سيد 
ابراهيم رييسي در جلس��ه عصر ديروز يكشنبه هيات 
دولت، با بيان اينكه شوراي رقابت با چه توجيهي قيمت 
خودروهاي مونتاژي را افزايش داده است؟ معاون اول 
رييس جمهور و وزراي اقتصاد و صمت را مامور بررسي 
و اصلاح اين روند ك��رد. رييس جمهور گفت: اينكه در 
سال »رش��د توليد و مهار تورم« يك بخش بدون اخذ 
مجوزهاي لازم كالاها را گران كند، قابل پذيرش نيست 
و دستگاه ها بايد خود را موظف به مقابله با گراني و تورم 
بدانند. رييسي با اشاره به امضاي ۲۱ سند و تفاهم نامه 
همكاري در س��فر اخير به قاره آفريقا، پيگيري جدي 
توافق نامه ها و مصوبات مربوط به سفرهاي خارجي دولت 
و ارايه گزارش عملكرد براي اطلاع افكار عمومي را مورد 
تاكيد قرار داد. رييس جمهور در ابتداي اين جلس��ه با 
اشاره به روزهاي پاياني ماه مبارك ذي الحجه، مناسبات 
اين ماه را براي افزودن به اندوخته هاي معنوي مغتنم 

دانست و همگان را به بهره گيري از اين ايام فراخواند.
در رويدادي ديگر س��يد ابراهيم رييس��ي در مراس��م 
گراميداش��ت هفته بهزيستي كه در س��الن اجلاس 
سران برگزار ش��د، با اشاره به فضايل دلدادگي و عشق 
به خدا و دگرخواهي مخصوصا درباره كس��اني كه نياز 
به كمك دارند، اظهار كرد: به خانواده هايي كه كودكان 
بي سرپرست را تكفل مي كنند خسته نباشيد گفته و از 
آنها تقدير مي كنيم. قدرداني اصلي از اين افراد هماني 
اس��ت كه اميرمومنان فرمودند؛ جايگاه بهش��ت براي 
خانوادهايي اس��ت كه راحتي را از خود سلب مي كنند 
تا ديگري در آرامش باشد. اين ايثار و گذشت و عشق و 
محبت بسيار ارزشمند است. با اين زحمت، انسان خود 
و جامعه را مي سازد. وي ادامه داد: با سعادت  فردي است 
كه ب��راي لذت باقيه، لذت موقت را زير پا بگذارد؛ اينجا 
دو لذت وجود دارد مثلا كس��ي كه روزه دار است، لذت 
واقعي مي برد نه لذت موقت خوردن و آشاميدن. وقتي 
شخصي مي بيند بچه اي در خانواده رشد مي كند و براي 
جامعه فرد مفيدي مي شود، لذت واقعي مي برد. كساني 

ك��ه خردمند و آينده نگر و ايثارگر بوده و نگاه ش��ان به 
رضايت خداوند و ساختن يك فرد است، زحمت تربيت 

اين بچه هاي نيازمند را تحمل مي كنند.
رييس جمهور تاكيد ك��رد: فرزند و ك��ودك نيازمند 
عاطفه پدر و مهر مادر است. موسسه جايگاه نگهداري 
كودك نيست. وظيفه دولت حمايت از موسسات است 
اما موسس��ات خيريه جاي نگه داشتن كودك نيست 
بلكه كانون خانواده جاي نگهداش��تن فرزنداني است 
كه به محبت پدر و مادر نيازمند هستند. صميمانه بايد 
از خانواده هايي كه فرزندپذير هس��تند تشكر كرد. ما 
در دولت براي خانواده ها، پذيرش كودكان را تس��هيل 

كرديم.
وي با بيان اينكه »س��ازمان بهزيستي اقدامات بسيار 
خوبي انجام داده و براي توانمندس��ازي اف��راد داراي 
معلوليت جسمي بايد بيشتر تلاش كند«، گفت: اشتغال 
و مس��كن اين افراد بس��يار مهم اس��ت و بايد اقدامات 
بيش��تري براي تامين اشتغال آنها شود. توليد مسكن 
براي آنها رش��د خوبي داش��ته اما به مسكن بيشتري 
براي افراد داراي معلوليت نيازمنديم. آمار و گزارش ها 
خوب اس��ت. س��ازمان ها، ادارات و مدارس بايد براي 
افراد مناسب سازي و تردد اين افراد تسهيل شود. وي با 
تاكيد بر اينكه »همه دستگاه ها بايد براي پيشگيري از 
معلوليت تلاش كنند« ادامه داد: اين بدان معنا نيست 
كه براي جلوگيري از معلوليت، سقط جنين را تجويز 
كنند؛ چراكه قتل نفس است بلكه تصادفاتي كه منجر 

به معلوليت مي شود بايد كاهش يابد. 
تجهيزات افراد داراي معلوليت جسمي بايد به روزرساني 
شود. بهزيستي ما خانواده محور و اجتماع محور باشد. 

بهزيستي به خانواده ها مراجعه كند. 



يكي از راهكارهاي مهم در زمينه رفع ناترازي مقطعي 
داخلي، تمركز بر افزايش توليد صيانتي گاز است؛ در اين 
زمينه يكي از محورهاي اصلي تمركز دولت بر توسعه 
ميادين مشترك گازي است كه در اين زمينه وزارت 

نفت اقدامات خوبي را انجام داده است.
به گزارش خبرنگار تعادل، در آبان سال گذشته منابع 
خب��ري از آغاز حفاري ۳۵ حلقه چاه درون ميداني در 
ميدان مشترك پارس جنوبي با هدف افزايش بهره وري 
و نگه داش��ت توليد گاز، خبردادند كه اين پروژه مهم 
براي جلوگيري از كاهش توليد از اين ميدان مشترك 
است كه ۷۰ درصد گاز كشور را تأمين مي كند، اما به 
دلايل نامعلوم، اين پروژه مهم با تأخير در اجرا مواجه 

شده است.
بنابراين گزارش، مس��اله توليد گاز براي افزايش تراز 
مثبت گازي در فصول غير س��رد س��ال و تجارت گاز 
بيشتر مدنظر است و در شرايطي كه ۷۵ درصد سبد 
تأمين انرژي اوليه كشور را گازطبيعي تشكيل مي دهد 
و ۷۰ درصد تأمين گاز كش��ور وابسته به ميدان گازي 
پارس جنوبي است، اين ميدان مشترك و شرايط فعلي 
و آتي برداشت گاز از آن، اهميت بسياري در راستاي 

امنيت تأمين انرژي كشور ايفا مي كند.
 اي��ن گ��زارش حاكي از آن اس��ت، هم اكن��ون توليد 
حداكثري گاز از ميدان مش��ترك پ��ارس جنوبي در 
س��مت ايران حدود ۷۰۰ ميليون مترمكعب در روز 
اس��ت و قرار اس��ت اين مقدار با بهره برداري از فاز 11 
پارس جنوبي، مقداري افزايش يابد. فاز 11 آخرين فاز 
توسعه اي پارس جنوبي است و از اين پس بايد به دنبال 

حفظ و نگهداشت توليد ميدان و فشارافزايي باشيم.
همانطور كه س��كوي ف��از C 12به عل��ت كاهش 
ظرفيت توليد در محل اين سكو، از مدار خارج شد 
و اين س��كو به محل 11B انتقال يافت، دير يا زود، 
اين اتف��اق براي ديگر س��كوها در فازهاي مختلف 
پارس جنوبي خواهد افتاد و تنها راهكار جلوگيري 
از افت فش��ار و كاهش توليد، حفر چاه هاي جديد 
براي جبران كاهش تولي��د و به اجرا درآمدن طرح 

كلان فشارافزايي است.
به منظور جبران كاهش توليد از پارس جنوبي، طرح 
مهم حف��اري ۳۵ حلقه چ��اه جديد در اي��ن ميدان 

مشترك تعريف ش��د. پنجم بهمن ماه سال 14۰۰، 
يعني در ماه هاي نخس��ت فعاليت دولت س��يزدهم، 
رضا دهقان، معاون امور توس��عه و مهندسي شركت 
ملي نفت ايران گفت: »لازم است تا 1۰ سال آينده در 
بخش فشارافزايي چاه هاي پارس جنوبي، در مجموع 
12 ميليارد دلار سرمايه گذاري شود تا شاهد افت فشار 

در اين ميدان نباشيم.«
دهقان همچنين از برنامه حفاري ۳۵ حلقه چاه جديد 

در پارس جنوبي با ارزش 8۰۰ ميليون دلار خبر داد.
نوزدهم آبان ماه س��ال 14۰1 شبير نبوي، جانشين 
رييس واحد مهندسي بهره برداري و عمليات مخازن 
شركت نفت و گاز پارس اعلام كرد: »حفاري ۳۵ حلقه 
چاه درون ميداني در ميدان مشترك پارس جنوبي با 

هدف افزايش بهره وري و نگهداشت توليد گاز، بزودي 
آغاز مي شود.« ششم تيرماه 14۰2، محسن خجسته 
مهر، مديرعامل شركت ملي نفت ايران گفت: »به زودي 
پروژه حفاري ۳۵ حلقه چاه تازه در ميدان گازي پارس 
جنوبي را در اختيار ش��ركت هاي خصوصي و داخلي 

كشور قرار مي دهيم.«
آن طور كه مشخص است، بعد از گذشت حدود 2 سال، 
حفاري ۳۵ حلقه چاه جديد در ميدان مشترك پارس 
جنوبي به منظور حفظ نگهداش��ت توليد، هنوز آغاز 
نشده است و از آنجايي كه تكميل حفاري اين چاه ها، 
حدود 2 تا ۳ سال به طول مي انجامد، اگر در سال جاري 
كه ميانه عمر دولت هستيم، اين مهم آغاز نشود، عملا 

تكميل اين پروژه به دولت آتي موكول مي شود.

حف��اري ۳۵ حلقه چ��اه جديد در ميدان مش��ترك 
پارس جنوبي، پروژه بس��يار مهمي براي جلوگيري 
از كاهش توليد از اين ميدان مش��ترك است كه ۷۰ 
درصد گاز كشور را تأمين مي كند و در شرايطي كه با 
ناترازي حدود ۳۰۰ ميليون مترمكعبي تأمين روزانه 
گاز در زمستان مواجه ايم، تأخير در اجراي اين پروژه، 
تبعات جبران ناپذيري مي تواند براي كشور به همراه 

داشته باشد.
همچنين لازم به ذكر است، سال گذشته مناقصه اي 
براي حفاري 1۵ حلقه چاه از مجموع ۳۵ حلقه توسط 
ش��ركت نفت و گاز پارس برگزار ش��د، اما با گذشت 
ح��دود 6 ماه، از نتايج برگ��زاري اين مناقصه، خبري 

منتشر نشده است.
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وزير نيرو خبر داد 
ذخيره سازي آب

براي استفاده در شرايط بحران
 وزير ني��رو از تامين اعتبار بخش��ي از طرح جامع 
آبرس��اني تهران ب��ه مبلغ 2۰۰۰ ميلي��ارد تومان 

خبر داد.
علي اكبر محرابي��ان وزير نيرو در آيي��ن افتتاح و 
بهره برداري بخش��ي از طرح جامع آبرساني تهران 
)قمر بني هاشم)ع(( در جمع خبرنگاران گفت: براي 
كلان ش��هري مانند تهران ضرورت دارد به منظور 
تأمين آب در ش��رايط پايدار، اقدامات برنامه ريزي 

شده اي صورت گيرد.
وزير نيرو افزود: در همين راستا طرح جامعي مطالعه 
و در آن چند عنصر ديده ش��ده اس��ت، يكي از اين 
عناصر ايجاد رينگ سراسري است كه به طول 2۳۰ 

كيلومتر بايد اجرا شود.
وي تصريح كرد: بخش��ي از طرح اجرا شده است، 
به طوري ك��ه امروز بيش از ۵۵ كيلومتر اين رينگ 
پس از گذش��ت س��ال ها به مرحل��ه بهره برداري 

مي رسد.
محرابيان يادآور شد: در كنار آن شاهد بهره برداري 
از 14۰ هزار مترمكعب مخزن هستيم كه معادل ۵ 
درصد كل مخازن كلان شهر تهران را شامل مي شود 

و به صورت يكجا به بهره برداري رسيد.
ب��ه گفته وزير ني��رو وجود رين��گ و مخازن باعث 
پايدارس��ازي آب در ش��هر تهران مي ش��ود و اين 
امكان بسيار مهم را فراهم مي كند تا بتوانيم آب را از 
سامانه هاي مختلف به شهر تهران و هر نقطه اي كه 

نياز بود هدايت كنيم.
وي اضافه كرد: در شمال شرق و شمال غرب تهران، 
چندين سامانه و سد از جمله سد لتيان، سد لار، سد 
ماملو، س��د اميركبير و سد طالقان وجود دارد. اين 
رينگ اين امكان را ميس��ر مي كند تا آب را از نقاط 
ش��رقي به غربي و بالعكس منتقل كنيم و به طور 
كلي در صورتي كه ش��بكه ايجاب مي كند گردش 

آب صورت گيرد.
محرابيان با تاكيد بر اينكه احداث و افزايش حجم 
مخازن ميزان تاب آوري را در ش��هر تهران افزايش 
مي دهد، اظهار داشت: در شهر تهران ضرورت دارد 
ميزان ذخيره سازي آب براي چند روز وجود داشته 
باش��د؛ در شرايط بحراني مانند زلزله، سيل و ديگر 
مسائلي كه ممكن اس��ت براي خطوط و شبكه در 
زم��ان بهره برداري حادث ش��ود، اين ميزان حجم 

ذخيره تاب آوري شبكه را افزايش مي دهد.
وزير نيرو يادآور شد: مخازني كه امروز به بهره برداري 
مي رسد معادل ۵ درصد كل مخازني است كه طي 
ده ها سال گذش��ته در پايتخت احداث شده است؛ 
بخش��ي از رينگي كه امروز به بهره برداري رسيد، 
قس��مت غربي و جنوب غربي شهر تهران را كامل 
مي كند و به صورت يكپارچه امكان تبادل و گردش 
آب را از شرق به غرب فراهم كرده است، بخشي كه 
باقي مانده نقاطي از شمال تهران بوده و اميد است 

اين امر كامل شود.
وي در خاتمه با بيان اينكه پيش بيني شده در نقاط 
شمالي تهران 2۵ كيلومتر در سال جاري و الباقي تا 
سال آينده تكميل شود، خاطرنشان كرد: اعتباراتي 
كه براي بهره برداري از اين طرح ها هزينه ش��ده به 

قيمت روز بيش از 2,۰۰۰ ميليارد تومان است.

برق ۵۱ اداره پرمصرف تهران 
قطع شد

مديرعامل توزيع ب��رق پايتخت با اعلام قطع برق ۵1 
مشترك اداري پرمصرف پايتخت، از مشتركان اداري 
و تجاري شهر تهران درخواست كرد تا براي همراهي در 
تأمين برق موردنياز هموطنان، حداكثر صرفه جويي را 

در مصرف داشته باشند.
به گزارش ايلنا از ش��ركت توزيع ني��روي برق تهران 
بزرگ، كامبيز ناظريان ادام��ه داد: گرچه پيش بيني 
نياز مصرف برق ش��هر تهران طي روز يكش��نبه؛ 2۵ 
تيرماه با دماي هواي بيش از 4۰ درجه سانتيگراد بالغ 
بر ۵ هزار و ۵۰۰ مگاوات بوده اس��ت؛ اما با اقدام هاي 
انجام ش��ده توس��ط همكاران و همچنين همراهي 
قابل تقدير مشتركان و ش��هروندان تهراني، پايداري 

شبكه به صورت كامل حفظ شده است.
وي افزود: تداوم اين پايداري همانطور كه پيش ازاين 
نيز عنوان شده نيازمند همراهي همه جانبه مشتركان 
اس��ت. مديرعامل ش��ركت توزيع نيروي برق تهران 
بزرگ، با بيان اينكه هر يك درجه افزايش دماي هواي 
شهر تهران تشديد فعاليت سامانه هاي سرمايشي را به 
دنبال دارد خاطرنشان ساخت: اين موضع حدود 2۰۰ 

مگاوات به بار شبكه توزيع برق شهر تهران مي افزايد.
ناظريان كنترل دما و عملكرد سامانه هاي سرمايشي 
را در مديريت بار مصرف بس��يار موثر دانست و ادامه 
داد: مش��تركان اداري و تج��اري از جمله بزرگ ترين 
مصرف كنندگان انرژي در اين كلان ش��هر هس��تند 
كه از همراهي غالب مس��وولان دستگاه هاي اجرايي 

قدرداني مي شود.
وي خاطرنشان كرد: مش��تركان تجاري بزرگ شهر 
تهران در صورت مديريت مصرف برق مي توانند بالغ 
بر ۳۰ مگاوات از بار شبكه برق تهران را در ساعت اوج 
مصرف كاهش دهند و در صورت خودداري از همكاري 
مورد انتظار به منظور كس��ب اطمين��ان از آرامش و 
آسايش همه شهروندان، با اعمال محدوديت هاي ويژه 

مواجه خواهند شد.
مديرعامل توزيع برق پايتخت افزود: همه مشتركان 
ش��هر تهران در صورت اس��تفاده از مولدهاي برق در 
س��اعت اوج مصرف به ازاي هر كيلووات س��اعت برق 
توليدي يك هزار و ۵۰۰ تومان پاداش خواهند گرفت.

وي گفت: بيش از يك ميليون مشترك خانگي شهر 
تهران از ابتداي خردادماه تا امروز نيز مشمول دريافت 
پاداش ريالي صرفه جويي شده اند كه از همكاري آنان 
با خادمان خود در صنعت برق كشور قدرداني مي كنيم.

تصميمات سخت !
 اقتصادي ندارد و بي عملي تصميم گيران و تكذيب 
كردن ها و... جز به هر چه وخيم تر شدن اين وضعيت 
و نابودي منابعي كه مي بايست صرف توسعه كشور 
ش��ود نتيجه اي در بر ندارد. كما اينك��ه اگر قانون 
هدفمندي يارانه ها در سال 1۳88 به درستي اجرا 
مي شد امروز به چه كنم، چه كنم دچار نمي شديم. 
قانوني كه طبق آن قرار بود طي پنج س��ال قيمت 
بنزين ب��ه 9۰ درصد ف��وب خليج فارس برس��د و 
درآمدهاي حاصله در اين مدت صرف كمك به اقشار 
مختلف جامعه و اجرا نظام جامع تامين اجتماعي و 
بهينه سازي مصرف انرژي در واحدهاي توليدي و 

خدماتي و اجراي طرح هاي عمراني و... شود.
اكنون به نظر مشكل آن است كه دولت و نهادهاي 
حاكميتي به سبب حوادث سال 98 و نيز نگراني از 
بازگشت ناآرامي هاي سال گذشته ترجيح مي دهند 
هيچ اقدامي براي رف��ع اين نابودي و ناترازي انرژي 
كش��ور انجام ندهند و منتظر بمانند تا مصرف آنها 
خود به خود كاهش يابد يا منابعي فراهم و با واردات، 
عجالت��ا توليد و مصرف را تراز نگ��ه دارند. امري كه 
قطعا چندان دوام نخواهد يافت و دولت را مجبور به 
افزايش قيمت بنزين و ساير حامل هاي انرژي شايد 

در بدترين زمان و با هزينه بسيار بالا خواهد كرد. 
امروز مشخص است كه با دستكاري قيمت يك كالا 
يا توزيع همگاني آن )طرح توزيع يارانه بنزين بين 
تمامي مردم( در اقتصاد اس��ير ناترازي هاي فراوان 
كشورمان، مساله حل نمي شود و راه حل در تغيير 
نگاه نظام حكمراني به جامعه و اقتصاد و سازوكارهاي 
آن است . در اين تغيير نگرش، جلب رضايت مردم و 
افزايش رفاه و بهبودي وضعيت معيشت زندگي آنان 
به عنوان امري كه وظيفه ذاتي حكومت هاست، تنها 
در چارچوب منافع بلندمدت و مبتني بر هزينه كرد 
درس��ت منابع و در چارچوب اص��ول و معيارهاي 
منطقي توجيه پذير است، والا نه فقط كمكي به رفاه 
جامعه نمي كند بلكه بالعكس به فقيرتر شدن مردم 
و نابودي و اضمحلال منابع و عقب ماندگي جامعه 
مي انجامد. متاسفانه عدم اتخاذ تصميمات سخت 
در انجام اصلاحات س��اختاري اقتصادي و موكول 
كردن اين اصلاحات ضروري به آينده نامعلوم، عامل 
اساس��ي وخامت اوضاع اقتصادي كشور است. راه 
خروج از اين بن بست نه توزيع ارزان بنزين و آب و برق 
و گاز و.... و چند برابر كردن يارانه ها )پرداخت حدود 
۵۳۰ هزار ميليارد تومان يارانه در بودجه سال جاري( 
از محل دارايي ها و ثروت هاي بين النسلي كه موجب 
ورشكستگي نظامات بازنشستگي و تامين اجتماعي و 
بانكي و حتي آب و محيط زيستي و... مي شود، بلكه 
ارزش و اعتبار بخشيدن به اقتصاد و رقابتي شدن آن 
با فراهم آوردن امكان مش��اركت جامعه و نهادهاي 

مدني در آن است. 

چشم انداز احياي وزارت بازرگاني
اساس��ا اتاق ه��اي بازرگان��ي عملكرد مناس��بي 
دارن��د و نيازهاي اي��ران را در ص��ادرات و واردات 
تامي��ن مي كنند. مش��كلات ايران در ص��ادرات و 
واردات به خصوص طي دهه گذش��ته به مش��كل 
تحريم ها، اف اي ت��ي اف و چالش هاي منطقه اي و 
س��وءمديريت هاي داخلي است. مثلا وقتي توليد 
مرغ در ايران، م��ازاد دارد، اجازه صادرات به فعالان 
اقتصادي داده مي شود و در زمان كمبود توليد، اجازه 
صادرات گرفته مي شود. اين در حالي است كه توسعه 
روابط اقتص��ادي و بازاريابي بين المللي به اعتماد و 
امنيت پايدار نياز دارد. اين گزاره ها را بيان كردم تا 
مخاطب به محدوديت هاي بخش تجارت آشنا شود. 
همين امروز ايران ساختارهايي چون بانك مركزي، 
برنامه و بودجه و... دارد، اما عملكرد اين ساختارها 
متناسب با نيازهاي كشور نيست. كل ساختار برنامه 
و بودجه در تدوين بودجه هاي سالانه و برنامه هاي 
توسعه اي )هر ۵سال يك بار( به كار گرفته مي شود. 
اما اين برنامه ها و بودجه ها فرصت اجرايي شدن پيدا 
نكرده اند. آيا دليل عدم توفيق برنامه هاي توسعه اي 
و بودجه اي كش��ور اين است كه سازماني مستقل 
براي برنامه نوش��تن وجود نداش��ته است؟ دلايل 
توفيق يا عدم توفيق نهادها و ساختارها و ارگان ها به 
گزاره هايي ديگري بازمي گردد. مثلا گفته مي شود 
صادرات ايران موفق نبوده چون وزارت بازرگاني براي 
آن وجود نداشته است. يا گفته مي شود، كمبود اقلام 
مصرفي در بازار ناشي از نبود ساختار ويژه بازرگاني 
براي آن است. اين گزاره درستي نيست؛ در يك نگاه 
كلان تر بسياري از مشكلات كشور در بخش هاي 
اقتصادي و راهبردي، برآم��ده از نبود راهبردهاي 
كلان و اصول��ي و فقدان مناس��بات ارتباطي قوام 
يافته اس��ت. اين روزها اقتصاد تهاتري زياد مطرح 
ش��ده و درباره آن صحبت مي شود. معمولا زماني 
تهاتر وس��عت پيدا مي كند كه اقتص��ادي نتواند از 
ابزارهاي پولي استفاده كند. تفاوت اقتصاد مدرن با 
اقتصاد قرون گذش��ته آن است كه امروز پول خلق 
شده است. خلق پول باعث شد تا مبادلات راحت تر 
صورت بگيرد و انعط��اف در مبادلات بهتر صورت 
بگيرد. اساس��ا اين رهاورد دني��اي جديد براي آن 
است كه كش��ورها ناچار نباشند، به جاي پول، كالا 
دريافت كنند. اما تهاتر باعث مي ش��ود ايران ناچار 
باشد به هر كشوري كه كالا مي فروشد، كالا بگيرد. 
حتي اگر آن كالا را نياز نداش��ته باشد! هر اندازه كه 
از عمر علم اقتصاد مي گذرد، پيچيدگي ها و تنوع در 
علوم اقتصادي بيشتر مي ش��ود. توسعه اقتصادي 
صرفا نياز به نهادهاي اقتصادي مستقل ندارد. البته 
اين شرط لازم اس��ت، اما شرط كافي اين است كه 
بس��تر تجارت فراهم شود. تنش در تجارت نباشد، 
موانع سياسي برداشته ش��ود. اگر وزارت بازرگاني 
در يك چنين بس��تري ش��كل بگيرد، مي تواند در 
راستاي تامين منافع ملي از آن بهره برد و اگر بدون 
اين گزاره ها باشد، ساختارسازي هاي تازه كمكي به 

اقتصاد نمي كند.

»تعادل« بررسي كرد

حلقه هاي مفقوده در پارس جنوبي 

تزريق يك ميليارد دلار به پروژه هاي پالايشي كشور در سال جاري

پتروشيمي ها به دنبال خوراك ارزان نيستند

مشاور وزير نفت گفت: طبق قانون بودجه، شركت هاي 
پالايشي موظف ش��ده اند كه 4۰ درصد از سود خالص 
سالانه خود را به اجراي طرح هاي ارتقاي كمي و كيفي 
اختصاص بدهند و ۵ درصد تخفيف خوراكي كه دريافت 

مي كنند، منوط به انجام اين پروژه ها است.
عماد رفيع��ي در گفت وگو با فارس، با اش��اره به برنامه 
دولت براي پيش��برد پروژه ه��اي ارتقاي كمي و كيفي 
پالايشگاه ها عنوان كرد: پيش بيني مي كنيم كه در سال 
جاري حداق��ل 1 ميليارد دلار تامي��ن مالي در اجراي 
پروژه هاي ارتقاي كمي و كيفي پالايشگاه هاي موجود و 
1 ميليارد دلار نيز در اجراي پروژه هاي جديدالاحداث 
پتروپالايشگاهي جهت توسعه زنجيره ارزش نفت خام 

سرمايه گذاري خواهد شد.
مشاور وزير نفت در توسعه زنجيره ارزش نفت و گاز بيان 
كرد: هم اكنون به طور ميانگين 21 درصد از محصولات 
پالايش��گاه هاي ايران تبديل به نفت كوره مي شود كه 
بايد براي كاهش اين درصد ت��لاش كنيم؛ چرا كه اين 
رقم در كشورهاي پيشتاز و پيشرفته هم اكنون به 1,6 
درصد رسيده اس��ت. اگر سهم وكيوم باتوم، قير و ساير 
فرآورده هاي س��نگين را هم حساب كنيم، در مجموع 
حدود 28 درصد از محصولات توليدي در پالايشگاه هاي 
ايران، فرآورده هاي سنگين هستند كه قيمت آنها عمدتا 
از قيمت نفت خام پايين تر اس��ت و حضور آنها با درصد 
بالا در سبد فرآورده هاي پالايشي منجر به زيان ده شدن 

اين صنايع مي شود.
وي افزود: در نتيجه ضروري است فكري به حال كاهش 
تولي��د نفت كوره توليدي از پالايش��گاه هاي كش��ور و 
همچنين سولفورزدايي از نفت كوره باقي مانده كنيم 
تا هم اقتصاد واحدهاي پالايش��ي را بهبود ببخش��يم 
و هم اس��تانداردهاي زيس��ت محيطي جهت سوخت 
نيروگاه هاي برق خصوصا در فصل سرد را رعايت كنيم.

رفيعي اظهار داشت: ماده ۵9 قانون اصلاح الگوي مصرف 
انرژي، ماده 44 قانون برنامه ششم توسعه و ماده ۳ قانون 
حمايت از توس��عه صنايع پايين دستي نفت و ميعانات 
گازي، هر سه اين قوانين عدد واحدي را ذكر كرده اند و بر 
كاهش توليد نفت كوره به كمتر از 1۰ درصد از توليدات 
پالايشگاه ها تاكيد كرده اند، شايد اين عدد از ميانگين 
توليد نفت كوره در پالايشگاه هاي نفت دنيا منتج شده 

است كه تقريبا برابر 1۰ درصد است.
مش��اور وزير نفت در توس��عه زنجيره ارزش نفت و گاز 
گفت: البته امس��ال مجلس ش��وراي اسلامي تكليف 
مهمي را در بند »ر« تبص��ره 1 قانون بودجه 14۰2 بر 
دوش وزارت نفت گذاشته است و ما نيز خود را ملزم به 
رعايت آن مي دانيم. طبق اين مصوبه كه شباهت زيادي 
به مصوبه س��ال 9۳ هيات وزيران دارد، پالايشگاه هاي 
نفت در صورتي كه تمايل به دريافت تخفيف خوراك و 
مشوق هاي حاكميتي دارند، موظفند با تصويب مجمع 
عمومي س��الانه خود، حداقل 4۰ درصد از سود خالص 
سال گذشته را به حس��اب اندوخته سرمايه اي جهت 
اجراي طرح هاي ارتقاي كمي و كيفي اختصاص دهند؛ 
به  طوري  كه به توليد فرآورده هاي باكيفيت با تمركز بر 

كاهش نفت كوره ختم شود.
وي تاكيد كرد: اين هفته يعني از تاريخ 26 تا ۳1 تيرماه، 
مجمع عمومي سالانه اكثر شركت هاي پالايشي برگزار 
و توصيه مي شود كه حتما به اين مصوبه مجلس شوراي 
اس��لامي در قانون بودجه توجه كنند، زيرا در غير اين 
صورت تخفيف ۵ درصدي هزينه خوراك آنها مطابق 
قانون بايد مورد بازنگري قرار گيرد. نظارت بر خرج كرد 
اين پول از حس��اب اندوخت��ه، صرف��ا در پروژه هاي 
آپگريدينگ و نظارت بر پيش��رفت فيزيكي آنها شرط 
دوم قانون بودجه اس��ت كه مقدمات پياده  سازي آن 
آغاز و شركت مشاور ناظر بر پيشرفت فيزيكي پروژه ها 

پيشنهاد شده اس��ت. رفيعي گفت: در هيچ جاي دنيا 
نيز پول درش��ت و اصطلاحا پول باكيفيت را تبديل به 
پول خ��رد و بي كيفيت نمي كنند تا بع��د بخواهند با 
جم��ع آوري مجدد آن با هزينه حداقل ۳۰ درصدي از 
سرمايه هاي خرد، تامين مالي پروژه ها را انجام دهند، 
بلكه از همان پول باكيفيت براي تامين مالي پروژه ها 
استفاده مي شود. در نتيجه بهتر است پالايشگاه ها از 
سود خالص خود براي اجراي پروژه هاي ارتقاي كيفي 
و كمي استفاده كنند كه در نهايت به نفع سهامداران 

نيز است.
مش��اور وزير نفت درب��اره آخرين وضعيت پيش��رفت 
فيزيكي پروژه هاي ارتقاي كيف��ي و كمي نيز توضيح 
داد و افزود: پروژه شيرين س��ازي گازوئيل پالايش��گاه 
اصفهان هم اكنون آماده بهره برداري است. در اين طرح 
2۰ ميليون ليتر گازوئيل يورو ۵ توليد مي شود و گوگرد 
 ۵۰ ppm ۵۰۰۰ به كمتر از ppm گازوئيل از ب��الاي

مي رسد.
وي اظهار داش��ت: طرح توليد بنزين يورو 4 پالايشگاه 
شيراز نيز در صورت بارگيري كاتاليست در راكتورها طي 
هفته هاي آتي به 9۵ درصد پيشرفت فيزيكي رسيده و تا 
آخر تابستان جاري به بهره برداري خواهد رسيد و پروژه 
تصفيه گازوئيل اين پالايشگاه نيز هم اكنون ۷1 درصد 
پيشرفت فيزيكي دارد و در سال آينده تكميل خواهد 
شد. همچنين پروژه بنزين سازي پالايشگاه تهران نيز 
 EPC حدود ۵۰ درصد پيشرفت فيزيكي دارد. قرارداد
پروژه كك  اس��فنجي پالايش��گاه بندرعباس منعقد و 

عمليات پيمانكاري در سايت آغاز شده است.
رفيعي گفت: از ۵ س��ال پيش و از زمان��ي كه ترامپ از 
برجام خارج شد و تحريم هاي نفتي برگشت، ايران در 
تامين دو محصول كليدي به نام الكترود گرافيتي مورد 
استفاده صنعت فولاد و الكترود اند مورد استفاده صنعت 

آلومينيوم با مش��كل مواجه شد كه اين دو محصول به 
ترتيب از كك سوزني و كك اسفنجي كه هر دو يك نوع 
كك نفتي يا همان كك سبز هستند توليد مي شود. اگر 
اين الكترودها را نداشته باشيم، قوس الكتريكي صنعت 

فولاد و كوره هاي صنعت آلومينيوم از كار مي افتد.
مشاور وزير نفت گفت: كك سوزني و كك اسفنجي هر دو 
محصول شكست نفت كوره در پالايشگاه ها هستند. در 
نتيجه مقرر شد كه دو پالايشگاه امام خميني )ره( شازند 
اراك و بندرعباس به ترتيب به توليد كك سوزني و كك 
 EPC اسفنجي اقدام كنند. پالايشگاه بندرعباس قرارداد
براي توليد كك اس��فنجي را منعقد كرده اما متاسفانه 
پالايشگاه شازند اراك با مشكل اخذ مجوز محيط زيستي 

مواجه شده است كه پيگير حل آن هستيم.
وي افزود: از سال 2۰۰۰ سازمان بين المللي دريانوردي 
و كشتيراني )IMO( استانداردي براي استفاده از نفت 
كوره با سولفور حداكثر 4,۵ درصد را در كشتي ها اجرايي 
كرد. اين استاندارد در سال 2۰12 به سولفور ۳,۵ درصد 
رسيد و در سال 2۰16 به سولفور ۰,۵ درصد تغيير پيدا 
كرد. البته دستورالعمل استفاده از نفت كوره با سولفور 
كمتر از ۰,۵ درصد از سال 2۰16 به سال 2۰2۰ تمديد 
شد. به همين دليل اكثر پالايشگاه هاي دنيا پروژه هاي 
كيفي س��ازي فرآورده ها و كاهش تولي��د نفت كوره را 

آغاز كردند.
رفيعي اظهار داشت: در كشورهايي مثل چين، هند، 
كره جنوبي و روس��يه توليد نفت كوره طي حدود 1۵ 
س��ال به طور چش��م گير كاهش و بعضا از بالاي 1۵ 
درصد به زير ۵ درصد رس��يد. هم اكنون س��هم نفت 
كوره در سبد محصولات توليدي پالايشگاه ها به طور 
ميانگين در دنيا كمتر از 1۰ درصد است. چين موفق 
شده است، س��هم نفت كوره در پالايشگاه هايش را به 

كمتر از ۳ درصد برساند.

دبيركل انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پتروشيمي با بيان 
اينكه »پتروشيمي ها به دنبال خوراك ارزان نيستند«، گفت: 
يك فرمولي كه مورد قبول بخش خصوصي و سرمايه گذار 
باش��د و همه زمان ها جواب بدهد؛ يعني ش��ناور باش��د، 
جوابگوي حل مساله است. احمد مهدي ابهري، دبيركل 
انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پتروشيمي در گفت وگو 
با تسنيم، در خصوص حواشي مصوبه جديد تعيين نرخ 
خوراك واحدهاي پتروش��يمي گفت: همه بدانند كه ما 
نه رانت مي خواهيم و نه به دنبال خوراك ارزان هستيم. وي 
افزود: انتظار ما اين است كه دولت با پتروشيمي ها، مثل دنيا 
رفتار كند و خوراك گاز و سوخت واحدهاي پتروشيمي را 

به نرخ دنيا به ما بدهد.
دبيركل انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پتروش��يمي 
تصري��ح ك��رد: الان ب��ا مصوب��ه اخي��ر، گاز تحويلي به 
پتروش��يمي هاي داخل، گران تر از نرخ خوراكي است كه 
در دنيا عرضه مي ش��ود، چرا كه يك باره 1۰۰ درصد نرخ 
سوخت افزايش يافته و با عوارض مربوطه به ۵۰۰۰ تومان 
در هر مترمكعب و نرخ خ��وراك گاز با عوارض مربوطه به 

8۰۵۰ تومان در هر مترمكعب رسيده است.

وي ادامه داد: آي��ا در دنيا 1۰۰درصد نرخ گاز افزايش 
يافته؟ پاسخ منفي است و توجيه منطقي در پي اين 
افزايش نرخ وجود ندارد. مهدوي ابهري با بيان اينكه 
»قيمت گاز در هنري هاب از ۷ س��نت تا 12 سنت در 
ماه هاي اخير بوده است«، گفت: با نرخ تسعير 28۵۰۰ 
توماني ارز، نرخ گاز پتروش��يمي ها در داخل كشور به 
28 س��نت و با نرخ تس��عير ۳۷ هزار و ۵۰۰ توماني، 
21,۵ سنت مي ش��ود كه پتروش��يمي هاي داخلي 
با اي��ن قيمت ها نمي توانند محص��ول توليد و رقابت 
كنند. دبي��ركل انجمن صنف��ي كارفرمايي صنعت 
پتروش��يمي با بيان اينكه »اگر اين نرخ جديد اعمال 
شود، پتروشيمي هاي ايران گران ترين نرخ خوراك در 
دنيا را خواهند داشت«، گفت: برخي عنوان مي كنند 
كه اي��ن گاز، به جاي آنكه به واحدهاي پتروش��يمي 
داخلي داده ش��ود، صادر ش��ود بهتر است؛ سوال اين 
است كه آيا هميشه پول گاز صادراتي دريافت مي شود؟ 
اساس��ا چقدر ظرفيت صادرات گاز داري��م؟ اگر گاز 
تحويلي به متانولي ها را بخواهيم صادر كنيم، ظرفيت 
صادرات آن وجود دارد؟ وي ادامه داد: اگر با اين توجيهات 

پيش برويم، به جاي ساخت پتروپالايشگاه هم بايد نفت را 
خام صادر كنيم و اساسا به دنبال ايجاد كارخانه و پتروشيمي 

و پالايشگاه نرويم.
مهدي ابهري مقايس��ه صادرات گاز خام با تحويل آن به 
پتروشيمي ها را مقايسه اي عوامانه دانست و گفت: اينكه 
ساده به موضوعات نگاه كنيم و بگوييم گاز را صادر مي كنيم 
و پولش را در جيبمان بگذاريم بهتر است تا آن را در صنعت 
پتروشيمي مصرف كنيم، اصلا اقتصادي و عقلاني نيست.

وي افزود: همين الان ۷ ميليارد دلار محصول پتروشيمي در 
داخل كشور مصرف مي شود، اگر بخواهيم گاز را خام فروشي 
كنيم، در اين محصولات هم واردكننده مي شويم و اشتغال 

ايجاد شده در اين بخش را هم از دست مي دهيم.
دبيركل انجمن صنفي كارفرمايي صنعت پتروش��يمي 
با تأكيد بر اينكه بايد به س��مت توس��عه زنجي��ره ارزش 
پتروشيمي برويم، گفت: وظيفه پتروشيمي ها ايجاد صنايع 
پايين دستي نيست، بلكه سرمايه گذاران بخش صنعتي بايد 
اقدام به احداث كارخانجات پايين دستي كند و توليدات 

پتروشيمي را تبديل به محصول نهايي كنند.
وي ادامه داد: كار پتروشيمي تندگويان بطري زدن و كار 

پتروشيمي پرديس، كشاورزي نيست؛ بلكه اين واحدها 
محصولي را توليد مي كنند كه مي توان در صنايع تكميلي 

تبديل به محصول نهايي كرد.
مهدوي ابهري در خصوص راهكار حل مشكل نرخ گذاري 
خوراك واحدهاي پتروش��يمي گفت: ما مي گوييم يك 
فرمولي كه مورد قبول بخش خصوصي و سرمايه گذار باشد 
و همه زمان ها جواب بدهد؛ يعني شناور باشد؛ به طوري كه 
وقتي در دنيا گاز رفت بالا، اينجا هم بالا برود و اگر گاز پايين 
آمد، در ايران نيز قيمت ها كاهشي باشد، جوابگو است؛ اما 
شاهد هستيم نرخ گذاري ثابت صورت مي گيرد و در سال 
گذشته گفتند ۵ هزار تومن و امسال ۷ هزار تومن و مشخص 

نيست سال اينده چه رقمي را مشخص مي كنند.
وي افزود: اينكه تكليف قيمت گذاري سال آينده، مشخص 
نيست، سرمايه گذار را فراري مي دهد؛ ما مي گوييم قانوني 
كه وجود دارد را اجرا كنيم و اگر قانون اجرا شود ما مشكلي 
نداريم، اين قانون، قانون الحاق 2 اس��ت كه مي تواند از آن 
فرمولي درآيد و اميدواريم دولت در اين زمينه، به فرمول 
تن دهد و از قيمت گذاري دستوري با تعيين رقم و سقف، 

جلوگيري كند.



معاملات بازار سرمايه روز گذشته نيز ركودشكني كرد و 
شاهد خروج نقدينگي بسيار سنگين از چرخه معاملات 
بوديم و خروج نقدينگي نسبت به روز معاملاتي گذشته 
سه برابر شد. اين حال و اوضاع نشان مي دهد كه بازار 

دوباره خرسي شده است.
مشكلات بازار كم نيست از سوي ديگر نمادها و صنايع 
بازار ريزش بسيار سنگيني داش��ته اند؛ اما همچنان 
شاخص در محدوده دو ميليوني باقي بماند و ميزان افت 
بيش از دو درصدي را ثبت كرده است كه اين موضوع 
نش��ان مي دهد واقعيت بازار با شاخص تطبيق ندارد، 
شاخص و بازار هريك مسيرهاي خود را پيش مي روند. 
بازار خرسي يا Bear Market برعكس بازار گاوي 
بوده و در بورس نشان دهنده ركود اقتصادي و افت بازار 
است. اين افت باعث كاهش چشمگير ارزش سهام هاي 
مختلف شده و بر كل بازار تأثير منفي مي گذارد. بنابراين 
كارشناس��ان هنگام ريزش بورس و قرمز شدن آن از 
اصطلاح بازار خرسي استفاده مي كنند. در بازار خرسي 
تعداد فروش بالا بوده و خريد كم باشد در اين شرايط 
معمولًا ب��ه دليل تنش هاي سياس��ي و تصميم هاي 
اشتباه ش��ركت هاي بورس��ي به وجود مي آيد. البته 
اين ش��رايط بلندمدت بوده و بايس��تي تصميمات و 
سياست هاي كارآمدي را اجرا كرد تا بتوان بازار بورس 
اوراق بهادار را از حالت خرس��ي خارج كرد. همچنين 
در بازار خرسي، تقاضا بسيار كم بوده و عرضه به شدت 
افزايش مي يابد. چراكه سرمايه گذاران از بازار قطع اميد 
كرده اند. از س��وي ديگر، خريداران نيز ميلي به خريد 
ندارند. در چنين موقعيتي اس��ت كه شاهد صف هاي 
فروش سنگين در بازار هستيم. در بازار نزولي، حجم 
معاملات به شدت افت مي كند و به عبارتي، بازار دچار 

ركود مي شود.
با وجود اين شرايط بسياري از كارشناسان عقيده دارند 
كه بهترين زمان خريد در بازار خرس��ي است چراكه 
بسياري از سهام از هميشه خود ارزنده تر هستند و به 
نوعي سرمايه گذاري در بلندمدت مي تواند سود خوبي 

به ارمغان بيارود.
همانطور كه در گزارش هاي پيشين نيز به آن اشاره شد 
بازار از نبود اعتماد و دخالت سياست گذاران رنج مي برد 
و همين موضوع باعث شده نقدينگي از بازار خارج شود 
و هر خروج نقدينگي باعث مي شود كه وضعيت بازار 
هر روز وخيم تر شود. سياست گذاران و مسوولان بايد 
فكري به حال بازار كنند چراكه هر روز شرايط وخيم تر 
از گذشته مي ش��ود و اگر وضعيت بدين شكل پيش 
برود در ماه هاي آتي ش��اهد سقوط سنگين شاخص 

كل خواهيم بود.
از سوي ديگر بورسان نيز نوشت: مدت زيادي از ايجاد 
چالش پتروش��يمي ها براي بورس تهران به واس��طه 
اعلام نرخ جديد خوراك پتروشيمي ها نگذشته است 
و به نظر مي رس��د كه با شفاف س��ازي پتروشيمي ها 
از زي��ان احتمالي با نرخ خ��وراك جديد و همچنين 
نامه اي كه پالايش��گاه اصفهان منتشر كرد، بار ديگر 
اين چالش رنگ جديدي به خود گرفته باشد. با وجود 
اينكه طي روزهاي گذشته بارها اميد تازه اي از سمت 

سياس��ت گذاران در رابطه با احتم��ال تغيير اين نرخ 
ايجاد شد و توانست تا حدي شوك منفي وارد شده به 
بدنه بازار سهام را كمرنگ كند اما اتفاقات اخير نشان 
مي دهد كه گويا دولت به دليل كس��ري بودجه خود 
پافشاري زيادي براي قطعي كردن نرخ ۷ هزار توماني 
براي خوراك پتروش��يمي ها دارد. روز سه شنبه نيز با 
شفاف سازي ش��پنا در رابطه با لغو سود ۱۷ توماني و 
شناسايي زيان ۲۲ توماني كه از محل كارمزد صادرات 
طي سال هاي ۹۷ تا ۱۴۰۰ از سمت شركت پالايش و 
پخش ايجاد شده است، بازار را با چالشي جديد همراه 

كرد و اجازه نفس كشيدن به بورسي ها را نداد.
اين اتفاقات اگرچه تنها شامل برخي صنايع از جمله 
صنعت پتروش��يمي و پالايش��ي  مي ش��ود اما رفتار 
سياس��ت گذار در رابطه با مسائل حياتي براي صنايع 
مهم كشور كه از پايه هاي توانايي اقتصادي و ارزي كشور 
هستند اين سيگنال را به ديگر گروه ها منتقل مي كند 
كه س��هامداران ديگر گروه ها نيز بايستي هر لحظه با 
چشم ترديد به آينده بنگرند و ريسك سياست گذاري 
خلق الس��اعه و دولت بي پ��ول را در تحليل هاي خود 

بگنجانند.
اگرچ��ه روند بورس تهران و اكثر س��هم ها طي هفته 
گذشته به دلايل ذكر شده در بالا با فشار عرضه زيادي 
از سمت فروشندگان همراه بود اما نگاهي به ديگر بازارها 
نيز نشان مي دهد كه تقريبا به دليل شرايط موجود در 
وضعيت سياسي و اقتصادي كشور، ركودي همه گير 
ايجاد شده و اغلب شاهد نوسانات اندك يا كاهش قيمت 
در كلاس هاي دارايي مختلف هستيم. نرخ دلار نيز كه 

در روزهاي گذشته توانسته بود به ميانه كانال ۵۰ هزار 
توماني نيز برسد، اكنون در ميانه كانال ۴۸ هزار توماني 
نوس��ان مي كند و فعلا خبري از روند صعودي ندارد. 
نبود چشم انداز مش��خص از وضعيت سياسي كشور، 
آمارهاي اقتصادي كه نش��ان از يك كاهش نسبي در 
انتظارات تورمي دارد و همچنين احتمال بهبود دولت 
در دسترسي به منابع ارزي خود يكي از دلايلي است 
كه نرخ دلار با وجود كمرنگ شدن خوش بيني به توافق 
هسته اي و احياي برجام، با افزايش قيمت در بازار آزاد 
همراه نمي شود و نقش خود به عنوان يك محرك براي 

بازارها را از دست داده است.

   بازار از دريچه معاملات
در معاملات دومين روز كاري هفته يعني يكش��نبه 
ش��اخص كل بورس ته��ران ۴۹ ه��زار و ۵۹3 واحد 
معادل ۲.3۹ درصد نس��بت به روز كاري گذش��ته 
پايين تر ايستاد و تا سطح ۲ ميليون و ۲۱ هزار و ۲۹6 
واحد پايين آمد.ش��اخص كل هم وزن بورس نيز با 
ريزش ۱۹ ه��زار و ۵۱۵واحدي معادل ۲.6۸ درصد 
در رقم ۷۰۸ هزار و ۴۹6 واحدي ايستاد. شاخص كل 
فرابورس نيز با اف��ت ۷۰۷ واحدي به رقم ۲6 هزار و 
۴۷۸ واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن فرابورس 
با كاهش ۴ هزار و ۵6۷ واحد به س��طح ۱۲۸ هزار و 

۹۱۰ واحد رسيد.
روز يكشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار س��هام براي نهمين روز متوالي منفي شد و ۹3۰ 
ميليارد تومان پول حقيقي از بازار سهام خارج شد كه 

نسبت به ديروز 3 برابر بيشتر شده است.در ۹ روز اخير 
۵ ه��زار و ۵۰۲ ميليارد تومان پ��ول حقيقي از بورس 
خارج شده اس��ت. در اين روزنماد تكيميا بيشترين 
خروج را داش��ت كه ارزش آن 6۵ ميليارد تومان بود. 
پس از تكيميا، نمادهاي وبملت، فملي، ونوين و فارس 
بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند. در سوي ديگر، 
بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي غفارس، شبندر 

و غشان اختصاص داشت.
طي روز يكش��نبه نماده��اي فارس، فولاد و شس��تا 
نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه بيش��ترين اثر را 
در افت شاخص كل بورس داشتند. در مقابل وپست، 
سدشت و دتماد از معدود نمادهاي سبز بودند كه اثر 
مثبت بر شاخص داش��تند.در فرابورس نيز نمادهاي 
آريا، كگهر و وسپهر بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص 
داشتند و نمادهاي قاسم، رنيك و غفارس بيشترين اثر 
افزايشي را بر ش��اخص كل فرابورس داشتند. در بين 
نمادهاي پرتراكنش بورس نيز شهر بيشترين تراكنش 
را داش��ت و خودرو و وبمل��ت در رتبه هاي بعدي قرار 
گرفتند. در فرابورس نيز كتوسعه، دي و فرود بيشترين 

تراكنش را داشتند.
در دومين روز كاري هفت��ه ارزش معاملات كل بازار 
س��هام به ۹ هزار و ۱6۵ ميليارد تومان رس��يد. ارزش 
معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه 6۴۸ ميليارد تومان 
بود كه ۷ درص��د از ارزش كل معاملات بازار را در اين 
روز شال مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با افزايش ۸ 
درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۵ هزار و 

۲۰۰ ميليارد تومان رسيد.

اخبار
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مجوز پذيره نويسي دومين صندوق 
املاك و مستغلات صادر شد

سنا| علي اكبر ايرانش��اهي با بيان اينكه دومين 
صندوق املاك و مس��تغلات مجوز پذيره نويسي 
گرفت و از امروز تا يك م��اه آينده، مدير صندوق 
مهل��ت انج��ام پذيره نويس��ي دارد اع��لام كرد: 
پذيره نويس��ي صندوق املاك و مستغلات به دو 
روش امكان پذير اس��ت. در روش اول ابتدا املاك 
و مس��تغلات به صندوق منتقل ش��ده و س��پس 
پذيره نويسي صورت مي گيرد. در اين حالت وجه 
حاصل از پذيره نويسي، بابت بخشي از ثمن معامله 
پرداخت مي شود؛ به اين معنا كه ابتدا دارايي مورد 
نظر خري��داري و پس از آن پذيره نويس��ي انجام 

مي شود.
وي ادامه داد: پذيره نويسي اولين صندوق املاك 
و مستغلات به روش فوق انجام شد اما در دومين 
روش كه دومين صندوق املاك و مستغلات از اين 
روش پذيره نويسي خواهد كرد، ابتدا پذيره نويسي 
نقدي صورت گرفته و پ��س از جمع آوري منابع، 
نسبت به خريد ملك متناسب با مبلغ پذيره نويسي 
با رعايت مفاد اساسنامه و اميدنامه، اقدامات لازم 
انجام مي ش��ود. به گفته رييس مرك��ز نظارت بر 
صندوق هاي سرمايه گذاري س��ازمان بورس، در 
حال حاضر مجوز پذيره نويس��ي دومين صندوق 
با نام صندوق سرمايه گذاري املاك و مستغلات 
ني��ك راي با مديري��ت گروه مال��ي دانايان صادر 
ش��ده و از ۲۴ تيرماه به مدت يك ماه، مدير مهلت 
دارد پذيره نويس��ي را انجام دهد. وي خاطرنشان 
ك��رد: در روش اول، س��رمايه گذار ب��ا آگاه��ي از 
املاك و مس��تغلات موض��وع س��رمايه گذاري 
اقدام به س��رمايه گذاري كرده و اما در روش دوم، 
س��رمايه گذار با اعتماد به مدير صن��دوق، اقدام 
ب��ه س��رمايه گذاري مي كند. ايرانش��اهي گفت: 
س��رمايه گذاران براي دستيابي به طرح توجيهي 
و اميدنام��ه اين صن��دوق مي توانند ب��ه تارنماي 
صندوق مراجعه كنند. همچنين خريد واحدهاي 
س��رمايه گذاري صندوق مذكور از طريق ش��بكه 

كارگزاري امكان پذير است.

بازار درگير معضلات
ب��ا وج��ود ريزش ه��اي 
س��نگين ش��اخص در 
محدوده دو ميليوني باقي 
مانده كه اين موضوع ناشي 
از ايراد ساختاري شاخص 
كل بورس اس��ت؛ يعني 
ش��اخص كل نمي توان��د 
حال و روز واقع��ي بازار را 
منعكس كند، چراكه با چند س��هم مي توانند زهر 
ريزش ش��اخص را بگيرند و نتيجه اين مي شود كه 
ميانگين س��هم ها بيش از شاخص ريزش مي كند. 
سال هاس��ت كه فعالان بازار نس��بت به اين ايراد 
شاخص كل اعتراض دارند اما سازمان بورس بنا  به 
دلايلي نمي خواهد به اين موضوع رسيدگي كند و 
متاسفانه علي رغم سازمان برخي از بيرون مي گويند 
كه شاخص با فلان عدد باشد در صورتي كه فرمول و 
ساختار شاخص را نمي دانند و طي سال ها سودهاي 
تقسيمي و افزايش سرمايه و شركت هاي جديدي 
كه وارد بازار سرمايه در شاخص رسوب كردند ممكن 
است شاخص يك ميليون واحد شود و سهم ها صفر 

شوند و به نوعي به مرحله عجيب و غريب برسند. 
بايد به اين موضوع توجه داشت كه علي رغم اخبار 
بدي كه در حوزه خوراك و دس��ت اندازي دولت به 
سود شركت ها وجود دارد من عقيده دارم كه به لحاظ 
ارزش جايگزيني فوق العاده ارزنده است و به لحاظ 

سودسازي نيز بازار سرمايه تماما ارزندگي دارد.
بي اعتمادي توسط بازارساز و دولت به وجود آمده 
و اي��ن دو وظيفه ترميم ب��ازار را دارند، چه از طرف 
س��ازمان با عرضه هاي آبشاري و صحبت هايي بود 
كه سازمان به بازارگردان ها براي عرضه مازاد فشار 
مي آورد آن زمان تكذيب مي كردند اما مي ديديم كه 
بازارگردان ها زير فشار بودند. سازمان بورس، دولت 
و بازارسازها بايد اعتماد بازار را بازگردانند و اين كار 
كمي سخت اس��ت و علي رغم اين شرايط بنده به 

آينده بازار اميدوار هستم. 
باتوج��ه به سياس��ت هاي كل��ي دول��ت، صنايع 
كوچك بازار و صنايعي ك��ه از حوزه قيمت گذاري 
دستوري دور هس��تند )صنايع ريالي( مورد اقبال 
بازار قرار خواهند گرفت، دست اندازي دولت به سود 
شركت هاي بزرگ موجب مي شود تا سرمايه گذاران 

به سمت صنايع كوچك تر سوق پيدا كنند.
همچنين درخص��وص وضعيت بازار بايد گفت كه 
نمي توانيم بگوييم كه بعد از اين كف قيمتي ما رشد 
قابل توجهي را در بازار سرمايه مشاهده خواهيم كرد، 
بلكه به معناي آن اس��ت كه آن س��هم هايي كه از 
دخالت دولت به دور هستند، احتمال رشد بيشتري 
از س��اير س��هام ها را در ماه آينده خواهند داشت. 
احتمالا تا پايان شهريور بازار حركت مثبتي را آغاز 
كند هرچند شايد اين رشد، رش��د زيادي نباشد. 
حال بازار س��رمايه بيش��تر از ۲ ماه است كه خراب 
است، دولت با گذاشتن قوانين و مقررات مختلف به 
سود شركت هاي بورسي دست درازي مي كند پس 

نمي توان انتظار خاصي براي بازار سرمايه داشت.
مساله دست درازي دولت را مي توان در نرخ خوراك 
پتروشيمي ها و پالايشگاه ها مشاهده كرد. مشكل 
اساسي، قيمت گذاري هاي دستوري در بازار سهام 
است. دستور عرضه هاي آبشاري به معناي افزايش 
عرضه در سهم هاي بورس به صورت مصنوعي باعث 
فشار فنر تورم مي شود كه نتيجه زيانبار اين قضيه 

در بلندمدت مشخص خواهد شد.

اولتيماتوم سازمان خصوصي سازي 
به باشگاه پرسپوليس

ايرن�ا| حس��ين قرب��ان زاده، ريي��س س��ازمان 
خصوصي س��ازي طي نامه اي به »رضا درويش«، 
مديرعامل پرسپوليس با موضوع ارسال قراردادهاي 
بازيكنان و كادر فن��ي و واريزي هاي هوادار حامي، 
اعلام كرد: يك نسخه از همه قراردادهاي بازيكنان 
و كادر فني تيم را تا روز يكشنبه )۲۵ تير ۱۴۰۲( به 

اين سازمان ارسال كنيد.
در ادامه اين نامه اعلام شده است: شنيده شده است 
كه فردي به نام »محمد يوسفي« به عنوان يك هوادار 
حامي، مبالغي را به برخي از بازيكنان و كادر پرداخت 
كرده كه لازم اس��ت ليست كاملي از اين واريزي ها 

تهيه و ارسال كنيد.
همچنين رييس س��ازمان خصوصي سازي در اين 
نامه گفته است: هيچ گونه تراكنش و تبادل ريالي و 
ارزي نبايد بدون ثبت حسابداري در واحد مالي انجام 
ش��ود، در غيراينصورت تخلف محسوب مي شود، 
همه درآمده��ا و هزينه ها بايد قاب��ل رهگيري در 

حساب باشگاه باشد.

 واگذاري سهام پالايشگاه 
ستاره خليج فارس به كجا رسيد؟
 ايران| واگذاري سهام پالايشگاه ستاره خليج فارس
 از جمله مس��ائلي است كه در چند سال گذشته با 
حاشيه هاي زيادي همراه بود و هر بار اجراي حتمي 
آن ب��ا توجه به وعده هاي داده ش��ده با خلف وعده 
مسوولان همراه ش��د.در ادامه اجراي چنين اقدام 
مهمي، در آبان س��ال گذشته صحبت هايي مبني 
بر تاخي��ر در بازپرداخت مطالبات ارزي پروژه هاي 
وزارت نفت به صندوق توسعه ملي مطرح و از  طلب 
6 ميليارد دلاري صندوق توسعه ملي خبر داده شد 
كه در اين راستا با توجه به تملك ۱۸ درصدي وزارت 
نفت در پالايشگاه ستاره خليج فارس، صحبت هايي 
مبني بر واگذاري اين پالايشگاه به صندوق توسعه 

ملي مطرح شد.
با توجه به حاش��يه هايي كه واگذاري پالايش��گاه 
س��تاره خليج فارس در اين مدت با خود به همراه 
داش��ت، همچنان خبر چندان دقيقي از جزييات 
اين واگذاري اعلام نش��ده اس��ت كه در اين زمينه 
»حميدرضا فولادگر«، عضو خبره ش��وراي عالي 
اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي در 
گفت وگو با روزنامه ايران اقتصادي درباره اقدامات 
انجام ش��ده در اين زمينه سخن گفت و اعلام كرد: 
پالايشگاه س��تاره خليج فارس يكي از بزرگ ترين 
پالايشگاه هاي ميعانات گازي جهان است و از اين 
لحاظ مي توان گفت، به عنوان يكي از پالايشگاه هاي 
قابل اهميت در كشور تلقي مي شود.اين پالايشگاه 
تاكنون علاوه بر توليد اكسيژن و هيدروژن از ميعانات 
گازي اقدام به توليد بنزين هم كرده است؛ از اين رو، 
اين پالايشگاه يكي از بزرگ ترين پالايشگاه ها است 
كه قادر به توليد بنزين نيز است و اين موضوع منجر 

به افزايش اهميت اين پالايشگاه شده است.
عرضه سهام پالايشگاه ستاره خليج فارس از طريق 
بورس امكان پذير است كه اكنون طبق بررسي هاي 
انجام شده سهامدار عمده آن شركت سرمايه گذاري 
وابس��ته به تأمي��ن اجتماعي اس��ت.در اين  ميان 
شركت س��رمايه گذاري شستا هم از طريق تاپيكو 
در اين ش��ركت سهامدار است و همچنين شركت 
سرمايه گذاري صبا تأمين هم جزو سهامداران اين 

شركت تلقي مي شود.
در ابتدا بايد شرايط عرضه فراهم شود تا بتوان سهام 
پالايشگاه س��تاره خليج فارس را در بورس عرضه 
كرد، به طور حتم با عرضه سهام شركت هايي مانند 
پالايش��گاه س��تاره خليج فارس در بورس، شاهد 
افزايش تقاضا و استقبال دوباره سهامداران به بازار 
خواهيم بود.اميدواريم تمهيدات لازم در اين زمينه 
انجام ش��ود تا بتوان با توجه به اهميت پالايش��گاه 
ستاره خليج فارس در كشور، زودتر اقدام به عرضه 

سهام اين پالايشگاه در بورس كنيم.
همچنين ذكر اين نكته ضروري است كه ۱۲ درصد 
از هلدينگ خليج فارس را از طريق بازار س��رمايه 
عرضه كرديم.در اين راستا شرايط به نحوي تعيين 
شده بود كه صندوق بازنشستگان نفت و هلدينگ 

خليج فارس خريداران اين پالايشگاه بودند.
وي در ادام��ه گفت وگ��وي خود با روزنام��ه ايران 
اقتصادي در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه باتوجه به 
انتقال اختيارات مالكيت ۱۴ بانك به وزارت اقتصاد، 
اين وزارتخانه چه برنامه هايي را در راستاي بهبود 
وضعيت ترازنامه بانك هاي تح��ت مديريت خود 
در دستور كار قرار داده است، اعلام كرد: با توجه به 
چنين مساله اي فرصت خوبي فراهم شده تا دولت 
كمك كننده در اصلاح ساختار مالي بانك ها باشد. 
براي بخشي از آن در انتظار اصلاح قانون هستيم، 
در مرحله نخست بانك مركزي در حال طي كردن 
مراحل نهايي رفع ايرادات شوراي نگهبان و مجمع 
تشخيص مصلحت است. همچنين بخش ديگر آن 
قرار است در برنامه ششم توسعه عملي شود. بخشي 
از ساختار بانك بايد براساس قانون مورد اصلاح قرار 
گيرد و در نهايت بخش ديگ��ر اين اصلاح برعهده 

دولت و وزارت اقتصاد است.
اي��ن اتفاق فرصت خوب��ي را ب��راي وزارت اقتصاد 
فراهم كرده تا بتواند كمك كننده در اصلاح ساختار 
اين بانك ها باشد.اين اقدام باعث مي شود بانك ها 
بتوانند از اين طريق به بهبود تراز خود فعاليت كنند 
و با چنين اقدامي مي توان اميدوار بود تا بانك ها از 
حالت نگران كننده اي كه برخي از آنها در حوزه تراز 

مالي مواجه هستند، خارج شوند.
با اين اتفاق مي توان اميدوار بود كه افزايش بهره وري 
بانك ها كمك كننده در بهب��ود روند گردش مالي 
كش��ور و انجام وظايف اصلي مرب��وط به بانكداري 

خواهد بود.

»تعادل«گزارشميدهد

جولان خرس در بازار سرمايه

بورس در انتظار روزهاي خوب
بازار سرمايه در چند روز اخير به شدت افت داشته و به 
سطح حمايتي يك ميليون و هفتاد هزار واحد رسيده 
است، خيلي از فعالان بازار منتظر تصميمات جديد 
دولت براي تامين تكليف نرخ خوراك پتروشيمي ها 
و قيمت گذاري دس��توري و عرضه خودرو در بورس 
كالا هس��تند.هر هزار تومان كاهش در نرخ گاز 3۷ 
هزار ميليارد تومان كس��ري بودجه دولت را افزايش 
مي ده��د و بخش بزرگي از فع��الان اقتصادي بدون 
توجه به متن بودجه امس��ال كه درآمد گازي كشور 
را ۵۵ درصد بيش��تر از پارسال ديده بود همچنان در 

حال اعتراض هستند
دولت درباره نرخ خوراك پتروشيمي ها عقب نشيني 
نخواهد كرد هر هزار توم��ان كاهش در نرخ گاز 3۷ 
هزار ميليارد تومان كس��ري بودجه دولت را افزايش 
مي ده��د و بخش بزرگي از فع��الان اقتصادي بدون 
توجه به متن بودجه امسال كه درآمد گازي كشور را 
۵۵ درصد بيشتر از پارسال ديده بود همچنان در حال 
اعتراض هس��تند، اما تاكنون اين مساله تنها به اين 
واكنش ختم شده كه مجلسي ها هم خواستار اصلاح 
نرخ خوراك پتروشيمي ها ش��ده اند و البته سازمان 
بورس و اوراق بهادار هم نسبت به اقدام شركت پخش 
و پالايش شاكي شده است و دادستان هم خواستار 
عملكرد درست اين شركت در نرخ گذاري شده است.

بخ��ش مثبت اين داس��تان اينجاس��ت ك��ه با اين 
نرخ گ��ذاري عم��لا دولت ن��رخ دلار ب��ازار آزاد را به 
رس��ميت شناخته اس��ت و فاز دوم اين تصميم بايد 
آزاد سازي نرخ خريد ارز پتروشيمي ها و ديگر صنايع 
صادراتي باش��د در غير اين صورت ش��رايط حادي 
خواهيم داش��ت. با توجه به اينكه نرخ طيف وسيعي 
از كالاها و از آن وسيع تر شكل كسب و كار در بخش 
مهمي از فضاي اقتصاد ايران در حال دگرگوني است 
هرگونه سياست گذاري غلطي مي تواند تبعات زيادي 

بر كسب و كارها داشته باشد.
قيمت گذاري دس��توري و دستورالعمل هاي جديد 
س��ورپرايز بزرگ براي كس��ب و كارهاست. تعيين 
و تكلي��ف نرخ خ��وراك شكس��ت خورده ام��ا نامه 
سرگشاده اي از سوي شركت هاي پتروشيمي مبني 
بر غير كارشناسي بودن قيمت خوراك منتشر شده 
عكس العمل ضعيفي از وزير اقتصاد به همراه داشته 
است. نكته اساس��ي و اصلي اي كه هست اينکه نرخ 

خوراك و نرخ سوخت به صورت قطعي به دليل اينكه 
چيزي مشخص نيس��ت، نمي توان در اين خصوص 
نظر قطعي داد؛ هرچند باتوجه به اينكه شركت هاي 
پتروش��يمي محصولاتي كه در ب��ورس كالا عرضه 
كرده اند، بخش عمده آن با دلار بالاي ۴۰ هزارتومان 

قيمت گذاري شده است.
بنابراين تصميم اين است كه با افزايش قيمت سوخت 
ما شاهد اين موضوع باش��يم كه دلار پتروشيمي ها 
از ۲۸، ۵۰۰ تكليف��ي بانك مركزي جدا ش��ود و در 
مح��دوده ۴۰ تا ۴۵ توم��ان معامله ش��ود؛ به نوعي 
مي توان گفت كه شايد بازار نگرش جديدي را نسبت 

به اين صنعت و كليت بازار پيدا كند.
در اواخر تيرماه كه اكثر ش��ركت ها به خاطر مجمع 
بسته مي شوند، يكي از مواردي بود كه مي توانست بر 
ارزش كل معاملات خرد تاثيرگذار باشد و در واقع بازار 
با يك جو آرام تري سطح شاخص را حفظ كند، از اين 
رو فعلا مي توانيم بگوييم كه بازار در محدوده كنوني تا 
يك ميليون و دويست هزار واحد تثبيت خواهد كرد و 
ارزش معاملات خرد با احتساب صندوق هاي سهامي 

بسيار كاهش يافته است.

   اتفاقات سال ۹۹ بورس
ديگر تكرار نمي شود

س��يد فرهنگ حسيني، كارش��ناس بازارسرمايه به 
وضعيت اين روزهاي معاملات بورس اش��اره كرد و 
افزود: تجربه سال ۱3۹۹ براي فعالان و تازه واردها به 
بازار سرمايه بد و بسيار پرهزينه بود.از زمان اوج بازار 
تاكنون قيمت دلار بيش از ۲ برابر ش��ده و همچنين 
ش��اهد تورم ۴۰ ت��ا ۵۰ درصدي س��الانه بوديم، اما 
بيش از 3۰ ماه طول كشيد تا بازار به سطح اوج قبلي 

خود برسد.
حسيني با بيان اينكه اين موضوع نشان از آن دارد كه 
شاخص بورس در مرداد ۱3۹۹ سازگار با واقعيت هاي 
اقتصادي نبود، اعلام كرد: اكنون متوس��ط نس��بت 
قيمت به س��ود شركت ها كه نس��بتي مناسب براي 
تش��خيص ارزاني و گراني قيمت سهام شركت ها و 
كليت بازار در نظر گرفته مي شود، بين ۵ تا ۱۰ است؛ 
در حالي كه اين ميزان در مرداد ۱3۹۹ به 3۰ تا ۴۰ 
رسيده بود و اين امر نش��ان مي دهد بازار آن زمان ۴ 

تا 6 برابر گران تر از وضعيت عادي خود بوده است.

به گفته اين كارشناس بازار سرمايه، امروز نيز نسبت 
قيمت به سود بازار در محدوده عدد هشت است، اين 
موضوع نشان دهنده آن است كه بازار وضعيت مشابه 
سال ۱3۹۹ ندارد. به دليل تجارب سال هاي قبل و نيز 
تجربه مردم، انتظار نمي رود كه طي سال هاي پيش رو 

بازاري مشابه سال ۱3۹۹ را تجربه كنيم.
حس��يني به عملكرد دولت در بازار سهام اشاره كرد 
و افزود: اين موضوع از زواياي مختلفي قابل بررسي 
است، دولت س��يزدهم برنامه تامين مالي از طريق 
فروش سهام يا اوراق با درآمد ثابت را از اولويت هاي 
خود خارج كرده كه اين امر باعث ايجاد ثبات نسبي در 
بازار شده است.از سوي ديگر، دولت سيزدهم برخلاف 
دولت قبل كه مردم را دعوت به س��رمايه گذاري در 
بورس كرده ب��ود، هيجانات س��رمايه گذاران براي 
حض��ور در بازار س��رمايه را مديري��ت و كنترل كرد 
ك��ه اين موضوع در كنترل و كاه��ش رفتار هيجاني 
سرمايه گذاران براي ورود به بورس و سرمايه گذاري 
در اين بازار تاثيرگذار بود. وي به اقدامات انجام شده 
از دولت سيزدهم از زمان آغاز به كار خود اشاره كرد و 
گفت: دولت در ۲ سال گذشته اقداماتي را در راستاي 
بهبود حقوق س��هامداران از جمل��ه فرآيند افزايش 
سرمايه الكترونيكي، پرداخت سود نقدي و معوقات 
س��ود نقدي از طريق سامانه س��جام، متنوع سازي 
صندوق ها از جمله صندوق تضمين اصل سرمايه و 
املاك و مستغلات و تضمين سود سهامداران خرد 
و در ريز س��اختارهاي بازار، افزايش دامنه نوسان و 
نمايش تمام مظنه ها به همه فعالان در دستور كار قرار 
داد كه اجراي چنين تصميماتي را مي توان به عنوان 
اقدامات انجام شده از سوي دولت در ۲ سال گذشته 
معرف��ي كرد.بازار در اين مدت تحت تاثير اقدامات و 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته از س��وي مسوولان 

شاهد ورود شركت هاي دانش بنيان بوده است.

   بازدهي ۱۰۰ درصدي شاخص بورس 
پس در ۶ ماه

اين كارش��ناس بازار س��رمايه با تاكيد بر اينكه بازار 
س��هام در بهار امسال روزهاي پرنوساني را پشت سر 
گذاشت، افزود: شاخص بورس در ابتداي بهار سقف 
تاريخي معاملات بازار در سال ۱3۹۹ را شكست، بازار 
تا اوسط ارديبهش��ت روند صعودي داشت. شاخص 

بورس پس از كس��ب بازدهي حدود ۱۰۰ درصدي 
از آبان ۱۴۰۱ تا ارديبهش��ت ۱۴۰۲ قادر به كس��ب 
بازدهي متناس��ب و حتي بيشتر از رشد دلار بود، اما 
پس از آن شاخص بورس در نيمه دوم بهار وارد مدار 
اصلاحي ش��د و در يك روند فرسايشي ۱۵ درصد از 

ارزش خود را از دست داد.

   افسار تورم كشيده شد
حسيني عملكرد بازار بورس را تابعي از چشم انداز 
س��ودآوري ش��ركت ها دانس��ت و گفت: اكنون در 
بازار ارز ش��اهد ثبات نس��بي در قيمت ها هستيم 
و افس��ار تورم كشيده ش��د. همچنين در بازارهاي 
بين المل��ل قيم��ت جهان��ي كالاه��اي توليدي و 
صادراتي ش��ركت هاي بورسي از جمله محصولات 
فلزي، معدني و پترو پالايش��ي با وضعيت ضعيفي 
هم��راه هس��تند و در ماه هاي پيش رو چش��م انداز 
چندان روشني براي بهبود بازارهاي جهاني وجود 
ن��دارد؛ بنابراين براس��اس پيش بيني هاي صورت 
گرفت��ه آينده ب��ورس تحت تاثير عوام��ل داخلي و 
خارج��ي ضعيف به نظر مي رس��د. از س��وي ديگر، 
افزايش قيمت نهاده هاي توليد سبب كاهش حاشيه 
سود و سودآوري ش��ركت هاي بورسي شده است؛ 
بنابراين به نظر مي رسد در بازار بورس مشابه ساير 
بازارها از جمله بازار ارز، طلا، مسكن و خودرو ركود 

نسبي حاكم باشد.
وي ضم��ن توصي��ه به س��هامداران اعلام ك��رد: به 
س��رمايه گذاران غيرحرف��ه اي توصيه مي ش��ود تا 
به ص��ورت غيرمس��تقيم و از طري��ق صندوق هاي 
س��رمايه گذاري وارد ب��ورس ش��وند و اق��دام ب��ه 
س��رمايه گذاري در اي��ن بازار كنند. سياس��ت هاي 
كنترل رشد نقدينگي، كنترل تورم و مديريت قيمت 
ارز در محدوده فعلي، به عنوان برنامه اصلي دولت در 
حوزه اقتصاد كلان محس��وب مي شود كه تداوم آن 
سبب خواهد ش��د تا ضمن عدم تحرك نقدينگي و 
حركت آن به بازار بورس، شاهد وضعيت كاهش رشد 
سودآوري در شركت هاي بورسي باشيم كه همزماني 
اين ۲ عامل سبب مي شود تا انتظار بازده بالا براي بازار 
بورس ممكن نباش��د. انتظار مي رود تا بازار بورس تا 
پايان سال بتواند بازدهي بين رشد دلار و سود بانكي 

را تجربه كند.

برزوحقشناس



گروه راه و شهرسازي|
گزارش معاون حمل و نقل شهرداري تهران درباره وضعيت 
حمل و نقل عمومي و قراردادهاي منعقده براي تامين ناوگان 
جديد در صحن علني ديروز ش��وراي شهر، واكنش هاي 
پرتعداد اعضاي اين ش��ورا را در پي داش��ت به گونه اي كه 
مهدي اقراريان، وقايع ديروز صحن علني پارلمان شهري را 
»يوم الحساب« خواند. بازگشايي مدارس و مراكز آموزشي 
در مهرماه و جهش تقاضا براي سفرهاي درون شهري و از 
سوي ديگر، وضعيت نابسامان و ناكافي ناوگان اتوبوسراني 
منجر به نگراني اعضاي شوراي شهر شده است. نگراني از 
وضعيتي كه نرجس سليماني آن را »پل صراط شهرداري 
تهران« توصيف كرد. در اين حال، مهدي چمران، رييس 
شوراي شهر آب پاكي را روي دست شوراييان ريخت و گفت 
كه قراردادهاي خريد اتوبوس تا اول مهرماه منجر به ورود 

اتوبوس هاي جديد نمي شوند.

    ميانگين عمر مدير در شهرداري 8 ماه است
نرجس سليماني در واكنش به گزارش معاون شهردار تهران 
با بيان اينكه جابه جايي مديران حق مديريت شهري است، 
اما هر حقي حقوق و تكاليف متقابل ايجاد مي كند، گفت: 
وقتي عمر يك مدير در شهرداري تهران هشت ماهه است 
براي من سوال ايجاد مي شود كه در شهرداري تهران مديران 
متخصص و متعهد وجود ندارند؟ وي با بيان اينكه ۱۷ هزار 
ساعت تا پايان اين دوره مديريت شهري باقي مانده است، 
تصريح كرد: در ح��وزه حمل و نقل عمومي مي گويند كه 
مي خواهند اتوبوس سه كابين بياورند اما اتوبوس سه كابين 
سال هاست كه در پاركينگ خاك مي خورد و جالب است 
كه در ح��وزه قراردادها تا امروز علي رغم همه س��والات و 
تذكراتي كه دادم هنوز قرارداد مشخصي به ما ارايه نكردند تا 
صحت سنجي كنيم. سليماني با بيان اينكه مدعي شده اند، 
قرارداد س��اخت ۱۰۰۰ اتوبوس را با عقاب افش��ان منعقد 
كردند؛ اما هنوز يك اتوبوس وارد ناوگان نشده است، اظهار 
كرد: مهرماه امسال پل صراط شهرداري تهران است كه اگر 
نتوانيم با آغاز سال تحصيلي حمل و نقل عمومي را درست 
پوشش دهيم همه بايد پاسخگو باشيم. ناصر اماني ديگر عضو 
شوراي شهر تهران نيز با بيان اينكه كليات بودجه شهرداري 
مشخص است و ما در بودجه امسال براي معاونت حمل و 
نقل حدود ۱۸ هزار ميليارد تومان بودجه مصوب كرديم، اما 
مبلغ ۱۱۶ ميليارد تومان قرارداد بسته اند، اظهار كرد: مديران 
ش��هري از ورود اتوبوس هاي برقي حرف مي زنند اما آقاي 
علي آبادي وزير صنعت، معدن و تجارت در خبر اعلام كرد كه 
نمي تواند بگويد كه امسال اتوبوس برقي وارد ناوگان مي شود 
يا نه؟ و حالا شما از ورود ۵۰۰ اتوبوس صحبت مي كنيد و بهتر 
است كه واقع بينانه صحبت كنيم و در مورد پيش پرداخت 
۶۳۰ واگن نيز باز هم ما را به آينده و ان شاءالله حواله مي دهند 
و اين در حالي است كه آقاي زاكاني در ابتداي امسال در شورا 
اعلام كرد كه موضوع پيش پرداخت تمام شده است. مهدي 
چمران در واكنش به اين سخنان گفت: مرتبا اين موضوعات 
پيگيري مي شوند و وقتي يك مرحله را رد مي كنيم ممكن 

است در مرحله بعد بمانيم اما فرزين )رييس بانك مركزي( 
قول دادند كه از اختيارات خودش استفاده كرده و مشكل را 
حل مي كند و دقت داشته باشيد كه همه تلاش مي كنند تا 
اين مشكلي كه از سال ۱۳۹۶ تاكنون وجود دارد؛ حل شود.

مهدي اقراريان نيز با بيان اينكه امروز يوم الحساب حمل و نقل 
عمومي بوده است، تصريح كرد: اميدوارم تا آخر دوره مديريت 
شهري شاهد حداقل  جابه جايي ها باشيم تا شاهد ثبات در 
شهر باشيم. وي با بيان اينكه مردم از وضعيت تميزي و عفاف 
و حجاب در مترو گلايه دارند و به نظر مي رسد كه اراده اي 
در مسوولان مترو در اين خصوص وجود ندارد، اظهار كرد: 
توقع عجيبي نيست كه بانوان مايل هستند كه واگن هايي 
براي خودشان داشته باشند و خنده دار است كه بين واگن ها 
درهايي گذاشتند كه متحرك است. مهدي پيرهادي نيز 
در واكنش به گزارش معاون حمل و نقل شهرداري تهران با 
تاكيد بر اينكه سيستم گزارش دهي مشخص نيست گفت: 
بهتر است كه معاون شهردار گزارش��ش را امضاء شده به 
اعضاي شورا بدهد تا راستي آزمايي كنند. تشكري هاشمي 
ديگر عضو شوراي شهر تهران هم اظهار كرد: همه اقدامات در 
معاونت حمل و نقل نيست و بايد ساير سازمان ها هم دست 
به دست هم دهند تا مشكل حل شود و بدانيد كه در مورد 
خط هشت تا ۱۱ مترو هنوز هيچ مطالعه اجرايي انجام نشده 
است و بهتر است خط متروي پرند هم قبل از افتتاح تعيين 
تكليف شود تا مشكلات حقوقي ايجاد نشود. وي با انتقاد از 
روند نوسازي تاكسي ها گفت: ۹۰ درصد از تاكسي هاي تهران 
به سن فرسودگي رسيده اند و تنها ۵۰۰ عدد نوسازي شده 
است. مهدي عباسي عضو ديگر شوراي شهر تهران نيز بيان 
كرد: مدتي است كه وقتي افراد براي پيگيري پرونده هاي 
شهرسازي ش��ان به من مراجعه مي كنن��د مي گويند كه 
حواستان باشد كه ما ۲۰۰۰ تا ۳۰۰۰ اتوبوس براي شهرداري 
مي خريم و از شهرداري مي خواهم كه قراردادهاي واقعي را 
مورد توجه قرار دهند. وي ادامه داد: پيشنهاد مي شود از سوي 
شورا كميته اي براي بازديد از كارخانه هايي كه اتوبوس هاي 

شهرداري در آن ساخته مي شود، داشته باشيد.

   انتقاد به اعتراض اعضاي شورا 
آخوندي ني��ز در واكنش به اين تذك��رات اظهاركرد: 
قراردادها مشخص اس��ت و بر روي سامانه بارگذاري 
ش��ده و جوري صحبت نكنيم كه ان��گار كاري انجام 
نش��ده است. اين س��خنان آخوندي موجب اعتراض 
برخي از اعضاي ش��ورا شد و براي دقايقي نظم جلسه 
بهم خورد كه مهدي چمران رييس شوراي شهر تهران 
وارد شد و گفت قراردادها مشخص است و در پستو كه 
منعقد نمي شود و روي سايت بارگذاري شده است و 
به نظرم به مهرماه دل نبنديد. هرچند كه ممكن است 
تعدادي از اتوبوس ها برسد؛ اما تعدادشان زياد نيست. 
وي خطاب به اعضاي شوراي شهر تهران اظهار كرد: ما 
از شهرداري طلب داريم تا اوضاع حمل و نقل عمومي 
را بهبود ببخشند اما به گونه اي حرف نزنيم كه گويا تا 
حالا كاري انجام نشده است و دقت داشته باشيم كه 
قراردادها بر روي سامانه بارگذاري شده كه اگر اين كار 
را نكنند اقدام غيرقانوني انجام شده است. به گزارش 
ايسنا، با راهنمايي تعدادي از اعضاي شوراي شهر تهران 
قراردادهاي بارگذاري معاونت حمل و نقل در صحن 

علني به نمايش عموم اعضاء گذاشته شد.

   توسعه حمل و نقل 
مستلزم ۶۲۷ هزار ميليارد تومان

معاون حمل ونقل و ترافيك شهرداري تهران اما ديروز در 
صحن علني شوراي ش��هر با بيان اينكه تا پايان سال يك 
هزار و ۴۶۰ اتوبوس به ناوگان اتوبوس��راني پايتخت اضافه 
مي شود، گفت: براي اجراي طرح هاي پيش بيني شده در 
حوزه حمل ونقل عمومي تهران و تكميل خطوط و ظرفيت 

ناوگان به اعتبارات ۶۲۷ هزار ميليارد توماني نياز داريم.
جلال بهرامي افزود: ما اقدامات را براساس برنامه مصوب انجام 
داده ايم. همچنين برنامه ها براساس چشم انداز شهرداري 
انجام ش��ده و مبالغ مورد نياز براي اج��راي طرح ها نيز در 
گزارشات لحاظ شده است. وي با بيان اينكه مبلغ ابلاغي 

امسال نزديك به ۱۹ هزار ميليارد تومان بوده و سرفصل هاي 
آن كاملا مشخص است، تاكيد كرد: تا امروز ۱۱۶ هزار ميليارد 
تومان كار تعريف شده و اين عددي نيست كه صرفا شهرداري 
بايد آن را بپردازد؛ براي مثال در بخش تاكسي كه ۳۳ هزار 
ميليارد تومان نياز دارد، شرايط براي دريافت تسهيلات لازم 

را فراهم مي كنيم.

   وعده وزير صمت 
بهرامي با تاكيد بر اينكه ما هر هفته يك بار براي به نتيجه 
رس��يدن قراردادهاي خريد اتوبوس با وزير صمت جلسه 
برگزار مي كنيم، گفت: پيگيري ها ب��راي تامين اتوبوس 
از توليدكنندگان داخلي و خارجي انجام مي ش��ود. وزير 
با جديت پاي كار اس��ت و با برنامه ريزي و روي باز موارد را 
پيگيري مي كند و وعده داده است كه ۹ هزار ميليارد تومان 
تنها براي پايتخت اختصاص خواهد يافت. معاون حمل ونقل 
و ترافيك شهرداري تهران با بيان اينكه بايد تا پايان سال يك 
هزار و ۴۶۰ دستگاه اتوبوس جديد تحويل ناوگان اتوبوسراني 
پايتخت مي شود، گفت: ما قراردادها را بدون واسطه و دلال 
با شركت هاي اتوبوس سازي منعقد كرده ايم؛ هفته آينده 
به تركيه سفر خواهيم كرد تا قرارداد ۱۰۰ دستگاه اتوبوس 
سه كابينه را منعقد كنيم. مابقي قراردادها نيز در نيمه دوم 
امسال منعقد خواهد شد. وي تاكيد كرد: اگر بانك مركزي 
براي گشايش ارزي كمك كند، يك هزار و ۴۶۰ دستگاه را 
تا پايان سال تأمين خواهيم كرد. همچنين ۵۰۰ دستگاه 
دو كابينه و ۵۰۰ دس��تگاه نيز به صورت بازسازي شده به 

ناوگان اضافه خواهد شد.

   تخصيص 8 هزار ميليارد تومان در بهار 140۲
معاون مالي و اقتصاد شهري شهرداري تهران نيز در جلسه 
علني ديروز شوراي ش��هر گفت: از بودجه سه ماه ابتدايي 
سال جاري، ۸ هزار ميليارد تومان به حمل ونقل اختصاص 
داديم. آيا بايد از اقدامات تقدير شود يا به عنوان نقطه ضعف 
قلمداد شود؟ لطف الله فروزنده در يكصد و شصت و يكمين 
جلسه شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه همه ما تلاش 
مي كنيم برنامه ها محقق شود و نبايد به گونه اي صحبت شود 
كه كارها رها شده است، گفت: آقاي اماني گفتند كه تنها ۵۰ 
درصد بودجه حمل ونقل در سال قبل محقق شده است، در 
حالي كه اعتبار مصوب حمل ونقل در سال قبل ۱۰ هزار و 
۹۰۰ ميليارد تومان بود و ما ۱۱ هزار و ۹۱۸ ميليارد تومان 
اعتبار داديم و ۹ هزار و ۷۰۰ ميليارد تومان مخارج تاكنون 
ثبت شده است. وي افزود: سال گذشته ما ۶۹ هزار ميليارد 
تومان عملكرد داشتيم كه اعلام كرديم. ما اجازه داريم امسال 
متمم ارايه دهيم و وقتي نظر شورا اين است كه بودجه حمل 

و نقل تقويت شود اجازه مي گيريم و متمم ارايه مي دهيم.
فروزنده با اش��اره به آمار مقايسه اي بودجه در سه ماه اخير 
نسبت به مدت مشابه سال قبل، تصريح كرد: ما از بودجه 
س��ه ماه ابتدايي سال ۸ هزار ميليارد تومان به حمل و نقل 
اختصاص داديم. آيا بايد از اقدامات تقدير شود يا به عنوان 

نقطه ضعف قلمداد شود؟
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پيشنهاد ساخت برج ۲8 طبقه 
نزديك فرودگاه مهرآباد

معاون شهرس��ازي ش��هرداري تهران خبر س��اخت 
ساختمان ۲۸ طبقه در نزديكي فرودگاه مهرآباد را تنها 
پيشنهاد سازنده اعلام كرد و گفت: با اين تعداد طبقات 
موافقت نمي ش��ود. صارمي در حاشيه جلسه شوراي 
شهر تهران با حضور در جمع خبرنگاران، با بيان اينكه 
شوراي شهر معتقد بود مشوق هاي بافت فرسوده كم 
است، گفت: بر همين اساس واحدهاي تجميعي بالاي 
۱۰۰ متر از ۱۰۰ درصد تخفيف و واحدهاي تجميعي تا 
۱۰۰ متر ۸۰ درصد تخفيف و مابقي اماكن غير تجميعي 
در بافت فرسوده تا ۵۰ درصد تخفيف براي صدور پروانه 
ساختماني بهره مند مي شوند. وي در خصوص انتشار 
خبري مبني بر ساخت ساختمان ۲۸ طبقه در حريم 
فرودگاه مهرآباد، گفت: م��ا دلمان مي خواهد در بافت 
فرسوده تجميع صورت گيرد و مسبوق به سابقه نبوده 
كه يك پيمانكار ۹۶ واحد را تجميع كند. س��ازنده اين 
ساختمان درخواست ساخت ساختمان ۲۸ طبقه داده 
اما به طور قطع با اين تعداد طبقات موافقت نمي شود. وي 
با بيان اينكه ما در همه صدور پروانه ها محدوديت هاي 
كري��دور هوايي را اعمال مي كنيم، گف��ت: افرادي كه 
بتوانند در بافت فرسوده به طور گسترده تجميع كنند 
حتما از سوي شهرداري حمايت مي شوند اما ساخت 
ساختمان ۲۸ طبقه تنها يك پيشنهاد از سوي سازنده 
بوده كه نه در كميس��يون ماده ۵ و نه كارشناسان آن 
را تاييد نكردند. وي اف��زود: تاكنون بيش از ۶۰۰ مورد 
تجميع بالاي ۲۰۰ متر داشتيم كه حتما براي افزايش 

تجميع به آنها مشوق مي دهيم.

تخفيف عوارض تجميع
در بافت فرسوده تغيير كرد

اعضاي ش��وراي ش��هر تهران اصلاحيه طرح��ي را به 
تصويب رساندند كه بر اساس آن تخفيف صدور پروانه 
س��اختماني تغيير كرد. اعضاي ش��وراي شهر تهران 
ديروز در جريان بررس��ي طرح اص��لاح بند »الف ماده 
۶ « مصوبه عوارض س��اختماني، ارزش افزوده ناشي از 
اجراي طرح هاي توسعه شهري و بهاي خدمات حوزه 
شهرسازي شهرداري تهران و ارزش معاملاتي موضوع 
تبصره ۱۱ ماده ۱۰۰ قانون شهرداري را در دستور كار 
قرار دادند و مهدي چمران بيان كرد: در مصوبه امسال 
شوراي شهر آمده است كه اگر تجميع خانه ها به ۲۰۰ 
متر برسد و شامل ۱۰۰ درصد تخفيف شوند، از آنجايي 
كه ما مي خواهيم ريزدانگي را از بي��ن ببريم و افراد به 
تجميع تشويق شوند قرار بر اين شد كه عدد بيشتري 
را در نظر بگيريم. در ادامه حبيب كاش��اني پيش��نهاد 
داد كه مبنا براي تخفيف ۱۰۰ درصدي براي تجميع 
۱۲۰ متر و تخفيف ۸۰ درصدي براي ۱۰۰ متر باشد. 
با پيشنهاد حبيب كاشاني نهايتا اعضاي شوراي شهر 
تهران با رأي حداكثري خود اصلاح طرح اصلاح بند الف 
ماده ۶ مصوبه عوارض ساختماني، ارزش افزوده ناشي 
از اجراي طرح هاي توسعه شهري و بهاي خدمات حوزه 
شهرسازي شهرداري تهران و ارزش معاملاتي موضوع 
تبصره ۱۱ ماده ۱۰۰ قانون شهرداري را تصويب كردند.

سرقت اموال شهرداري
از پاركينگ منطقه 1۵

حبيب كاشاني، خزانه دار شورا ديروز در تذكر خود در 
يكصد و شصت و يكمين جلس��ه دوره ششم شوراي 
اس��لامي ش��هر تهران خود به موضوع سرقت برخي 
اجناس از پاركينگ اموال ش��هرداري واقع در شهرك 
رضويه جنب مددس��راي بهاران در منطقه ۱۵ اشاره 
كرد و گفت: اموال شهرداري تهران در اين پاركينگ در 
شرايط نامساعدي نگهداري مي شوند و از آنجايي كه 
هيچ نگهبان يا حتي دوربيني در اين محل وجود ندارد 
و ورود و خروج ها نيز كنترل نمي ش��ود، شاهد سرقت 
اموال ش��هرداري از اين پاركينگ هستيم. وي با بيان 
اينكه تعداد زيادي خودرو و اموال ديگر در اين پاركينگ 
دپو شده است، اظهار كرد: بررسي ها نشان مي دهد كه 
تعدادي خودروي سبك و سنگين در اين پاركينگ دپو 
شده، اما از سال ۱۳۹۶ تا سال ۱۴۰۰ تعدادي از خودروها 
بارگيري و منتقل شده است و افرادي با هويت نامعلوم 
تعدادي از اموال را با خود برده اند.  كاشاني با بيان اينكه 
تعداد زيادي از اجناس همچون كامپيوتر، فايل و ... نيز 
در داخل سوله ها مانده است، اظهار كرد: عدم مراقبت و 
حفاظت از اين اموال سبب بروز سرقت هايي شده است 
كه معاونت مالي شهرداري تهران بايد در اين خصوص 
پاسخگو باشد. خزانه دار ش��وراي اسلامي شهر تهران 
تاكي��د كرد: بايد آماري از انبار و تجهيزات ش��هرداري 
تهران به شوراي شهر ارايه شود و همچنين ظرف مدت 
سه ماه در خصوص تعيين تكليف اين اموال تصميم گيري 
شود. شهرداري بايد لايحه اي به شوراي شهر بياورد تا 
نسبت به فروش تعيين تكليف اموال منقول و غيرمنقول 

تصميم گيري كنيم.

انتصابات يك ساله شهرداري 
تهران جاي بحث دارد

رييس شوراي اسلامي شهر تهران درباره انتصابات 
اخير در ش��هرداري ته��ران گفت: اي��ن انتصابات 
»يك ساله« است كه خود جاي بحث دارد، احكامي 
كه در حال حاضر صادر ش��ده اس��ت، قرار بوده كه 

يك ساله نباشد و تا پايان دوره باشد.
مهدي چمران در حاش��يه آغاز يكصد و ش��صت و 
يكمين جلسه دوره ششم ش��وراي اسلامي شهر 
تهران با حضور در جمع خبرنگاران درباره انتصابات 
اخير در ش��هرداري تهران نيز گفت: اين انتصابات 
يك ساله اس��ت كه خود جاي بحث دارد. احكامي 
كه در حال حاضر صادر ش��ده اس��ت، قرار بوده كه 
يك ساله نباش��د و تا پايان دوره باش��د. انتصابات 
طبيعي است. هر يك از اعضاي شورا نظري دارند. 
بنابراين از كل ش��ورا نظرخواهي نشده است؛ البته 

شورا دخالتي در زمينه انتصابات ندارد.

پلمب 1041 بنگاه املاك غيرمجاز 
طي ۲ ماه

 ط��ي ۲ ماه اخير ۱۰هزار و ۴۷۷ بازرس��ي از بنگاه هاي 
املاك سراسر كشور انجام شده است و طي مدت مذكور 
۱۰۴۱ بنگاه املاك غيرمجاز با همكاري پليس اماكن 
پلمب شده اند. به گزارش تسنيم، س��يدجواد سادات 
فيرزني مش��اور وزير راه در جلس��ه قرارگاه مس��كن با 
ارايه گزارشي از ميزان بازرسي هاي انجام شده و پلمب 
واحدهاي صنفي بدون مجوز اظه��ار كرد: تاكنون ۱۰ 
هزار و ۴۷۷ بازرس��ي از بنگاه هاي املاك سراسر كشور 
صورت گرفته است. وي ادامه داد: در اين بازرسي ها ۱۰۴۱ 
مشاور املاك متخلف پلمب شد  و جرايم تعزيراتي اخذ 
شد، ضمن اينكه تشكيل پرونده براي واحدهاي صنفي 
متخلف معادل ۶۴ ميليارد و ۹۷ ميليون تومان برآورد 
مي شود. به گفته وي، بررسي ها نشان مي دهد استان هاي 
مازندران، البرز و كرمانش��اه در خصوص س��اماندهي 
و كنترل بازار اجاره نس��بت به ساير استان ها عملكرد 
مناسب تري داش��ته اند. در اين نشست روساي پليس 
اقتصادي و اماكن از آمادگي كامل نيروهاي پليس براي 
همكاري در خصوص طرح ساماندهي صنف بنگاه هاي 
مشاور املاك با وزارت راه و شهرسازي خبر دادند. سردار 
رحيمي رييس پليس اقتصادي نيز گفت: پليس امنيت و 
پليس اماكن در سرتاسر كشور كنار وزارت راه و شهرسازي 
اس��ت تا بتواند اهداف خود را در خصوص كنترل بازار 
اجاره، عملياتي و اجرايي كند. مش��اوران املاك بدون 
مجوز پلمب مي شوند كه مسووليت شناسايي املاك 
فاقد مجوز به عهده اتحاديه مشاوران املاك است. رييس 
پليس اماكن نيز با اعلام اينكه بر اساس قانون نظام صنفي 
مسووليت شناسايي واحدهاي صنفي مشاوران املاك 
غيرمجاز به عهده اتحاديه مشاوران املاك است، گفت: 
با اطلاعي كه اتحاديه مشاوران املاك به پليس اماكن 
ارس��ال خواهد كرد � در اين رابطه نيازي به مدت زمان 
۱۵روزه اخطار نخواهد ب��ود � بنگاه هاي املاك مكلف 
هستند نسبت به اخذ مجوز از درگاه ملي مجوزها اقدام 
كنند. بر اس��اس اين گزارش، در اين جلس��ه مقرر شد 
سكوهاي انتش��ار آگهي املاك و مستغلات نسبت به 

صحت آگهي ها پالايش لازم را انجام دهند.

سرعتگير صدور پروانه
در بافت فرسوده 

مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي از واگ��ذاري زمي��ن 
سكونتگاه هاي غيررسمي تصرف شده خبر داد و گفت: 
 بيمه تامين اجتماعي صدور پروانه س��اخت در بافت 
فرس��وده را كند كرد. به گزارش تسنيم، محمد آييني 
با يادآوري اينك��ه تا امروز ۴۵۰ ش��هرداري اطلاعات 
مربوط به صدور پروانه س��اخت را در سامانه ستاد ملي 
بازآفريني شهري ايران بارگذاري كرده اند، اظهار كرد: 
بر اين اس��اس ۱۳۷ هزار و ۷۸۶ واحد پروانه ساخت در 
بافت هاي فرسوده صادر شده است. وي با بيان اينكه البته 
هنوز برخي شهرداري اطلاعات را روي سامانه بارگذاري 
نكرده اند، افزود: سال ۱۴۰۰ اين ۶۰ هزار و ۶۳۴ پروانه 
ساخت در بافت فرسوده صادر شده و سال گذشته ۶۴ 
هزار و ۵۲۴ پروانه. اين بدان معناست صدور پروانه ۶.۴ 
درصد افزايش يافته است. وي ادامه داد: انتظار جهش و 
رشد بيشتري در سال جاري نيز مي رود.هر چند موضوع 
بيمه تامين اجتماعي روند كار را كند كرده است. با اين 
وجود در ۵۵ ش��هر شاهد رش��د ۸۸ درصدي هستيم. 
معاون وزير راه و شهرسازي با اشاره به اينكه در ۴ حوزه 
بسته تشويقي آماده شده است، اضافه كرد: بسته اداري 
شامل تسريع در صدور پروانه ساختمان و ارايه به موقع 
پايان كار ساختمان است. همچنين بر اساس ماده ۱۶ 
قانون حمايت از نوسازي و بهسازي بافت هاي فرسوده 
شهرداري ها مي توانند در بافت هاي فرسوده ۵۰ تا ۱۰۰ 
درصد تخفيف ارايه كنند كه امتياز ويژه اي محس��وب 
مي ش��ود. كاهش زمان برقراري انشعابات نيز از ديگر 
مواردي است كه دس��تگاه هاي خدمات رسان بايد در 

دستور كار خود قرار دهند.

برنامه ريزي براي پرواز منظم 
بين ايران و آفريقا

رييس سازمان هواپيمايي كش��وري با بيان اينكه 
سازمان هواپيمايي كشوري برنامه دارد كه بتواند 
پروازهاي منظمي را بين ايران و قاره آفريقا برقرار 
كند، گفت: به محض اينكه زيرساخت ها فراهم شده 
و توافق هاي لازم برقرار ش��ود، حتما اين موضوع را 
دنبال كرده و از ش��روع پروازها استقبال مي كنيم. 
محمد محمدي بخش در گفت وگو با ايسنا، اظهار 
كرد: سازمان هواپيمايي كش��وري برنامه دارد كه 
بتواند پروازهاي منظمي را بين ايران و قاره آفريقا 
برقرار كند اما هنوز شرايط و زيرساخت هايش براي 
ما فراهم نيست. به محض اينكه زيرساخت ها فراهم 
شده و توافق هاي لازم برقرار شود، حتما اين موضوع 
را دنبال كرده و از شروع پروازها استقبال مي كنيم.

چمران درباره قراردادهاي خريد اتوبوس: به مهرماه دل نبنديد

مقام مسوول در سازمان راهداري: تصادف با »شتر« را كاهش داديم

»قيامت« در پارلمان شهري پايتخت

حفاظت از »يوز« در تعليق 
آن گونه كه يك مقام مسوول در سازمان راهداري درباره 
تدابير موثر براي كاهش سوانح جاده اي يوز ايراني و كنترل 
تردد يوز در جاده ها گفته، بحث روش��نايي و فنس كشي 
در محدوده هاي خاص مطرح اس��ت ام��ا بايد راهكارها 
و تصميماتي اتخاذ ش��ود كه يوز مجبور ش��ود از نقاط و 
مسير خاص حركت كند. مجيد صباغ زاده، مديركل دفتر 
نگهداري علايم، تجهيزات و توس��عه ايمن��ي راه درباره 
اقدامات سازمان راهداري براي حفاظت از حيات وحش به 
ويژه انجام اقداماتي از جمله نصب تجهيزات جاده اي براي 
كنترل تردد يوزپلنگ در محدوده آزادراه تهران - مشهد 
)نقطه سبزه وار- ميامي( اظهار كرد: بايد توجه داشت كه 
وظيفه سازمان راهداري حفظ راه و جان انسان بوده و در 
واقع متولي ايمني راه و جاده هاست، همچنين اقدامات 
اين سازمان متوجه ترافيك عبوري مي شود اما به دليل 
اينكه برخي از موضوعات در ايمني جاده ها و و مسيرها با 
حيات وحش تداخل پيدا كرده يكسري از اقدامات براي 
حفظ حيات وحش از سوي س��ازمان راهداري از جنس 
مس��ووليت اجتماعي انجام مي ش��ود و براي اين انجام و 
اجراي اين اقدامات، برنامه ريزي هايي شده  است. وي در 
گفت وگو با ايلنا ادامه داد: مش��خصات براي جلوگيري از 
برخورد يوزپلنگ با خودروهاي عبوري در مسير ذكر شده 
)سبزه وار - ميامي( بحث انجام روشنايي، از سوي سازمان 
حفاظت از محيط زيست پيش��نهاد شده كه براي انجام 

اين پيشنهاد برنامه ريزي  هايي انجام شده تا رانندگان در 
اين محدوده بتوانند ديد بهتري داش��ته باشند و قدرت 
عكس العمل راننده در مواجهه با حيوانات به ويژه يوزپلنگ 
افزايش پيدا كند. مديركل دفتر نگهداري علايم، تجهيزات 
و توسعه ايمني راه گفت: مسوولان و مديران در سازمان 
حفاظت از محيط زيست شناخت كامل تري نسبت به اين 
موضوع دارند و اينكه چه اقداماتي مي تواند گزينه بهتري 
براي حفاظت از يوز باشد اما تا اين لحظه برنامه مشخص 
و مدوني را ارايه ندادند و موضوع در حال بررس��ي است تا 
مديران سازمان حفاظت از محيط زيست اعلام نظر كنند.

صباغ زاده افزود: البته س��ازمان راه��داري و حمل و نقل 
جاده اي در راس��تاي مس��ووليت اجتماعي اين اقدامات 
پيشگيرانه را انجام مي دهد و بهتر است راهكارها از سوي 
سازمان حفاظت از محيط زيست كه در اين زمينه تخصص 
دارد، ارايه شود. وي با بيان اينكه راهكارها براي حفاظت از 
حيات وحش در سطح جاده ها درباره انواع حيوانات متفاوت 
است، گفت: وقتي موضوع شتر باشد، از آنجايي كه كندرو 
بودن از ويژگي هاي اين حيوان است و نمي تواند از برخي 
از موانع عبور كند مي توان با ايجاد خاكريزي تا حدي تردد 
اين حيوان را كنترل كرد و س��وانح برخورد خودرو با شتر 
را كاهش داد. صباغ زاده ادامه داد: اما ش��رايط حفاظت از 
يوز ايراني متفاوت با حيواني مانند ش��تر است، مشكلي 
شبيه با يوز را در جاده هاي كويري مانند خور، سيستان 

و بلوچستان با شتر داريم اما درباره جلوگيري از تصادفات 
با شتر كه روش هايي ديگري را استفاده مي كنيم از جمله 
اينكه با گردنبندهاي شبرنگ امكان ديدن شتر در جاده را 
براي راننده فراهم مي كنيم و خاكريز هايي را ايجاد كرده ايم 
كه شتر از هر نقطه اي نتواند وارد جاده شود. مديركل دفتر 
نگهداري علايم، تجهيزات و توسعه ايمني راه افزود: به طور 
قطع اين اقدامات را درباره حيواني مانند يوز ايراني نمي توان 
اجرا كرد چراكه يوز ايراني متفاوت از اين موضوع اس��ت، 
اگر مديران سازمان حفاظت از محيط زيست راهكارهاي 
كنترل يوز ايراني و راهكاره��اي جلوگيري از تصادفات 
جاده اي با يوز ايراني را ارايه دهند راحت تر مي توانيم درباره 
اقدامات موثر تصميم گيري كنيم. وي درباره فنس كشي در 
محدوده سبزه  وار- ميامي گفت: قاعدتا درباره فنس كشي 
هم مباحثي مطرح ش��د اما مگر چه مسافتي را مي توان 
فنس كش��ي كرد؟ آيا يوز اين قابليت را ندارد كه از فنس 

هم عبور كند؟ 
در واقع فنس كشي فقط نقطه برخورد را جابه جا خواهد 
كرد چراكه يوز مي تواند از مح��دوده خارج از فنس عبور 
كند و وارد جاده ش��ود بنابراين فنس كشي باعث حبس 
يوز در منطقه محافظت شده نمي شود . صباغ زاده با بيان 
اينكه قابليت يوز ايراني بايد دقيق تر بررسي شود، اظهار 
كرد: بايد راهكارها و تصميماتي اتخاذ شود كه يوز خودش 
مجبور ش��ود از نقاط و مسير خاص حركت كند و بر روي 

نقاط خاص برنامه ريزي شود كه اين موضوعات در حوزه 
تخصصي سازمان راهداري نيست. مديركل دفتر نگهداري 
علايم، تجهيزات و توسعه ايمني راه درباره سانحه اخير كه 
فردي نسبت به بريدن دُم يك يوز پس از سانحه اقدام كرده 
و گفته مي شود كه آيا امكان استفاده از تصاوير دوربين هاي 
جاده اي براي شناسايي اين فرد حيوان آزار وجود ندارد، 
گفت: سازمان راهداري موظف نيست تمام مسيرها و نقاط 
جاده اي را مجهز به دوربين كند و دوربين هاي نصب شده 
در واقع دوربين هاي كنترل س��رعت هستند، مگر اينكه 
در نقاط خاص دوربين هاي نظارتي نصب شود كه آن هم 
هزينه بس��يار بالايي دارد و سازمان راهداري طبق قانون 
وظيفه اي براي نصب دوربين نظارتي در تمام نقاط مسير و 
جاده اي ندارد. صباغ زاده ادامه داد: وظيفه سازمان راهداري 
حفظ راه هاي كشور است و متولي امر حمل و نقل هستيم 
و اگر حركتي انجام مي دهيم در راستاي ايمني رانندگان و 
استفاده كنندگان از راه است اما گاهي با حيواني مانند شتر 
مواجه مي شويم كه به صورت عرضي از جاده عبور مي كند 
و اين عبور عرضي براي رانندگان مخاطراتي ايجاد مي كند 
از اينر و براي ارتقاي ايمني استفاده كننده از راه اقداماتي 
براي كنترل عبور حيواناتي مانند ش��تر انجام مي دهيم، 
اما اگر موضوع حفاظت از حيات وحش و حيوانات باشد؛ 
متولي ديگري دارد و دستگاه مرتبط با تجارب و تخصص 

خود اقداماتي بايد انجام يا پيشنهاد دهد.
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اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايي تقديم نمايند. بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
1- راي شماره 1402۶0324008000184 تصرفات مالكانه و بلامعارض متقاضي احمد ابراهيمي فرزند جعفر كد ملي ۶1097843۶2 نسبت به  49420/21سهم از 131787/24 
سهم سهام از ششدانگ يك قطعه زمين مزروعي به مساحت  131787/24متر مربع پلاك 115 فرعي از 7359 اصلي مفروز و مجزي شده از پلاك 7359 اصلي واقع در 

بخش سه شبانكاره قريه عطيبه خريداري از مالك رسمي محرز گرديده است.
2-  راي شماره 1402۶0324008000185 تصرفات مالكانه و بلامعارض متقاضي احمد ابراهيمي فرزند جعفر كد ملي ۶1097843۶2 نسبت به25505/15  سهم از74345/7۶  
سهم سهام از ششدانگ يك قطعه زمين مزروعي به مساحت74345/7۶  متر مربع پلاك 182 فرعي از 7359 اصلي مفروز و مجزي شده از پلاك 7359 اصلي واقع در 

بخش سه شبانكاره قريه عطيبه خريداري از مالك رسمي محرز گرديده است.
3- راي ش�ماره 1402۶0324008000217 تصرف�ات مالكانه و بلامعارض متقاضي احمد ابراهيمي فرزند جعفر كد ملي ۶1097843۶2 نس�بت به74783/71  س�هم از 
181431/75سهم سهام از ششدانگ يك قطعه زمين مزروعي به مس�احت181431/75 متر مربع پلاك 202 فرعي از 7359 اصلي مفروز و مجزي شده از پلاك 7359 

اصلي واقع در بخش سه شبانكاره قريه عطيبه خريداري از مالك رسمي محرز گرديده است. م الف210
تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/04/11   تاريخ انتشار نوبت دوم: 04/2۶/ 1402

آگهي موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آيين نامه تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره كل ثبت اسناد و املاك استان بوشهر

اله مراد رزمجو- رييس اداره ثبت اسناد و املاك واحد شبانكاره

برابر رأي شماره 1401۶0324002001133 مورخه1401/08/07  هيات اول موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت اراضي و ساختمان هاي فاقد 
سند رسمي مستقر در واحد ثبتي برازجان تصرفات مالكانه و بلامعارض متعلق به آقاي يونس نوروزپور فرزند محمد به شماره شناسنامه 125۶۶ 
و شماره ملي 35015827۶5 صادره از دشتستان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعي به مساحت 28057/47 مترمربع قسمتي از پلاك 
52۶9 اصلي واقع در بخش سه حوزه ثبت ملك برازجان روستاي خوشاب خريداري شده از آقاي ابراهيم آبيار به ايشان واگذار گرديده است.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي 
اعتراضي داشته باشند می توانند از تاريخ اولين انتشار آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت 
يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض خود را به مرجع قضايي تقديم نمايند. بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد. صدور سند مالكيت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذيصلاح قانوني )دادگاه( نيست. م الف12۶

تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/04/11   تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/04/2۶

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره كل ثبت اسناد و املاك استان بوشهر

حميد رضا باقر پور- رييس اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان دشتستان

 آگهي موضوع قانون تعيين تكليف
 وضعيت اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي

مديريت محترم شرکت رهنما سيستم انديش
مديريت محترم شرکت طراوت سازان طاقبستان
مديريت محترم شرکت انديشه کوهستان زاگرس

سلام عليکم
   به استحضار می رساند مشاغل درخواستی آقای مظفر محبی در کميته بدوی 
مورخ 1401/09/30  مشاغل سخت و زيان آور مطرح و مورد تائيد قرارگرفته است.

٭ مقتضی است به استناد مواد 3 و ۶  آيين نامه اجرايی مشاغل سخت و زيان آور طی 
مدت 2 سال نسبت به ايمن سازی و بهسازی محيط کار اقدام فرمائيد.

٭٭ رأی کميته بدوی حداکثر ظرف 15 روز اداری پس از ابلاغ درقالب فرم شماره)4( 
قابل تجديد نظرخواهی در کميته تجديد نظر اين اس�تان می باشد و درغير اين 
صورت رأی صادره برای اشخاص داخل کشور سه ماه و برای افراد مقيم خارج کشور، 
شش ماه از تاريخ ابلاغ رأی ، مطابق قانون آيين دادرسی دادگاه های عمومی وانقلاب 

در امور مدنی ، در ديوان عدالت اداری قابل اعتراض است.

جمهوری اسلامی ايران
وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی

اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه
)آگهی ابلاغ( 

هوشيار جوهری
    رئيس کميته بدوی مشاغل سخت و زيان آور استان کرمانشاه

1402/04/24
1196/م الف/12

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320



فعالان اكوسيس��تم فناوري اطلاع��ات، ايران را در 
پيچ هاي تاريخي مي بينند و معتقدند جامعه ايراني، 
كسب وكارهاي ديجيتالي و سنتي زيست دوگانه اي 
را تجربه مي كنند؛ در اين ميان بنگاه ها بايد رش��د 
بهره وري داش��ته باش��ند و بهره وري از تكنولوژي 
شكل مي گيرد و امروز فرصت تاريخي براي كوچك 

كردن فاصله با ديگر كشورها وجود دارد.
همايش فرصت ه��اي ايران در عص��ر ديجيتال، روز 
گذشته با محور مساله زيست دوگانه ايرانيان در نسبت 
با زيست ديجيتال مطرح شد. در اين همايش مجيد 
نيلي احمدآبادي، عضو هيات علمي دانشگاه تهران به 
تعريف زيست دوگانه ايرانيان در دنياي امروز پرداخت 
و گفت: »واقعيت اين است ما ايرانيان نقش جدي در 
تمدن سازي داشته ايم. امروز تمدن سازي با پيشرفته 
بودن و سازمان يافته بودن و تعامل پذيري گره خورده 
است. پيشرفته بودن يعني از چه ابزاري براي زندگي 
بهتر اس��تفاده كنيم. در گذشته همه تمدن ها در سه 
بعد اصلي تفاوت داشتند: در ابعاد زمان، مكان و ارتباط 
مردم و شبكه ارتباطي. در واقع مقياس ثابت بود بعد از 
آن وسايل ارتباط جمعي و خط اختراع شدند و شكل 
ارتباط را عوض كردند. تفاوتي در زيستگاه ما به وجود 
آمده و اين تغيير و تفاوت با ورود عصر فناوري و موبايل 
رقم خورده است.« وي در ادامه درباره تغييرات زيستي 
به واس��طه ورود موبايل به زندگي ايرانيان گفت: »در 
واقع ما با موبايل در زندگي ديجيتال زندگي مي كنيم. 
در دنياي امروز ابعاد سه گانه تمدني تغيير كرده است. 
به حدي كه زمان كوتاه ش��ده، مكان بي معني شده و 
در شبكه ارتباطي گسترده قرار گرفته ايم. به عبارتي 
معناي زيس��ت ما عوض شده است، زيست ما زيست 
دوگانه ميان زيس��ت فيزيكي و مجازي شده است اما 
همچنان حكمراني تك زيستي است و عقب افتادن از 
شكل زيستي جامعه مي تواند آسيب زا باشد.« او ادامه 
داد: »امروز آغاز دنياي پيچ در پيچ اس��ت. در اين فضا 
واقعيت اين است كه منطقي بودن توهم صرف است. 
در طول تاريخ آدم ها ياد گرفته اند خودشان را از ريسك 
دور كنند. ما تصميم گيري عادتي مي كنيم و كم ريسك 
هس��تيم. اما امروز مرز خ��ودي و غيرخ��ودي براي 
توسعه منافع تغيير كرده است. از طرفي ما ابهام گريز 
هستيم. در واقع ما دوزيس��تي شده ايم و زيستگاه ما 
ديگر زيستگاه قبلي نيست. بنابراين بايد حواسمان به 
سوگيري باشد امروز از حكمران تا حكمران سوگيري 
دارند بايد سعي كنيم ابهام زدايي كنيم و ابهام زدايي 
از مس��ير آينده را رقم بزند. وظيف��ه ما برطرف كردن 
ابهام هاست چراكه تا ابهام هاي دوطرفه رفع نشود، سر 

پيچ هاي تاريخي نمي پيچيم.«

   جهان ذهني ايرانيان تغيير كرده است
نيما نامداري، فعال اكوسيس��تم فن��اوري به تغيير 
جهان ذهن��ي ايرانيان به موازات تغيير در زيس��ت 
جهان ايرانيان پرداخت و عنوان كرد: »جهان ذهني 

ما دچار تغييرات جدي شده است. در گذشته مفهوم 
اعتماد از شناخت شخصي شكل گرفته بود و اما الان 
مادر من با تاكس��ي اينترنتي رفت وآمد مي كند؛ در 
واقع مادر من به پلتفرم اعتماد كرده اس��ت. تغيير 
مفهوم اعتماد روابط تنها بين شخصي نبوده و نسبت 
به نهادها نيز تغيير رخ داده است. نظام سلامت هم 
تغيير كرده اس��ت و س��بك زندگي نيز تغيير كرده 
اس��ت. نظام اقتدار در اكثر حوزه هاي زندگي تغيير 
كرده است. امروز شاهد پذيرش در بعضي حوزه ها 
تغيير كرده و در برخي حوزه ها اين تغييرات متفاوت 
است. با اين همه مساله اين است كه ذهن ما چگونه 

مي تواند با اين تغييرات كنار بيايد.«

   تنظيم گري بايد واحد باشد
فرشاد فاطمي، عضو هيات علمي دانشگاه صنعتي 
ش��ريف درباره چگونگي تغيير در ميزان بهره وري 
و تاثير آن در رش��د اقتصاد ديجيت��ال عنوان كرد: 
»مساله ايجاد ارزش افزوده در بنگاه هاي اقتصادي 
اس��ت. دهه 90 دهه از دس��ت رفتن اقتصاد و نبود 
رش��د اقتصادي بود. در گذش��ته به مدد تخصيص 
ارز ارزان به بنگاه ها، منابع كمتر محدود تسهيلات 
بانكي كم بهره رشد مبتني بر منابع و نيروي انساني 
ارزان  نسبت به جهان را داشتيم.« او درباره وضعيت 
فعلي رشد اقتصادي گفت: »رشد اقتصادي به نسبت 
طولاني در گذشته در حال حاضر ديگر وجود ندارد. 
ما در پيچ تاريخي ايستاده ايم و بنگاه ها بايد رشد از 
بهره وري داشته باشند و بهره وري از تكنولوژي شكل 
مي گيرد. امروز فرصت تاريخي براي كوچك كردن 
فاصله با ديگر كشورها وجود دارد.« فاطمي درباره 
تغيير در ش��يوه تنظيم گري افزود: »امروز ش��كل 
تنظيم گري فرق كرده اس��ت و تنظيم گري فضاي 
ديجيت��ال تجربه متفاوتي مي طلب��د. تنظيم گري 
فض��اي ديجيتال ب��ا تنظيم گري كس��ب و كارهاي 
سنتي متفاوت است. در فضاي ديجيتال نيز رقابت 
نيز متفاوت است. اين تفاوت بنا به تجربه من در سه 
جنبه قابل بررس��ي است: ش��اخص اقتصاد پلتفرم 
تمركز نيست و بايد به اندازه كافي عميق در عرضه و 
تقاضا باشيم. فرصت از فضاي فيزيكي بيشتر باشد. 
اپليكيش��ن متعدد در يك زمينه نخواهيم داش��ت 
چون اندازه مهم است. ادبيات تنظيم گري نبايد به 
رقابت محدود باشد. مساله ايجاد ظرفيت رقابت در 
قيمت است و نبايد از بزرگ شدن در فضاي ديجيتال 
ترس��يد. تنظيم گري بايد واحد باش��د و ملاحظات 
كارهاي ديجيتالي ش��ده و ديجيتالي نش��ده از يك 

تنظيم گر واحد بايد اعمال شود.«

   خلق فرصت را در زيست دوگانه
 به رشد يكپارچه تبديل كنيم

فره��اد نيلي، فع��ال حوزه فن��اوري درب��اره تاثير 
زيس��ت دوگانه بر كس��ب وكارها گفت: »ما ش��ش 

ده��ه تورم دورقم��ي را تجربه كرده اي��م و در تمام 
تصميم گيري هاي ما تورم رسوخ كرده است. اما در 
دهه نود با رش��د اقتصادي كند و متوقف شدن آن 
وضعيت متفاوت شده است. اگر باز كردن اقتصاد و 
مقررات زدايي توسط رگولاتوري و اعمال عقلانيت 
در سياست گذاري و استفاده از ذخيره عقلانيت در 
دانش اقتص��اد در وضعيت فعلي رخ ندهد دوباره به 
مرحله كنوني خواهيم رسيد. چرا كه ما همچنان در 
پاردايم انقلاب صنعت��ي فكر مي كنيم و عدم اجازه 
نظام حقوقي براي اعلام ورشكستگي شركت هاي 
زيان ده يكي از اين تفكرات اس��ت. ما بايد به سطح 
خرد اقتصاد توجه كنيم و بايد فرصت سازي كنيم. 
در دهه 90 همه چيز بد نبوده اگرچه رش��د اقتصاد 
در سطح كلان متوقف ش��د، حكمراني و شركت ها 
به بلوغ رس��يدند و اقتصاد ديجيتال متولد ش��د و 
ش��ركت هاي نوآور پيش��ران اين حوزه شدند. آنها 
منابع و رانت و وام نگرفتند و رشد فراينده و دو رقمي 
داش��تند. خلق فرصت را در زيست دوگانه به رشد 

يكپارچه تبديل كنيم.«

   با هدف گذاري
نمي توان يونيكورن ساخت

علي ديواندري، صاحب نظر بانك��ي درباره راه هاي 
نرفته در ش��بكه بانكي گفت: »صحبت از خدمات 
مالي همواره جذاب اس��ت و در كشور ما مسيرهاي 
بانكداري كشف نشده است. در كشور ما مشكلات 
س��اختاري در حوزه بانك و بيم��ه، نهادها كارهاي 
لازم را آنگونه ك��ه بايد انجام نداده اند و يك پاردايم 
ش��يفت رخ داده اس��ت. بايد از فرصت هاي نهفته 
اس��تفاده كنيم. انس��ان با دنياي مج��ازي ارتباط 
مستقيم پيدا كرده و توجه به روند ديجيتالي شدن 
در صنع��ت مالي يك ضرورت اس��ت و اگ��ر به اين 
ضرورت توجه كنيم، حذف مي شويم.« او ادامه داد: 

»با هدفگ��ذاري نمي توان يونيكورن س��اخت بلكه 
تغيير در شكل تفكر اس��ت كه يونيكورن مي سازد. 
با نوآوري و خلاقيت مي توانيم اين تغييرات را رقم 
بزنيم. ديجيتالي شدن صنعت مالي ما را به شاهراه 
نوآوري متصل مي كند. بايد بتوانيم از سمت توليد  به 
سمت نوآوري و در نهايت به علم برسيم و به جايگاه 
بين المللي برس��يم.« ديوان��دري از صرف تنها پنج 
درصد ظرفيت هاي بانكي براي رشد اقتصادي خبر 
داد و آن را فاجعه آميز و نش��ان از ناتواني در توزيع 

منابع دانست.

   استراتژي مشخص
براي توسعه اقتصاد ديجيتال ضرورت دارد

ميلاد منشي پور، از فعالان اكوسيستم استارت آپي با 
بيان اينكه ورود اولين استارت آپ به بورس سه سال 
طول كشيد، گفت: »اگر هر شركت صنعتي ديگر بود 
براي ورود به بورس در بدترين حالت نهايت يك سال 
طول مي كشيد. استارت آپ، اميد به آينده است اما آنها 
نمي دانستند با ما چطور برخورد كنند. سخت ترين 
راه را رفتيم و مس��يري براي شناس��ايي دارايي هاي 
نامشهود درس��ت ش��د. با اين حال، يك سال و نيم 
در بخش نظارتي منتظر تاييد مانديم و دغدغه هاي 
نظارتي زياد تبديل به فش��ار ش��د. اما در نهايت وارد 
بورس ش��ديم. اين مسير سخت ش��د چراكه تعدد 
دغدغه ها در اين فضا وجود داشت. ورود يك شركت 
كوچ��ك تكنولوژي به بورس يك ليس��ت بلندبالا از 
رييس جمهور تا وزير ارتباطات و وزير اقتصاد را درگير 
كرده بود.« او علت پيچيدگي ورود استارت آپ ها به 
ب��ورس را در نبود تصميم گير واح��د، فقدان قوانين 
و اس��تانداردها، مقاومت مدي��ران در مقابل پذيرش 
موضوعات جديد و ريسك پذيري پايين تصميم گيران 
دانست و از ضرورت تعيين استراتژي مشخص براي 

توسعه اقتصاد ديجيتال گفت.

   ما فقط تنظيم گري
براي تنظيم گري كرده ايم

ولي الله فاطمي، فعال حوزه فناوري درباره رگولاتوري 
هوش��مند عنوان ك��رد: »تجربه جهاني به س��مت 
تنظيم گري گلخانه اي رفته اس��ت و به شركت هاي 
نوآور فرصت سندباكس براي آزمون ايده داده مي شود. 
تنظيم گر به داده ها براي فهم مخاطرات نياز دارد و اين 
داده مبناي تنظيم مقررات خواهد شد. كسب وكارها 
بايد بح��ران زا نبودن خ��ود را ثابت كنن��د.« او ادامه 
داد: »ه��دف تنظيم گري از ياد رفته اس��ت و ما فقط 
تنظيم گري براي تنظيم گري كرده ايم. تنظيم گري 
بايد با هدف توزيع هدفمن��د يارانه و رانت پيش برود 
و توس��عه اقتصادي را رقم بزند. تنظيم گر هوشمند و 

يادگيرنده با كمك كسب وكارها ايجاد مي شود.«

   ساختن ايران با استفاده از
تكنولوژي و رويكردهاي ديجيتال

محمد فاضلي، مديركانال و پادكس��ت دغدغه ايران 
درباره وضعي��ت ايراني در دنياي ام��روز مطرح كرد: 
»جهان در حال پيچيدن است و ما يا مي پيچيم يا راه 
خودمان را پيش مي بريم. داس��تان ما نسلي است كه 
مي  خواهد داستان خود را بگويد. مي خواهيم از تبديل 
فرصت هاي دس��ت رفتني به فرصت هاي به دس��ت 
آوردني بگوييم و نسبت اقتصاد ديجيتال را با اقتصاد 
سنتي مشخص كنيم.« فاضلي تمدن سازي ايران را 
در سه عرصه فرد ايراني، كسب وكار ايراني و حكمراني 
ايراني تعريف كرد و از مس��ووليت براي ساختن ايران 

با استفاده از تكنولوژي و رويكردهاي ديجيتال گفت.

   سهم خرده فروشي آنلاين
تنها ۴ درصد است

محمد مظاهري، مديرعامل يكي از فروش��گاه هاي 
آنلاين درباره فرصت هاي اقتصاد ديجيتال در حوزه 
فروشگاه گفت: »فروشگاه آنلاين يا فروشگاه فيزيكي 
نيز تاييدي بر زيس��ت دوگانه فروش��گاه ها در ايران 
است. بر اساس آمارهاي شاپرك ۴۵ ميليارد تراكنش 
داريم و فاكتورها در همان صندوق ها و فروش��گاه ها 
دفن مي شوند. اما اين فاكتورها داده هاي بسيار مهمي 
هستند كه مي تواند به رفتارسنجي و شخصي سازي 
فروش فروشگاهي كمك كند. از ۲۵ ميليارد تراكنش 
بيش از 90 درصد تراكنش كارتخوان ها است و سهم 
خرده فروشي آنلاين تنها ۴ درصد است كه ۲ درصد 
آن از طريق فروش��گاهي اينستاگرامي است.« او در 
ادامه ميان تج��ارت الكترونيكي و تجارت ديجيتال 
تفاوت قائل ش��د و گفت: توجه تجارت الكترونيكي 
به حوزه آنلاين اس��ت اما تجارت ديجيتال به حوزه 
فيزيكي و آنلاين است چراكه رويكرد ديجيتال دنياي 
افزوده است و آمده تا فرصت هاي بهتري خلق كند. او 
در آخر از ضرورت افزودن خدمات مالي جديد روي 

پيشخوان فروشگاه ها گفت.
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مديران شركت هاي تراشه سازي
با مقامات امريكايي ديدار مي كنند

به گفته دو منبع آگاه مديران ارش��د شركت هاي 
تراشه س��ازي اينت��ل و كوالكام قص��د دارند براي 
گفت وگو درب��اره سياس��ت گذاري در برابر چين 
به واشنگتن س��فر كنند. به گزارش مهر به نقل از 
رويترز، اين مديران قصد دارند درباره وضعيت بازار، 
محدوديت هاي صادراتي و موضوعات ديگري كه 
روي كس��ب و كارش��ان تاثير مي گذارد با مقامات 
امريكايي گفت وگو كنند. هنوز مش��خص نيست 
مديران ارش��د ش��ركت ها با چه اف��رادي ملاقات 
مي كنن��د. به گفته مناب��ع آگاه احتم��الا مديران 
ارشد اجرايي ديگر ش��ركت هاي تراشه سازي نيز 
به واشنگتن س��فر كنند. آنها از ذكر نام در اين باره 
خودداري كردند. مقامات امريكايي س��عي دارند 
قوانين صادراتي را سختگيرانه تر كنند. اين امر روي 
عملكرد تراشه هاي رايانشي و بارگيري محموله ها 
به يك شركت چيني تحريم ش��ده در امريكا تاثير 
مي گذارد. از سوي ديگر اين قوانين روي اينتل نيز 
تاثيرگذار است زيرا مشغول آماده سازي يك تراشه 
هوش مصنوعي جديد است كه احتمالا بتوان آن 
را به چين بارگيري كرد. كوال��كام مجوز صادرات 
محصول به يك شركت چيني را دارد. دولت بايدن 
اكتب��ر ۲0۲۲ ميلادي مجموعه قوانين وس��يعي 
براي متوقف كردن صنعت نيمه رساناسازي چين 
وضع و از سوي ديگر ميلياردها دلار يارانه به بخش 

تراشه سازي خود سرازير كرد.

چين اينترنت خود را 
حصاركشي مي كند

ش��ي جين پينگ رييس جمهور چين اعلام كرد 
اين كش��ور بايد تحت نظارت حزب كمونيس��ت 
يك س��د امنيتي مس��تحكم در اطراف اينترنت 
خود ايجاد كند. به گزارش مهر به نقل از رويترز، 
رييس جمه��ور چين حي��ن ارايه دس��تورات به 
مقاماتي كه در يك جلس��ه امنيت س��ايبري در 
پكن حض��ور يافته بودند، اعلام كرد چين بايد در 
مديريت، راهبري و تضمين دسترسي به اينترنت 
ب��ا توجه به قان��ون ثابت قدم باش��د. خبرگزاري 
رس��مي ش��ينهوا به نقل از وي نوش��ت: ما بايد 
مديريت حزب بر اينترنت و همچنين كاربرد آن 
براي مردم را تقويت كنيم. ش��ي جين پينگ در 
دهه گذشته حفظ امنيت را به يك اولويت تبديل و 
كانسپت خود از امنيت را در هر چيزي از سياست 
و اقتصاد گرفته تا محيط زيست و فضاي سايبري 
اعمال كرد. در س��ال ۲0۱۵ ميلادي چين قانون 
امنيت ملي را وضع كرد كه حوزه وس��يع تري را 
دربر مي گرفت و فضاي سايبري را شامل مي شد. 
يك سال بعد قانوني تصويب شد كه بررسي هاي 
امنيت��ي و ذخي��ره داده ها در س��رورهاي داخل 
كشور را الزامي مي كرد. اين كشور در سال ۲0۲۱ 
ميلادي قوانيني را درباره زيرساخت هاي حياتي 
اجرا كرد. در س��ال جاري مي��لادي قانونگذاران 
چيني قانون ضد خرابكاري را به روز رساني كردند 
تا انتقال اطلاعات مرتبط با امنيت ملي را ممنوع و 

تعريف جاسوسي را گسترده تر كنند.

ايران در پيچ تاريخي اكوسيستم فناوري اطلاعات قرار دارد

دوراهي سوزاندن يا بهره گيري از فرصت هاي ديجيتال

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذيل كه بر اساس فهرست بهاي پايه سال ۱۴۰۲ برآورد گرديده مطابق مشخصات زير نسبت به انتخاب پيمانكار ذيصلاح اقدام نمايد. لذا 
از كليه پيمانكاران واجد صلاحيت كه داراي سابقه كاري مرتبط هستند دعوت مي شود از تاريخ ۱۴۰۲/۰۴/۲5 تا تاريخ ۱۴۰۲/۰۴/۲۷ ساعت ۱۷ براي خريد اسناد ارزيابي كيفي و اسناد مناقصه به سامانه ستاد 

به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

۱- قيمت خريد اسناد ارزيابي و مناقصه مبلغ ۴/۰۰۰/۰۰۰ ريال مي باشد كه مي بايست به حساب شماره IR 6۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰۳۰۱۸۸۱۸ به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران و شناسه حساب ۳۱5۱۰۳۴۷۳۲۹5۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ واريز و فيش واريزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحويل گردد.

۲- ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بايست به صورت ضمانتنامه بانكي يا واريز وجه نقد به شماره حساب IR ۰۴۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰6۳۷5۹۸۳و شناسه حساب ۹۴۱۲۹5۰۱۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ به نام تمركز 
سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران ارايه گردد.

۳- آخرين مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونيكي در سامانه ستاد تا ساعت ۹ صبح روز يكشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰5/۰۸ مي باشد. 
توجه: تنها پاكت الف )تضمين شركت در مناقصه( علاوه بر فايل الكترونيكي مي بايست به صورت فيزيكي به دبيرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر) دفتر حراست( تحويل گردد.

۴- پاكت ها در ساعت ۱۰ صبح روز يكشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰5/۰۸ گشوده خواهد شد. حضور يك نفر نماينده از طرف پيشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پيشنهاد آزاد است.
5- هزينه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

6 -به پيشنهادات فاقد امضاء )ديجيتالي( مشروط و مخدوش مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد.
۷ -كليه اسناد ارزيابي و مناقصه و مدارك ارايه شده مي بايست به مهر )الكترونيكي( و امضاء مجاز )ديجيتالي( تعهد آور برسد. 

۸- ارايه كد شناسايي ملي الزامي مي باشد.
۹- ارايه گواهي صلاحيت ايمني توسط پيمانكاران الزامي مي باشد.

۱۰- مدت اعتبار پيشنهاد قيمت: ۳ ماه

نوبت دومتجديد آگهي مناقصه عمومي همزمان با ارزيابي كيفي )فشرده( 

مبلغ برآورد اوليه موضوع مناقصهشماره فراخوانرديف
مدت محل اجرا)ريال(

تضمين شركت در رشته و حداقل پايهاجرا
مناقصه )ريال( 

 محل تامين 
اعتبار

نگهداري و تعميرات )لايروبي( ۱۲۰۰۲۰۰۱۴۳۱۰۰۰۰۱۴
 استان بوشهر ۱۲۱/۲6۴/۰۹6/۷۰۸زهكش هاي شبكه آبپخش

بهره برداري و نگهداري از شبكه هاي ۱۲ ماهشهرستان دشتستان
استاني6/۰6۴/۰۰۰/۰۰۰آبياري و زهكشي رتبه يك

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

شركت مديريت منابع آب ايران
وزارت نيرو 

آگهی تجديد مناقصه عمومی
يک مرحله ای شماره 1۴02/09

شرکت آب و فاضلاب استان کهگيلويه و بويراحمد به آدرس ياسوج - انتهای بلوار ارم جنب آموزش و پرورش شهرستان بويراحمد - 
تلفن ۳۳۳۴۱۱۱۱-۰۷۴ شناسه ملی ۱۰۸6۱۹۷۰۲۱۰ کد اقتصادی ۴۱۱۱۳۳5۹5۱55 و کد پستی ۷5۹۱۷5۷۸۷۸ درنظر دارد بر اساس 
قانون برگزاری مناقصات پروژه های زير را طبق مشخصات فنی و برآورد پيوست با شرايط عمومی و اختصاصی از طريق مناقصه عمومی 
يک مرحله ای به پيمانکار واجد صلاحيت که دارای رتبه معتبر طبق جدول زير ، ثبت درسامانه ساجار و دارای گواهی صلاحيت ايمنی 
کار از اداره تعاون ،کار و رفاه اجتماعی باش�د واگذار نمايد ، کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد 
مناقصه گران و بازگشايی پاکتها از طريق درگاه سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. مناقصه گران درصورت 
عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

     ۱( مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه از سايت : ساعت ۹ صبح مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۲۸ تا ساعت ۱۴ مورخ  ۱۴۰۲/۰5/۰۲ .
 ۲( آخرين مهلت زمانی ارائه پيشنهادها : ساعت ۱۴ مورخ ۱۴۰۲/۰5/۱۴.

۳( زمان بازگشايی پاکت ها : ساعت ۹ صبح مورخ  ۱۴۰۲/۰5/۱5 .
۴( مدت اعتبار پيشنهادها : ۹۰ روز از تاريخ آخرين ارائه پيشنهاد .

5( بازگشايی پاکت های مناقصه با هر تعداد شرکت کننده صورت می گيرد .
6( هزينه درج آگهی و اصلاحات و تجديد های احتمالی روزنامه و همچنين هزينه ی انتشار در سايت ستاد به عهده برنده مناقصه 

می باشد.
۷( به پيشنهادهای فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش ، فاقدسپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتراز ميزان مقرر، چک شخصی 

ونظايرآن و پيشنهاداتی که بعدازانقضاء مدت مقرر درفراخوان واصل شود مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد.
۸( س�پرده تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار بصورت ضمانتنامه معتبر بانکی ۹۰ روزه می باشد و بايد بصورت فيزيکی در موعد 

مقرر تحويل دبيرخانه استان گردد.
۹( ساير اطلاعات و جزئيات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.

۱۰( مهلت بازديد از پروژه و تاييد فرم سايت ويزيت حداکثر ۳ روز پس از مهلت خريد اسناد می باشد.
۱۱( اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه : مرکز تماس : ۲۷۳۱۳۱۳۱

دفتر ثبت نامه : ۸۸۹6۹۷۳۷  -  ۸5۱۹۳۷6۸
تاريخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۴/۲۷ تاريخ انتشار نوبت اول  :  ۱۴۰۲/۰۴/۲6              

دفتر امورحقوقی و قراردادهای شرکت آب وفاضلاب استان کهگيلويه و بويراحمد

نوبت اول
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تعادل|
دولت سال گذش��ته لايحه اي در مورد تش��كيل وزارت 
بازرگاني به مجلس فرستاد. لايحه اي كه باور كارشناسان 
مركز پژوهش هاي اتاق ايران، داراي ايراد و 10 ابهام بزرگ 
بود. اما با اين حال در 12 ارديبهشت امسال دو فوريت اين 
لايحه در مجلس تصويب شد و ديروز يكشنبه مجلسي ها 
پس از بررس��ي كليات لايحه دوفوريتي »تشكيل وزارت 
بازرگاني « با آن موافقت كردند. سپس كليات لايحه با 12۹ 
راي مواف��ق، 101 راي مخالف و ۴ راي ممتنع از مجموع 
2۳۸ راي م أخوذه در مجلس تصويب شد. در حالي كليات 
لايحه تش��كيل وزارت بازرگاني تصويب شد كه موافقان، 
تشكيل اين وزارت خانه را امري مهم و در راستاي كنترل و 
تنظيم گري بازار بيان كردند و در مقابل مخالفان، تفكيك 
وزارت صمت و تشكيل وزرات بازرگاني را آدرس غلطي براي 
مهار تورم عنوان كردند. درهمين راستا، مركز پژوهش هاي 
اتاق ايران ضمن مخالفت با كليات لايحه دولت براي ايجاد 
وزارت بازرگاني، اعلام كرده اس��ت كه در صورت اصرار بر 
تشكيل وزارت بازرگاني به 6 نكته كارشناسي مدنظر بخش 

خصوصي توجه شود.

   مخالفان تفكيك چه گفتند؟
لايحه تش��كيل وزارت بازرگاني ارديبهشت ماه امسال با 
قيد دو فوريت راهي بهارس��تان شد تا در سال رشد توليد 
و مهار تورم، بتواند به دولتم��ردان و كارگزاران در تنظيم 
بازار مصرف كمك كند. دو فوريت اين لايحه خردادماه به 
تصويب رسيد و امروز - 2۵ تير - كليات آن در حالي به راي 
گذاشته شد كه برخي نمايندگان همچنان در مخالفت با 
تشكيل وزارت بازرگاني فرياد 2 - 2 سر مي دادند. كليات 
اين لايحه با آرايي شكننده تصويب شد؛ از مجموع 2۳۸ 
نماينده حاضر در مجلس 12۹ نماينده راي موافق، 101 
نماينده راي مخالف و چه��ار نماينده راي ممتنع دادند و 
چهار نفر نيز در راي گيري شركت نكردند.  اما در مجلس 
مخالفان چه گفتن��د؟ در جريان بررس��ي كليات لايحه 
تشكيل وزارت بازرگاني، ابوالفضل ابوترابي عضو كميسيون 
شوراها و امور داخلي به عنوان اولين مخالف گفت: در دولت 
قبلي ۴ بار موضوع وزارت بازرگاني مطرح شد اما مجلس 
دهم با آن مخالفت كرد. انتظار مي رود مجلس بازهم با اين 
موضوع مخالفت كند. او افزود: ما بيشترين ادغام و تفكيك 
وزارتخانه ها را داشته ايم چون به اسم اصلاح ساختار به دنبال 
ادغام و تفكيك هستيم حال اينكه اين بازي اسامي و عناوين 
اس��ت و براي بهبود امور نيازي به ادغام و تفكيك نيست. 
ابوترابي تفكيك وزارت بازرگاني را كار اشتباهي دانست و 
گفت: براي تفكيك وزارت بازرگاني ۵ سال زمان لازم است 
و برآورد مركز پژوهش ها هم حكايت از اين دارد كه براي 
تفكيك ۵ هزار ميليارد تومان هزينه لازم اس��ت. از طرف 
ديگر تفكيك وزارتخانه خلاف قانون برنامه ششم بوده و به 
دو سوم راي نمايندگان نياز دارد. در ادامه روح الله ايزدخواه 
عضو كميسيون صنايع و معادن به عنوان دومين مخالف 
كليات گفت: در شرايطي تاكنون ۷ بار وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ادغام و تفكيك ش��ده كه در بسياري از كشورها 
تجارت، توليد، بازرگاني و حتي اقتصاد در يك وزارتخانه 
است تا يكپارچگي در سياست هاي اقتصادي باشد. او ادامه 

داد: با تشكيل وزارت بازرگاني هر وقت موضوع تنظيم بازار 
را پيگيري كنيم حتما مي گويند كه درگير تفكيك هستند؛ 
از طرف ديگر وقتي وزارت صمت پول تغيير تابلوي خود را 
هم ندارد چطور هزينه تفكيك وزارت بازرگاني از صمت 
پرداخت مي شود؟ عبدالناصر درخشان عضو كميسيون 
صنايع و معادن به عنوان سومين و آخرين مخالف كليات 
بيان كرد: اين س��يزدهمين ادغام و تفكيك است كه در 
كشور ما مطرح مي شود؛ تفكيك وزارت صمت و بازرگاني 
براي مهار تورم آدرس غلطي است چون بايد براي مديريت 
تورم به سراغ بانك مركزي و سازمان برنامه و بودجه رفت. او 
با بيان اينكه بانك مركزي براي رفع مشكلات بانك ها پول 
چاپ مي كند و واحد پولي كشور ۳۴ درصد افزايش داشته 
است، گفت. بايد براي انضباط مالي درآمدهاي واقعي داشته 
باشيم. راي موافق به تشكيل وزارت بازرگاني اشتباه تاريخي 
است كه مجلس انقلابي به سمت اين اشتباه نخواهد رفت.

   موافقان تشكيل وزارت بازرگاني
به نقل از خبرگزاري ايسنا، فتح الله توسلي عضو كميسيون 
اقتص��ادي به عنوان اولين موافق كليات گفت: تش��كيل 
اين وزارتخانه بسيار مهم اس��ت؛ طبق گزارش گمرك از 
مبادلات تجاري با 1۵ كشور همس��ايه در سال 1۴01، از 
تركيه 6 ميليارد و ۹00 ميلي��ون دلار واردات اعم از روغن 
دانه آفتابگردان، جو، تراكتور، دانه سويا، روغن خام سويا 
صورت گرفته اما چرا وقتي امكان توليد در داخل كشور است 
بايد واردات شود، وظيفه وزارت جهاد كشاورزي چيست؟

او ادامه داد: تكاليفي به وزارت جهاد كشاورزي داده شده كه 
هيچ ارتباطي با وظيفه ذاتي اين وزارتخانه ندارد كه همين 
شرايط درباره وزارت صمت وجود دارد، در اين شرايط بازار 
شرايط خوبي نداشته و متولي براي كنترل بازار نيست. چه 
كسي بايد بر تنظيم بازار نظارت كند؟ اينها نشان مي دهد 
تشكيل وزارتخانه بازرگاني يك ضرورت است. محمدرضا 
صباغيان عضو كميسيون شوراها به عنوان دومين موافق 
كليات با بيان اينك��ه وزارت صمت وظيفه ذاتي خود را به 
درستي انجام نمي دهد، گفت: دولت قبلي و فعلي موضوع 
تش��كيل اين وزارتخانه را مطرح كرده اند؛ بايد وزارتخانه 
بازرگاني تشكيل شود تا وضعيت نابسامان فعلي تمام شود. 

يك عده با نفوذ و رانت واردات را در دست گرفته و اقلامي را 
وارد كنند كه هيچ نيازي به واردات آن نداريم و امكان توليد 
آنها در داخل وجود دارد. او ادامه داد: وضعيت اسفباري در 
بازار بوده كه نمونه بارز آن نوسانات قيمت لبنيات و مرغ است 
و هيچ ارگاني هم پاسخگو نيست و فقط اقشار ضعيف نابود 
مي شوند. علي اكبر كريمي عضو ديگر كميسيون صنايع و 
معادن به عنوان سومين و آخرين موافق كليات گفت: بايد 
وزارتخانه مشخصي براي حوزه تجارت و بازرگاني باشد. 
متولي مشخصي براي تنظيم بازار وجود ندارد و روي هر 
محصولي دست مي گذاريم، وزارت جهاد كشاورزي سلب 
اختيار مي كن��د و وزارت صمت هم اين موض��وع را انكار 
مي كند. بايد يك مديريت واحد و پاس��خگو وجود داشته 
باشد. او با بيان اينكه بايد وزارت بازرگاني بسترساز صادرات 
باشد، افزود: اولويت و دغدغه مردم كنترل تورم و گراني است 
و كنترل بازار به متولي نياز دارد. اگر وزارت بازرگاني تشكيل 
شود اين ساختارها نيز ايجاد خواهد شد و مي تواند بازار را 
تنظيم و كنترل كند و شاهد يك ساماندهي در بازار باشيم.

   6 پيشنهاد بخش خصوصي براي اصلاح
بخش خصوصي براي اصلاح لايحه پيش��نهاد داد مركز 
پژوهش هاي اتاق ايران در ويرايش دوم گزارش كارشناسي 
تلاش كرده تا ابهامات، كلي نگري ها و نقايص لايحه دولت 
براي ايجاد وزارت بازرگاني را بررسي و نقد كند. اين گزارش 
كارشناسي در 10 بند، برجسته ترين مسائل موجود در اين 
لايحه را تشريح كرده؛ اما در اين گزارش تاكيد شده با وجود 
اينكه اتاق ايران با تفكيك وزارت بازرگاني مخالف اس��ت 
ولي اگر دولت و مجلس بر انجام آن تاكيد داشته باشند، 6 

پيشنهاد را به شرح زير ارايه كرده است.
1. بايد توجه داش��ت كه ش��رط موفقي��ت و كارايي اين 
وزارتخان��ه و تحقق اهداف مترتب بر تش��كيلات جديد، 
انسجام و هم گرابودن با زنجيره هاي تأمين و توليد است كه 
البته تشكيلات جديد بايد بستر و زيرساخت هاي بازرگاني 
موردنياز را براي تأمين و توليد فراهم سازد. به معناي ديگر، 
نقش وزارت بازرگاني، فقط به حلقه هاي بعد از توليد محدود 
نيست، بلكه نقش اين وزارتخانه در پشتيباني از فرآيندهاي 
مترتب بر زنجيره تأمين و توليد، قبل از توليد تا عرضه كالا و 

خدمات در بازارهاي داخلي و خارجي تداوم داشته 
و به صورت يك چرخه مديريتي بايد عمل نمايد.

2. ب��ا عنايت به س��ابقه مش��كلات وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در ص��دور مجوزهاي مربوط ب��ه حوزه خدمات 
بازرگاني، كه حواشي يادشده به رغم تأييد و تصويب هيات 
مقررات زدايي و بهبود محيط كسب وكار، كسب وكارهاي 
يادشده را تحت الشعاع قرار داده است، الحاق تبصره زير به 
لايحه ضروري است: تبصره )۷(: نظر به ضرورت ساماندهي 
و مديريت يكپارچه خدمات بازرگاني در س��طح كش��ور، 
صدور مجوزها و س��اماندهي كس��ب وكارهاي انبارداري، 
ذخيره سازي، شركت هاي پخش، شركت هاي لجستيكي، 
مراكز لجستيك و شركت ها و مراكز لجستيك معكوس 
)جمع آوري( و نظارت بر جلوگيري از بروز تخلفات گسترده 
نظير تقل��ب، احتكار، عرضه خارج از ش��بكه، ع��دم ارايه 
صورت حساب، قاچاق و مباشرت در قاچاق توسط وزارت 
بازرگاني انجام شده و خارج از شمول قانون نظام صنفي است.

۳. رويك��رد اصلي ع��دم تفكيك وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت و مخالف��ت با ايجاد وزارت بازرگاني اس��ت؛ اما اگر 
حتي مقرر باشد اين وزارتخانه ايجاد شود، متن فعلي لايحه 
بسيار مبهم و نامشخص بوده و از متن آن هدف و ماموريت 
وزارتخانه مشخص نمي شود. لذا قبل از هر چيز بايد اهداف 
و ماموريت هاي اين وزارتخانه در قانون مش��خص گردد تا 
بر اساس آن ساختار پيش��نهاد گردد. لازم به ذكر است كه 
ماموريت هايي مانند: تنظيم روابط تجاري با ساير كشورها- 
توس��عه صادرات محص��ولات و خدمات- افزايش س��هم 
صادرات غيرنفتي- حفظ توازن عرضه و تقاضاي كالاهاي 
راهبردي و حمايت موثر از مصرف كنندگان- توسعه تجارت 
الكترونيكي- مديريت نظام تعرفه هاي گمركي- تهيه و تنظيم 
و كنترل تراز تجاري كشور و مواردي از اين قبيل، مي تواند به 

عنوان ماده اول ماموريت اين وزارتخانه تعريف گردد.
۴. نكته مهم اين است كه در اين لايحه مي توان پيشنهاد 
الحاقي درزمينه واگذاري اقدامات تصدي گري به اتاق ها 
و تشكل ها را ارايه داد. به عنوان مثال در خصوص شركت 
نمايشگاه هاي بين المللي، اتاق هاي سه گانه چندين بار طي 
نامه نگاري درخواست نموده اند كه مديريت آن را به عهده 
بگيرند، ولي تاكنون اقدام مناس��بي در اين زمينه صورت 

نگرفته است.
۵. در خصوص س��تاد تنظيم بازار، اتاق هاي سه گانه بارها 
درخواس��ت عضويت در س��تاد تنظيم ب��ازار و حضور در 
جلسات آن را داشته اند، ولي تاكنون پاسخ مناسبي در اين 
خصوص دريافت نكرده اند. علي ايحال مي توان در خصوص 
اين موضوع در لايحه تعيين تكليف نمود. بدين صورت كه 
دبيري س��تاد به وزير بازرگاني و رياست آن به معاون اول 
سپرده شود و اتاق هاي سه گانه علاوه بر ديگر دستگاه ها، 

عضو ثابت با حق رأي باشند.
6. با توج��ه به نقش فرا قوه اي ش��وراي رقابت و به منظور 
ايجاد وحدت روي��ه در فرايندهاي قيمت گذاري، تمامي 
اختيارات و وظايف سازمان حمايت حقوق مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان و س��ازمان تعزيرات حكومتي در حوزه 
مداخ��لات قيمتي لغو ش��ود و تصميم��ات در خصوص 
تنظيم قواعد قيمت گذاري صرفاً توسط شوراي رقابت يا 

تنظيم گرهاي تخصصي بخشي اتخاذ شود.

اخباررويداد

ويژه
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شرايط جديد واردات خودرو 
اعلام شد

پس از ك��ش و قوس ه��اي ف��راوان در رابطه ب��ا واردات 
خودروهاي كاركرده، سرانجام سخنگوي شوراي نگهبان از 
تاييد لايحه مربوطه در اين شورا خبر داد. اما شرايط واردات 
خودرو چيست؟ چه كس��اني امكان واردات دارند؟پس از 
تاييد لايحه واردات خودرو هاي كاركرده در شوراي نگهبان، 
امروز، يكشنبه، 2۵ تير 1۴02، محمدباقر قاليباف، رييس 
مجلس، از دولت خواست تا آيين نامه مربوطه را سريع تر 
تدوين كند. اما اكنون پس از رفع موانع مربوط به واردات 
خودروهاي دست دوم خارجي، براي بسياري از شهروندان 
و سرمايه گذاران اين پرسش مطرح است كه چه كساني 
امكان واردات اين گروه از خودروها را به ايران دارند؟ در ابتدا 
تصور مي شد كه تمام شهروندان امكان واردات خودرو هاي 
كاركرده يا دست دوم را خواهند داشت، اما اظهارات امروز 
قاليباف نش��ان داد كه محدوديت هايي در اين باره وجود 
دارد و دو شرط لازم براي واردات لازم است. نخست اينكه 
واردكنندگان لزوماً بايد داراي كارت بازرگاني معتبر باشند 
و در ثاني بايد محل تأمين ارز براي واردات تعيين شود. با 
اين حال با توجه به تعرفه هاي اعلامي و پيگيري مجلس، 
به نظر مي رسد پس از گذشت شش سال اين بار عزم جدي 
براي ورود خودروهاي خارجي به كشور وجود دارد. در همين 
حال، سازمان ملي استاندارد تسهيلاتي را براي ورود خودرو 
به كشور در نظر گرفته است. به گفته رييس سازمان ملي 
استاندارد ميليون ها دستگاه خودرو اين امكان را دارند تا در 
بازه زماني كوتاهي وارد كشور شوند. البته بايد توجه داشت 
كه فضاي تجارت خارجي ايران در چند سال اخير همواره با 
آيين نامه ها و دستورالعمل هاي پي درپي به هم ريخته است. 
بنابراين در اين مورد نيز ممكن است هر لحظه يك آيين نامه 
جديد در بازار انحصاري موجود خودرو شكل بگيرد. از اين رو 
احتمال دارد شرط واردات به ازاي صادرات نيز در خصوص 
واردات خودروهاي دست دوم گذاشته شود و در آن صورت 
است كه توليدكنندگان خودرو مي توانند واردكنندگان 

خودرو كاركرده شوند.

خودروها را زودتر از موعد 
تحويل مي دهيم

تعدادي از مشتريان خودروس��ازان خصوصي از ارسال 
پيامك هاي واريز وجه براي خودروهاي منتخب شان در 
فروش هاي يكپارچه خبر داده اند؛ اين پيامك واريز زودتر 
از موعد با برنامه ريزي مشتريان براي فراهم كردن مبلغ 
خودرو منافات داشته و آنها را به دردسر انداخته است. به 
گزارش ايسنا، در آخرين روزهاي هفته گذشته، دو شركت 
خودرويي مديران خودرو و كرمان موتور براي مشتريان 
خود در مرحله اول سامانه يكپارچه فروش خودروها كه 
نوبتشان زمستان 1۴02 )ويژه مشتريان مديران خودرو( 
و بهار 1۴0۳ )ويژه مشتريان كرمان موتور( بود پيامك واريز 
وجه در موعد 21 تا 2۵ تيرماه ارس��ال كردند. تعدادي از 
شركت كنندگان در فروش يكپارچه خودروها كه متقاضي 
محصولات اين دو شركت خودرويي بودند در تماس با اين 
خبرگزاري اعلام كردند كه با توجه به ارسال پيامك واريز 
وجه زودتر از موعد دچار مشكل ش��ده اند؛ چرا كه براي 
فراهم كردن وجه خودرو براي زمستان 1۴02/ بهار 1۴0۳ 
برنامه ريزي كرده بودند و در حال حاضر »جور كردن« اين 
مبالغ برايشان مقدور نيس��ت. در پيگيري ايسنا از گروه 
صنعتي مديران خودرو، اعلام شد كه اكنون مشتري بايد 
نماينده مورد نظر خود را انتخاب و تنها ۳0 درصد از مبلغ 
خودرو را واريز كند؛ و الباقي وجه خودرو را در زمان صدور 
دعوتنامه براي تكميل وجه و دريافت خودرو واريز كنند.  اما 
مشتريان كرمان موتور اعلام كردند كه اين شركت در اين 
موعد مقرر كه آن را پايان وقت اداري 26 تير ماه هم تمديد 
كرده، تمام وجه خودرو را مطالبه كرده است.كرمان موتور 
در پيگيري ايسنا در اين خصوص، پاسخ داد اين شركت 
تصميم دارد، به جاي بهار سال آينده، خودروها را زودتر 
از موع��د مقرر و به ص��ورت ۹0 روزه و 120 روزه تحويل 
مش��تريان دهد. هر چند كه اين تحويل زودتر از موعد 
مي تواند بسيار خوب و رضايت بخش باشد؛ اما به شرط آنكه 
مشتري وجه خودرو را بتواند به اين سرعت تامين كند؛ چرا 
كه در صورت عدم واريز وجه، احتمالا نوبت مشتري از بين 
خواهد رفت و عدم واريز به  منزله انصراف تلقي خواهد شد.

اعلام فهرست مواد خام و نيمه خام 
مشمول عوارض صادراتي

فهرس��ت 2۳۹ مواد خام و نيمه خام مش��مول عوارض 
صادراتي اعلام شد. به گزارش ايس��نا، بر اساس بند )ز( 
تبصره 6 قانون بودجه امسال با هدف حمايت از توليد و 
عبور از خام فروشي، صادرات مواد خام مشمول عوارض و 
ماليات مي شود. حالا هيات وزيران دستورالعمل اين بند را 
تصويب كرده است. بر اساس اين دستورالعمل كليه مواد 
و محصولات معدن��ي، صنايع معدني فلزي و غيرفلزي، 
محصولات نفتي، گازي و پتروشيمي موضوع فهرست 
پيوست تصويب نامه مهر سال 1۴01، مواد خام و نيمه خام 
محسوب مي شوند. همچنين در اين تصويب نامه هيات 
وزيران فهرست 2۳۹ ماده خام و نيمه خام مشمول عوارض 
صادراتي به وزارتخانه هاي صنعت، معدن و تجارت، امور 
اقتصادي و دارايي، نفت و سازمان برنامه بودجه، معاونت 

علمي فناوري رياست جمهوري اعلام شده است.

مبادلات تجاري كشاورزي 
ايران و چين تسريع مي شود

در س��فر معاون برنامه ري��زي و اقتص��ادي وزارت جهاد 
كشاورزي و هيات همراه به چين، بر تسريع در انجام مبادلات 
تجاري، صادرات و واردات محصولات كش��اورزي بين دو 
كشور تاكيد شد. به گزارش ايلنا از وزارت جهاد كشاورزي، 
شاهپور علايي مقدم، معاون برنامه ريزي و اقتصادي وزارت 
جهاد كش��اورزي در سفر به چين در همايش كميسيون 
مش��ترك تجاري و اقتصادي جمهوري اسلامي ايران و 
جمهوري خلق چين به رياست وزير اقتصاد و دارايي ايران و 
وزير بازرگاني چين شركت كرد. در اين سفر براي تسريع در 
مبادلات تجاري و صادرات و واردات محصولات كشاورزي 
بين دو كشور، مذاكراتي بين شاهپور علايي مقدم معاون وزير 
جهاد كشاورزي و محمد رضواني فر رييس كل گمرك ايران 

با رييس كل گمرگ كشور چين انجام شد.

چين به فعالان اقتصادي
ويزا نمي دهد

عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران گفت: متاسفانه 
يك ماه پيش به هيات تجاري ايران براي حضور در نمايشگاه 
چين ويزا نمي دادند اما همزمان يك آژانس مسافرتي با 
دريافت ۵00 تا 600 دلار مي توانست براي مسافران ويزا 
تهيه كند كه به اعتقاد من اين افراد دلال هايي هستند كه 
احتمالا با سفارتخانه ها در ارتباط هستند. بهرام شكوري در 
گفت وگو با ايلنا، با انتقاد از عدم صدور ويزا براي هيات هاي 
تجاري ايران در چين، گفت: چين در ايران كشور دوست 
و برادر مورد خطاب قرار مي گيرد و ما با اين كشور قرارداد 
2۵ ساله داريم اما توافق هاي ما با چيني ها در عمل نمود 
عيني پيدا نمي كند و آنها حتي حاضر نمي شوند كه دلار 
فعالان اقتصادي ايران را به دليل تحريم ها تبديل كنند؛ 
درگام نخست بايد امكان حضور فعالان اقتصادي در اين 
كشورها فراهم شود در غير اين صورت چگونه انتظار داريم 
كه مناسبات تجاري خود را با اين كشور توسعه بدهيم؟ وي 
ادامه داد: متاسفانه يك ماه پيش به هيات تجاري ايران براي 
حضور در نمايشگاه چين ويزا نمي دادند اما سوال اين است 
كه چگونه يك آژانس مسافرتي با دريافت ۵00 تا 600 دلار 
مي تواند براي مسافران ويزا تهيه كند كه به اعتقاد من اين 
افراد دلال هايي هستند كه احتمالا با سفارتخانه ها در ارتباط 
هستند. وي با اشاره به سفر رييس جمهور به كشورهاي 
آفريقايي، تصريح كرد: توسعه مناسبات سياسي ما با ساير 
كشورها مي تواند پيامدهاي مثبت اقتصادي داشته باشد؛ 
ايران مي توان��د براي تامين ماش��ين آلات و نوآوري ها از 
كشورهاي همسايه كمك بگيرد؛ همچنين اين كشورها 
بازار مصرف بزرگي دارند و عربستان بازار خوبي براي انواع 
محصولات معدني از جمله سنگ هاي تزئيني است اما بايد 
ريشه اي مناسبات ما با دنيا حل شود و همچنين بايد به فكر 
رفع تحريم ها باشيم. عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
ايران با تاكيد بر اينكه رفع تنش ها نبايد به سخن محدود 
ش��ود، اضافه كرد: اگر زيرساخت ها و بسترها آماده نشود 
رسيدن به رقم تجاري مدنظر دولت ميسر نخواهد شد؛ 
دولت و وزارت امور خارجه بايد زمينه هاي سفر بدون مشكل 
را براي فعالان اقتصادي فراهم و به نوعي تسهيل گري كنند؛ 
تجار و بازرگانان بايد در كوتاه ترين زمان ممكن با شريك 
تجاري خود ارتباط برقرار كنند تا هر زمان كه اراده كردند؛ 
بتوانند به آن كشورها سفر كنند.  شكوري ادامه داد: به نظر 
مي رسد دلال ها از داستان تحريم ها سوء استفاده كرده و 
ويزاها را مي فروشند و فعالان اقتصادي نيز چاره اي ندارند 
كه با قيمت هاي گزاف ويزا خريداري كنند. وي با اشاره به 
اشتباه در ارايه آمار احياي معادن از سوي دولت، تصريح 
كرد: از ابتداي اجراي طرح احياي معادن تا به امروز مطابق 
با آمار ايميدرو حدود ۵00 معدن احيا شده است هرچند 
چندان اين عدد را دقيق نمي دانم اما آنچه مس��لم است 
اختلاف فاحشي ميان عدد اعلامي دولت و ايميدرو وجود 
دارد البته دولت، گزارش كار را از ايميدرو مي گيرد اما به نظر 
مي رسد در نگارش اشتباهي صورت گرفته و بدون ترديد ۳ 
هزار معدن احيا نشده است. عضو هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني ايران از كاهش صادرات محصولات معدني 
به لحاظ وزني خبر داد و افزود: ميزان توليد و صادرات 
كاهش پي��دا كرده اما با افزاي��ش ارزش محصولات 

معدني اين كاهش صادرات جبران شده است.

تامين و توزيع بيش از  5    هزار تن 
گاز مايع دراستان كردستان

در سه ماه نخست سال جاري ۵ هزارو يكصدو هفتاد 
تن گاز مايع در استان مصرف شده است كه اين  ميزان 
نسبت به مدت مشابه سال قبل با كاهش ۴1 درصدي 
همراه بوده اس��ت. به گزارش روابط عمومي شركت 
ملي پخ��ش فرآورده هاي نفتي منطقه كردس��تان، 
مدير منطقه در  ديداره��اي جداگانه اي با فرمانداران 
شهرس��تان هاي قروه و دهگلان، ب��ا اعلام خبر فوق، 
گفت: اين ميزان  كاهش ناش��ي از كنت��رل ونظارت 
اين منطقه، اجراي ط��رح توزيع الكترونيك گازمايع 
و نصب انش��عابات  جديدگازطبيعي در سطح استان  
   بيان كرد. جهانبخش نوكان��ي از اجراي طرح توزيع 
الكترونيك گاز مايع درجهت شناسايي مصرف كنندگان 
واقع��ي  ، جلوگيري از عرضه خارج از ش��بكه، فروش 
گازمايع با قيمت مصوب خبرداد و خواستار تعامل و 
 همكاري   فرماندارن استان درخصوص فرهنگ سازي 
و اطلاع رساني به شهروندان و مصرف كنندگان بخش 
 توليدي جهت ثبت  نام در سامانه درخواست فرآوده هاي 
نفتي     http: //newtejaratasan.niopdc.ir   شد 
تا نسبت  به تامين و توزيع الكترونيكي گازمايع  مورد 
نياز اقدام شود.  نوكاني همچنين درخصوص استفاده 
تعدادي از شهروندان از گاز مايع بابت سوخت خودرو، 
از طرح  تخصيص گاز مايع ب��ه اين خودروها خبر داد 
و اظهار داشت: مالكين اين خودروها نيز مي توانند با 
     IRNGV.MIMT.GOV.IR  مراجعه  به س��ايت
نسبت به ثبت نام در طرح و دريافت سوخت مورد نياز و 
استفاده  ايمن اقدام نمايند .  اين مقام مسوول سپس به 
مباحث كشاورزي اين دو شهرستان واهميت آن براي 
فرمانداران اشاره و  افزود: در سه ماه نخست سال جاري 
در بخش كشاورزي دهگلان و قروه بيش از 16ميليون 
ليتر نفتگاز  تامين و توزيع شده است كه نسبت به مدت 
مشابه سال قبل با افزايش ۸درصدي همراه بوده است  . 
نوكاني از فعاليت بيش از۸ هزار دستگاه ادوات كشاورزي 
دراين دو شهرس��تان خبر داد و اظهار داشت   : توزيع 
سوخت بخش كشاورزي و خانوار به صورت الكترونيكي 
انجام مي شود .  مدير شركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفت��ي منطقه كردس��تان در ادامه به اج��راي برنامه 
مديريت كارت  هاي اضط��راري مازاد در جايگاه هاي 
عرضه فرآورده هاي  نفتي در  راستاي مديريت مصرف 
سوخت  ، جلوگيري از عرضه خارج از شبكه فرآورده هاي 
نفتي و  لزوم استفاده از  كارت سوخت شخصي توسط 
 ش��هروندان اشاره كرد و خواس��تار همكاري و تعامل 
 فرمانداران با منطقه در جهت فرهنگ سازي استفاده 

 شهروندان ار كارت سوخت شخصي شد. 

بخش خصوصي به رغم مخالفت با تشكيل وزارت بازرگاني، 6 پيشنهاد ارايه داد

راي مجلس  به تفكيك صمت

رييس انجمن لوازم خانگي مطرح كرد

ضربه پيمان سپاري ارزي به صادرات
تعادل| 

رييس انجم��ن لوازم خانگي ب��ا بيان اينكه حج��م بازار 
داخلي لوازم خانگي 6.۵ ميليارد دلار است، از شيوه فعلي 
پيمان سپاري ارزي انتقاد كرد و تاكيد كرد تا زماني كه اين 
شيوه در كشور وجود داشته باشد، صادرات ما چشمگير 
نخواهد شد زيرا از صادركننده خواسته مي شود تا ارز خود را 
در سامانه نيما عرضه كند و عرضه ارز در سامانه نيما به منزله 
عرضه ارز به ارزان  ترين قيمت است و اين در حالي است كه 
در دنيا ارز صادراتي گران ترين ارز محسوب مي شود. بنابراين 
با اين شرايط انگيزه از بين مي رود. به گفته او، با توجه به اينكه 
مواد اوليه يك محصول صادراتي از بازار آزاد با ارز آزاد تأمين 
مي شود لذا محصول قابل رقابت در بازارهاي جهاني نيست 
و با اين شيوه ها به توسعه پايدار و صادرات پايدار نمي رسيم.

   بازار 6،5 ميليارد دلاري لوازم خانگي
رييس انجمن لوازم خانگ��ي ايران با بيان اينكه با توجه به 
اينكه سياست خروج از اقتصاد نفتي و تك محصولي است 
قطعاً حمايت از صنعت و توسعه پايدار آن صنعت اهميت 
وي��ژه اي دارد، در جمع خبرنگاران بيان كرد: س��هم كل 
صنعت از جي دي پي كش��ور 1۳ درصد است، در حالي كه 
سهم مالياتي كه صنعت مي پردازد 6۸ درصد از كل ماليات 
كشور است. عباس هاشمي افزود: اصولاً يك توسعه متوازن 
زماني رخ مي دهد كه نسبت سهم از جي دي پي با نسبت 
مالياتي كه مي پردازد هم خواني داشته باشد.وي ادامه داد: 
اين موضوع منجر به كوچك تر شدن صنعت و نحيف تر شدن 
ارزش افزوده مي شود و در دراز مدت سيگنال مثبتي براي 
سرمايه گذاري نيست. وي تصريح كرد: رتبه ايران در شاخص 
كسب و كار، حكمراني مطلوب، رشد سرمايه گذاري هاي 
مولد و… مشخص است. الان در هيچ كدام از اين شاخص ها 
جايگاه ايران مطلوب نيست. بايد آسيب شناسي كرده و در 
بخش حكمراني براي بهبود اين شاخص ها هدف تعيين 
كنيم. در پايان اگر طبق سنجش نهادهاي بين المللي ارتقا 
يافتيم مي توان گفت پيش��رفت كرديم. كلي گويي هيچ 
سودي ندارد. وي افزود: برنامه هاي چندساله براي توسعه 
داريم بايد بررسي كنيم چند درصد از برنامه ها تحقق يافته 
و علل عدم تحقق را آسيب شناسي كنيم؛ به عنوان نمونه 
طبق اعلام مركز پژوهش ها ميزان عملياتي شدن برنامه 
ششم توس��عه 2۷ درصد بوده است. هاشمي گفت: رشد 

اقتصادي كش��ور در برنامه هفتم ۸ درصد و رش��د بخش 
صنعت ۸.۵ درصد پيش بيني ش��ده اس��ت. براي رشد ۸ 
درصدي الزاماتي نياز داريم كه بايد مهيا كنيم. رييس انجمن 
لوازم خانگي ايران با بيان اينكه هم اكنون تحريم ها، شرايط 
اقتصادي كشور، دسترس��ي به ارز و … تبديل به موانعي 
براي سينوسي شدن صادرات ش��ده، گفت: از جمله اين 
الزامات صادرات پايدار در بخش صنعت است. در جلسه اي 
كه با معاون اول رييس جمهوري داشتيم اين موضوع را اعلام 
كرديم و آقاي مخبر نيز خواستار تهيه يك پروپزال در اين 
باره شد. اين مقام صنفي در ادامه اظهار داشت: اندازه بازار 
لوازم خانگي ۵۹0 ميليارد دلار بوده است كه از اين ميزان 
۳60 ميليارد دلار مربوط به لوازم خانگي بزرگ مي ش��ود. 
طبق پيش بيني ها اندازه بازار اين محصول تا سال 2026 
معادل ۸00 ميليارد دلار مي شود. بنابراين بايد براي افزايش 
سهم ايران از اين بازار تلاش كنيم. هاشمي افزود: گردش 
مالي بازار داخلي هم با توجه به تكثر محصولات حدود 6.۵ 
ميليارد دلار است كه از اين ميزان 2.۵ ميليارد دلار مربوط 
به لوازم خانگي بزرگ مي شود. وي با اشاره به اينكه عمق 
ساخت داخل بايد افزايش يابد، گفت: قطعه سازي در ۵ 
سال اخير توفيقات خوبي كسب كرده و صادرات خوبي به 
كشورهايي همچون تركيه داشته است. بهتر است بخش 
قطعه سازي را وارد زنجيره جهاني كنيم. هاشمي تصريح 
كرد: عمق س��اخت داخل ميانگين 6۵ الي ۷0 درصد 

است. ميزان ارزبري هم بستگي به ميزان توليد دارد كه 
مي توان گفت به صورت ميانگين ۳0 تا ۳۵ درصد است.

   انتقاد از شيوه فعلي پيمان سپاري
وي همچنين با انتقاد از شيوه فعلي پيمان سپاري ارزي اظهار 
داشت: تا زماني كه اين شيوه در كشور وجود داشته باشد، 
صادرات ما چشمگير نخواهد شد زيرا از صادركننده خواسته 
مي شود تا ارز خود را در سامانه نيما عرضه كند و عرضه ارز در 
سامانه نيما به منزله عرضه ارز به ارزان  ترين قيمت است و اين 
در حالي است كه در دنيا ارز صادراتي گران ترين ارز محسوب 
مي شود. بنابراين با اين شرايط انگيزه از بين مي رود. هاشمي 
افزود: با توجه به اينكه مواد اوليه يك محصول صادراتي از 
بازار آزاد با ارز آزاد تأمين مي شود لذا محصول قابل رقابت 
در بازارهاي جهاني نيست و با اين شيوه ها به توسعه پايدار و 
صادرات پايدار نمي رسيم. دبير انجمن صنايع لوازم خانگي 
ايران در رابطه با ميزان قاچاق در بازار لوازم خانگي بيان داشت: 
در اين خصوص نيز به طور قطع نمي توان درصدي را اعلام 
كرد اما حدود ۳۵ درصد از كالاهاي موجود در بازار خارجي 
است كه بخشي از آن از طريق واردات قانوني مانند كوله بري 
و رويه هاي مجاز وارد مي شود و بخشي هم به صورت قاچاق 
وارد كشور مي شود. وي در رابطه با قيمت لوازم خانگي اظهار 
داشت: قيمت نهاده ها و مواداوليه افزايش يافته است و به 
اندازه كافي مواد اوليه در بورس عرضه نمي ش��ود كه اين 

موضوع به معضلي براي توليدكنندگان تبديل ش��ده در 
نتيجه ۳0 تا ۴0 درصد مواد اوليه مورد نياز توليدكنندگان 
لوازم خانگي از بازار آزاد تأمين مي شود، بنابراين ضمن اينكه 
انجمن موافق افزايش بي رويه قيمت ها نيست و معتقد است 
كه مكانيزم عرضه و تقاضا بايد بازار را به تعادل برساند، اما با 
اين وجود  ۵ ماه است كه درخواست افزايش قيمت توسط 
توليدكنندگان به سازمان حمايت داده شده كه پاسخي نيز 
براي آن دريافت نشده است. دبير انجمن صنايع لوازم خانگي 
ايران اظهار داشت: با توجه به اينكه قدرت خريد مردم كاهش 
يافته است، بسياري از واحدهاي فروش ما فروش اعتباري 

دارند تا نياز هموطنان را تأمين كنند.

    انتشار سند جامع صنعت لوازم خانگي كشور 
معاون برنامه ريزي و اجرايي انجمن ملي صنايع لوازم خانگي 
ايران از انتشار سند جامع صنعت لوازم خانگي كشور خبر داد. 
فرشاد براتي گفت: اين سند كه حاصل بيش از 22 ماه كار 
كارشناسي دولت، بخش خصوصي و كارشناسان است، با 
همكاري موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني وزارت 
صمت، انجمن صنايع لوازم خانگي ايران و »محسن خليلي 
عراقي« از صنعتگران و چهره هاي نام آشناي اين صنعت 
تهي��ه و در قالب يك مجلد علمي- كاربردي- تحقيقاتي 
با عن��وان »بازآفريني يك صنعت، هف��ت دهه تحولات 
لوازم خانگي ايران« بهمن ماه پارسال رونمايي و روز گذشته 
منتشر شد. وي گفت: اين مجلد در 10 فصل و ۴60 صفحه 
با توجه به رويكردهاي دولت و نگاه بخش خصوصي با تكيه 
بر اجزا و قطعات، صنايع انرژي بر و صنايع غيرانرژي بر تهيه 
شده است. براتي گفت: امروز اين مجلد آماده ارايه به بخش 
خصوصي، صنعتگران و توليدكنندگان است و با دارا بودن 
سند سياستي پيشنهادي مي تواند چراغ راه اين صنعت، 
مسوولان و دست اندركاران باشد. در اين سند جامع، ضمن 
بررسي وضعيت اقتصادي كشور و جهان، مسائلي همچون 
صنعت لوازم خانگي كشورمان، فناوري هاي روز، مشكلات 
و معضلات موجود، راهكارها، حجم بازار و غيره مورد بررسي 
و تدقيق قرار گرفته است. اين كتاب به عنوان مجموعه اي 
شامل تجربيات بزرگ صنعت لوازم خانگي كشور به صورت 
علمي و تخصصي تهيه شده است. اين سند جامع در 10 
فصل و پروژه تعريف شده كه دولت و شركت ها مي توانند با 

ارايه جداول زمان بندي آنها را اجرايي كنند.
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خبرروز

»تابستان من« در شبكه شاد آغاز به كار كرد
شبكه شاد پويش »تابستان من« را با هدف تربيت دانش آموزان براي فراگيري مهارت هاي كاربردي متنوع و مورد نياز كشور و همچنين 
همراهي و ايجاد اوقات فراغت جذاب و مفيد براي دانش آموزان، برگزار مي كند. تابستان من شامل چند بخش اصلي از جمله »ماهرشو«، 
»ببين«، »بازي كن« و پايگاه هاي تابستاني است. بخش »ماهر شو« در تابستان من در راستاي پرورش تربيت يافتگاني كه حداقل يك 
مهارت مفيد را به دست آورند و همچنين هدايت دانش آموزان به سوي رشته  ها و مهارت هاي مورد نياز كشور متناسب با علاقه  مندي و 
توانايي هاي آنها طراحي شده است. همچنين از آنجايي كه دانش آموزان دوران فراغت خود را سپري مي كنند، رويدادها و سرگرمي هاي 
مفيد و جذاب در قالب انيميشن، بازي هاي فكري و غيره در بخش هاي »ببين« و »بازي كن« براي اهالي مدارس ايران طراحي شده است.

در گردهمايي بازنشستگان تامين اجتماعي مطرح شد:

حقوق بايد متناسب با تورم افزايش يابد
تعادل|

 از روزي كه برنامه توسعه هفتم به تصويب 
رسيده تا امروز انتقادهاي بسياري به آن 
ش��ده اس��ت. اين برنامه در تمامي زمينه ها نقص هايي 
دارد كه قرار بود قبل از تصويب نهايي برطرف ش��ود اما 
اين اتفاق رخ نداد و حالا تمامي اقشاري كه به نوعي ذي 
نفع در اين برنامه هس��تند از آن گلايه مند شده اند. روز 
گذشته گردهمايي بازنشستگان تامين اجتماعي برگزار 
شد و در اين برنامه بيش از هر چيز انتقادات گسترده اي 
به برنامه توسعه هفتم مطرح شد. بسياري از كارگران و 
بازنشستگان بر اين باورند كه برنامه توسعه هفتم بر ضد 
كارگران و بازنشستگان است و بايد اصلاح شود. از سوي 
ديگر در مورد حقوق و مزاياي بازنشستگان و كارگران نيز 

بحث هايي مطرح شد. 
پرويز نصيري )مس��وول امور اعضاي خان��ه كارگر( در 
خصوص لايحه برنامه هفتم توسعه در سخناني گفت: 
اگر اين لايحه به همين شكل به تصويب برسد سازمان با 
بحران جدي در ۵ سال آتي مواجه مي شود. ۴۶ ميليون 
نفر از جمعيت كشور عضو اين صندوق هستند و از اين 
جهت تصميم گيري ها براي اين س��ازمان مهم اس��ت. 
مسوول امور اعضاي خانه كارگر ادامه داد: اولين نسخه 
اين لايحه؛ حداقل حقوق كارگران را نش��انه گرفته بود 
كه به سبب اعتراضات نمايندگان كارگري اصلاح شد اما 
در نسخه فعلي لايحه همچنان موادي برضد كارگران و 
بازنشستگان وجود دارد. او به ماده ۴ اين لايحه اشاره كرد 
و گفت: در لايحه آمده كه حق بيمه ها را دولت توس��ط 
سازمان امور مالياتي دريافت كند. وظيفه اصلي سازمان 
امور مالياتي دريافت ماليات تصاعدي از ثروتمندان است 
اما در اين كار ناموفق است. درحالي كه حقوق بگيران همان 
ابتدا ماليات ب��ر درآمد خود را مي دهند ولي ثروتمندان 
بسياري از پرداخت ماليات فرار مي كنند. همين امروز 
هم سازمان تامين اجتماعي با بحران مواجه است و اين 
كار احتمالا پرداخت هزينه ها را از سوي تامين اجتماعي 
با بحران مواجه مي كند. ما همين امروز هم نس��بت به 
هزينه كرد تامين اجتماعي مشكل داريم. نصيري افزود: 
قوانين دايمي را نبايد در قالب يك لايحه ۵ ساله تغيير 
دهند. اگر دولت و مجلس به دنبال حل مشكل ناترازي 
هستند پيشنهادات خود را در قالب سه جانبه گرايي ارايه 

كنند و تصميمات را پشت درهاي بسته نگيرند.
عليرضا محجوب )دبي��ركل خانه كارگر( ني��ز در اين 
گردهمايي ضمن تبريك هفته تامين اجتماعي گفت: 
اهميت تامين اجتماعي به جهت بزرگ ش��دن جوامع 
بيشتر ش��ده اس��ت. از عمر تامين اجتماعي و مباحث 
مربوط به آن بيش از ۷۰ سال مي گذرد و از زمان مصدق 
بحث تامي��ن اجتماعي مطرح بوده اس��ت. او ادامه داد: 
بحث تامين اجتماعي در قانون اساسي نيز موضوع مهم 
و با اهميتي بوده است. در اصل ۲۹ به برخورداري تامين 
اجتماعي اشاره شده كه اين معادل بيمه سلامت و درمان 
نيست، بلكه تامين اجتماعي فراتر از اين حرفها و معادل 
بازنشستگي و حمايت از بازنشستگان، بيمه بيكاري، از كار 
افتادگي، در راه افتادگي و ... است. درمان و بيمه سلامت 
جزيي از تامين اجتماعي هستند. دبيركل خانه كارگر بيان 
كرد: بيمه بيكاري موضوع مهم تامين اجتماعي است كه 
بايد به همه تعميم يابد. ما تلاش كرديم در مجلس اين 
كار را انجام دهيم اما با آن موافقت نشد. محجوب گفت: 

وظايف دولت و مجلس در مورد تامين اجتماعي فراگير 
در اصل ۲۹ نوشته شده و نبايد آن را به گردن صندوق ها 
به خصوص تامين اجتماعي انداخت اما متاسفانه دولت 
امروز اين وظيفه خود را به گردن صندوق تامين اجتماعي 
انداخته است. دبيركل خانه كارگر گفت: دولت بايد از محل 
غرامت عمومي و درآمدهاي خود خدمات مربوط به تامين 
اجتماعي را براي همه فراهم كند. او در خصوص برنامه 
هفتم گفت: اهداف تامين اجتماعي فراگير در اين لايحه نه 
تنها نديد گرفته شده بلكه فاصله بين آنها افتاده است. راجع 
به تامين اجتماعي و كارگران مواد تندي در پيش نويس 
اوليه نوش��ته ش��ده بود كه بعد تا حدي اصلاح شد. اما 
بازهم لايحه برنامه حمايت از كارگران و بازنشس��تگان 
را نه تنها تامين نمي كند بلكه دولت در آن سعي دارد از 
مسووليت هاي خود كه پرداخت بدهي بخشي از آن است، 
سر باز مي زند. دبيركل خانه كارگر تاكيد كرد: كساني كه 
نگاه كج كه به صندوق ها دارند، بدانند كه ما در مقابل اين 
لايحه ساكت نمي نشينيم و اين مسير غلط عاقبت بدي 

دارد. از اين روش ها دست برداريد.
نصرالله دريابيگي )دبي��ر اجرايي خانه كارگر مازندران( 
نيز در اين باره گفت: بعد از اينكه ش��وراي عالي تامين 
اجتماعي كنار رفت؛ اين س��ازمان دولتي شد و رييس 
آن را هم دولت انتخاب مي كند. بايد مسوولان بدانند كه 
سازمان تامين اجتماعي براي دولت و مجلس نيست بلكه 
اين سازمان براي كارگران است. اين سازمان حتي براي 
كارفرمايان هم نيست و صد درصد آن متعلق به كارگران 
و بازنشستگان است. او افزود: در شأن جمهوري اسلامي 
نيست كه ۷۰ درصد اين جامعه با مشكل معيشت مواجه 
باش��ند. همه مي دانند با ماهي ۷ ميليون تومان زندگي 
كردن مرگ تدريجي است. عدالت بايد تحقق پيدا كند 
و مشكل معيشت بايد رفع شود. دبير اجرايي خانه كارگر 
مازندران گفت: برقراري عدالت اجتماعي، رفع تبعيض، 
درمان رايگان و فراهم كردن امكان استفاده از خدمات 
سازمان براي همه؛ تحقق اينها به معناي پاس داشتن روز 
تامين اجتماعي است. او گفت: بر اساس قانون الزام درمان 
رايگان است اما اين رعايت نمي شود. مصوبات و طرح ها اگر 
در مسير حمايت از محرومان و استقلال سازمان حركت 
نكنند، ارزشي ندارند. راه حل اتحاد و انسجام هم حضور 

حداكثري ما در صحنه است.
حس��ن صادقي )رييس اتحاديه پيشكس��وتان جامعه 
كارگ��ري( در گردهمايي روز تامي��ن اجتماعي گفت: 
امروز در حال��ي روز تامين اجتماعي را گرامي مي داريم 
كه متاس��فانه اين ابربيمه گر به س��مت ورشكستگي و 
بحران جدي حركت كرده اس��ت. علت اينكه آمده ايم 
مقابل مجلس اين است كه جلوي سقوط سازمان تامين 
اجتماعي را بگيريم؛ ما از نمايندگان مجلس مي خواهيم 
برنامه هفتم توسعه را با چيدمان فعلي تصويب نكنند تا 
كارگران و س��ازمان تامين اجتماعي بيش از اين درگير 
بحران نشوند. به گفته صادقي، برنامه هفتم توسعه براساس 
نظريات و ايده هاي بانك جهاني، صندوق بين المللي پول 
و س��ازمان تجارت جهاني تنظيم شده كه نسخه هاي 
پوس��يده اين نهادها براي كش��ورهاي در حال توسعه، 
همگي در جهت فقيرترسازي مردم و سقوط معيشت 
جمعي است. او تاكيد كرد: هر كشوري نسخه هاي اين 
سه نهاد ليبرالي را سرمش��ق خود قرار داده، خيلي زود 
در تله فقر گرفتار شده است و نتيجه اي جز اين نداشته. 

صادقي عنوان كرد: اصلاحات بايد استمراري و پايدار و با 
مشاركت نمايندگان كارگري و شركاي اجتماعي باشد، 
تنها اصلاحات پايدار اس��ت كه ماندگاري سازمان هاي 
بيمه اي را به دنبال دارد. رييس اتحاديه پيشكس��وتان 
جامعه كارگري تاكيد ك��رد: جاي اين قبيل اصلاحات 
در برنامه پنجساله توسعه نيست؛ قوانين مقطعي محلي 
براي انجام اصلاحات پارامتريك يا اصلاحات روابط كار 
نيست. قوانين كوتاه مدت مشكل كشور را حل نمي كنند، 
قوانين بايد استمراري و بلندمدت باشند. صادقي با بيان 
اينكه در حوزه  تامين اجتماعي با اصلاحات پارامتريك 
مخالف نيستيم اما نه اصلاحات يكطرفه در قالب برنامه 
پنجس��اله و به تبعيت از سياس��ت هاي نهادهاي مالي 
بين المللي، ادامه داد: صن��دوق بين المللي پول و بانك 
جهاني، دل ش��ان براي كشورها نس��وخته؛ آنها به اسم 
فقرزدايي كشورها را بدهكار و در تله فقر گرفتار مي كنند؛ 
ما به دنبال حفظ دارايي هاي سازمان و تعميق خدمات 
آن، حفظ بانك رفاه به عنوان دارايي سازمان و همچنين 
پرداخت بدهي دولت به س��ازمان هستيم و اينها همه 
منويات مقام معظم رهبري است. متاسفانه هيچ يك از 
اينها در برنامه هفتم اعمال نشده است. اين فعال صنفي 
بازنشستگان افزود: به نمايندگان مجلس توصيه مي كنيم 
آنچه در حوزه سازمان تامين اجتماعي در برنامه هفتم 
 آمده، از متن برنامه حذف شود. و سپس در يك كميته 
سه جانبه اصلاحات پايدار براساس سياست هاي كلي 

تامين اجتماعي ابلاغي رهبري انجام شود. 
رجب رحماني )نماينده مردم تاكس��تان( هم در ادامه 
ضمن تقدير از حضور كارگران و بازنشس��تگان گفت: 
حضرت علي)ع( فرمودند كس��ي كه با بازوي خود كار 
مي كند، به گردنِ مردم ح��ق دارد. بايد به كارگران مزد 
عادلانه پرداخت كرد. ما به عنوان خدمتگزار سرسختانه 
و با قدرت پشتبان شما هس��تيم. فداكاري كارگران در 
س��ازندگي و دوران دفاع مقدس فراموش شده نيست 
اما آنطور كه بايد و شايسته است به كارگران توجه نشده 
است. نماينده مردم تاكس��تان با انتقاد از تغيير مبناي 
محاسبه  مستمري به ۵ سال گفت: در كميسيون تلفيق 
مبنا قرار دادنِ ميانگين ۵ سال را كنار گذاشتيم و اكنون 
مبناي مستمري همان ميانگين دو سال است. رحماني 
در پايان تاكيد كرد: موضوع همسان سازي و ساماندهي 
به وضعيت كارگران براي حذفِ قراردادهاي سفيد امضا 
و افزايش امنيت شغلي را دنبال مي كنيم. دست كارگران 
را مي بوسيم و تا حد وس��ع مان مسائل شما را پيگيري 

مي كنيم. ما مردم را به مسوولان نمي فروشيم.
علي بابايي كارنامي )نماينده مردم مازندران( نيز در ادامه 
گفت: از زحماتِ كارگران تشكر مي كنم و معتقدم بخشي 
از حقوق شما تاكنون ناديده گرفته شده است. كارنامي 
بيان كرد: در برنامه هفتم با شما هم نظرم و در خصوص 
آن با آقاي قاليباف صحبت كردم. سيطره برنامه هفتم 
نبايد بر سر كارگران و بازنشستگان باشد. عضو كميسيون 
اجتماعي مجلس با تاكيد بر سه جانبه گرايي گفت: توجه 
به نقش كارگران در مديريت تامين اجتماعي و وزارت 
كار بايد علني ش��ود و بي توجهي به سه جانبه گرايي در 
برنامه توسعه هفتم، بي توجهي به شان كارگران است. 
بابايي كارنامي گفت: از روزي كه برنامه هفتم به مجلس 
رفته بسياري از نگراني ها در كميسيون تلفيق حل شده 

و اميدواريم باقي نيز در تصويب نهايي حل و فصل شود.
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 آنها تاييد مي كنند و مي ش��ود 18 شتر و در نتيجه نصف 
شترها يعني ۹ تا به پسر بزرگ مي رسد، ثلث شترها يعني ۶ 
تا به پسر وسطي و يك نهم شترها يعني ۲ تا به پسر كوچكي 
و جمع ۹، ۶ و ۲ مي شود 1۷ و دست آخر حضرت علي)ع( 
شتر خود را برمي دارد. همانطور كه مي بينيم در اين مثال نيز 
حضرت علي)ع( به عنوان متولي حاكميت براي رفع مساله 
و چالش به وجود آمده به طور موقت يكي از شترهاي خود 
را به اين خانواده واگذار مي نمايد. فلذا نتيجه مي گيريم كه 
دولت ها و حكومت ها براي رهنمون سازي كشور و مردم به 
سمت رشد، توسعه، پيشرفت و تعالي و توانمندسازي افراد 
و خانوارها براي مشاركت اقتصادي بيشتر و همچنين براي 
تقويت بخش هاي غيرولتي بايستي يك شتر را از محل منابع 
اموال و دارايي هاي دولتي در اختيار وارد ميدان بازي كنند 
تا بتوانند به حل مسائل و چالش هاي كشور نايل آيند و اين 
آورده موقت دولت ها و حاكميت ها موتور محركه مشاركت 

اقتصادي بخش هاي غيردولتي خواهد بود.
در ايران نيز از ديرباز تاكن��ون در غالب حوزه ها به همين 
منوال عمل شده است مثلًا براي توسعه جزاير و مناطق آزاد 
تجاري و ايجاد انگيزه براي حضور بخش غيردولتي و جذب 
سرمايه در اين مناطق سال ها است كه معافيت ها، تخفيفات 
و تسهيلاتي در نظر گرفته شده و در منطقه ويژه اقتصادي 
عسلويه تخفيفات و تسهيلات بيشتري منظور گرديد تا 
اين منطقه به رشد و توسعه پايدار دست يابد. همچنين 
براي رش��د صنعت پتروش��يمي و پرهيز از خام فروشي 
فرآورده هاي نفتي نسبت به اعطاي تخفيف سرسام آور و 
اعمال قيمت در حد صفر براي خوراك پتروشيمي ها اقدام 
شد و سال هاي سال و تا هنوز شركت هاي پتروشيمي از 
محل اين مابه التفاوت نرخ خ��وراك و همچنين تنفس 
اعطايي براي بازپرداخت قيمت خوراك پتروشيمي دريافتي 
توانستند به سودآوري و بازدهي بالايي برسند. همچنين 
براي بسط و تعميم بيمه پايه سلامت بين اقشار مختلف 
مردم، سال هاست كه دولت علاوه بر اختصاص بخشي از 
ماليات بر ارزش افزوده و درصدي از هدفمندسازي يارانه ها 
و حق بيمه هاي ش��خص ثالث و منابع صندوق خسارات 
بدني، نسبت به پرداخت ۷ درصد حداقل دستمزد كارگري 
براي ميليون ها نفر اقدام نموده و مي نمايد و در لايحه برنامه 
هفتم توسعه پيش بيني شده است كه ۵۰ درصد حق بيمه 

تكميلي درمان اين اقشار هم از سوي دولت تامين شود.
به عبارت  ديگر در تمامي اين موارد، دولت ها ش��تر خود 
را وارد بازي و ميدان عمل کرده، ولي مشخص نيست كه 
چرا مشابه اين اقدام در حوزه بيمه هاي پايه بازنشستگي و 
بيمه بيكاري كارجويان به صورت فراگير و براي همه آحاد 
جامعه انجام نمي شود و حتي در لايحه برنامه هفتم مقرر 

شده است كه همان سهم حداقلي ۳ درصدي نيز كاهش 
يابد. در حوزه اشتغال نيز دولت هاي قبلي بارها شترهاي 
زيادي را وارد ميدان بازي کردند؛ مثلا تسهيلات ۳ ميليون 
توماني طرح ضربتي دولت هشتم، تسهيلات ۳۰ ميليون 
توماني طرح بنگاه هاي زودبازده دولت نهم و تسهيلات 
۳۰۰ ميليون توماني مشاغل خرد و خانگي در دولت قبل 
و حتي در مقاطعي دولت و حاكميت براي رفع چالش ها 
و بحران هاي متحدثه نظير موسس��ات اعتباري، پديده 
ش��انديز و بانك آينده نيز شترهاي زيادي از محل منابع 
عمومي و دولتي به ميدان آوردند و بلاعوض پرداختند ولي 
مشخص نيست كه چرا براي شكل گيري نظام چند لايه 
تامين اجتماعي و ايجاد فراگيري پوشش بيمه اجتماعي 
پايه براي اقشار ضعيف جامعه، دولت ها تاكنون تسهيلات 
لازم را پيش روي متوليان امور نگذاشتند؟ در مواردي هم 
كه اقدام شده است به صورت نسيه، ناقص و ناكافي بوده 
است. در حالي كه برقراري پوشش فراگير بيمه اجتماعي 
پايه براي تك تك مردم و رفع محروميت افراد و خانواده ها 
در اين زمينه هم در اصول متعدد قانون اساسي و هم در 
سياست هاي كلي نظام به ويژه سياست هاي كلي تامين 
اجتماعي تاكيد و تصريح ش��ده اس��ت. مضافا به اينكه 
برقراري پوشش بيمه هاي اجتماعي پايه به صورت فراگير 
باعث توانمندسازي، ايجاد آرامش خاطر و اطمينان و اميد 
به آينده مي شود و بر اساس مطالعات مربوط به پايش فقر 
در ايران برخورداري از پوشش بيمه هاي اجتماعي باعث 
كاهش احساس فقر در بين اقشار جامعه مي گردد. ضمن 
اينكه برخورداري اقشار فرودس��ت جامعه از بيمه هاي 
اجتماعي پايه با كمك دولت باع��ث ايجاد فرصت هاي 
ش��غلي پايدار براي آنها مي گردد چرا ك��ه كارفرمايان از 
اين قبيل نيروها اس��تقبال مي کنند. به  طور مثال اگر به 
جاي اجراي مرحله اول ودوم هدفمندسازي يارانه ها در 
دولت هاي قبل يا اعطاي س��هام عدالت در دولت ماقبل، 
نسبت به برقراري يك پوشش بيمه اجتماعي پايه براي 
تمامي افراد قابل توانمندسازي اقدام مي شد قطعا زمينه 
لازم براي تصميم گيري در خصوص اعمال جراحي هاي 
اقتصادي و اداري و انجام مداخلات و اصلاحات توسعه اي 
فراهم مي ش��د چرا كه قاطبه مردم پس از برخورداري از 
پوشش بيمه اجتماعي پايه فراگير پذيرش بيشتري نسبت 
به تغييرات و تحولات توسعه اي پيدا مي کردند و با فرآيند 
توسعه همراهي بيش��تري مي داشتند. همچنين نظام 
تصميم سازي و تصميم گيري كشور نيز به پشتوانه همين 
تور ايمني و حمايتي فراگير، جسارت و قدرت تصميم گيري 
بيشتري را براي اعمال مداخلات توسعه اي پيدا مي كرد. 
چرا كه بر اساس فراگيري نظام تامين اجتماعي چند لايه 

و بهره مندي از پرونده الكترونيك رفاه و تامين اجتماعي 
مبتني بر اطلاعات ثبتي مبنا به همراه كد ملي و كد پستي 
و كد شغلي همه اقشار مردم، كشور مي توانست نسبت 
به جانمايي همه اقش��ار جامعه اقدام کرده با در دس��ت 
داشتن اين اطلاعات مي توانست اثر مداخلات توسعه اي 
و جراحي هاي اقتصادي را بر معيش��ت و اشتغال آنان به 
ويژه اقشار فرودست پايش و پيمايش نموده و راهكارهاي 
ترميمي و جبراني لازم و متناسب را پيش بيني و اجرا کند. 
به اين  ترتيب كه اقشار فاقد پوشش بيمه يا اقشار ضعيف 
جامعه يا مبتلايان فقر و آسيب اجتماعي دو دسته اند يا 
غيرقابل توانمند سازي دايمي يا قابل توانمندسازي كه با 
آزمون وسع و انجام بررسي هاي ميداني اجتماع محور و 
غربالگري اجتماعي اين افراد شناسايي مي شوند سپس 
افراد قابل توانمندسازي و بيكاران كارجو و دارندگان مشاغل 
غيررسمي و فصلي يا افراد داراي اشتغال ناقص و... كه در 
آينده قابليت توانمندسازي دارند تحت پوشش صندوق 
بيمه اجتماعي فراگير قرار مي گيرند و براساس آزمون وسع 
تمام يا بخشي از حق بيمه آنها بر عهده دولت قرار مي گيرد 
و به صندوق مزبور پرداخت مي شود.كاري كه الان دولت 
دارد در ارتباط با بيمه سلامت انجام مي دهد ولي مشخص 
نيست چرا در مورد بيمه سلامت دولت پول دارد ولي براي 

بيمه اجتماعي پايه اين اقشار ضعيف مي گويد پول ندارم.
دولت چگونه براي رفع كسري منابع وزارت بهداشت 
در قالب بيمه سلامت يا رفع مشكل موسسات اعتباري 
و بانك آينده و پديده شانديز پول دارد ولي براي بيمه 
اجتماعي پايه اين اقشار فرودست پول ندارد؟! بديهي 
است اين افراد وقتي توانمند شدند و توانايي پرداخت 
حق بيمه در سطح حداقل دستمزد و بالاتر را يافتند 
مشمول صندوق هاي مربوطه قرار مي گيرند و به صورت 
مس��تمري جمع از مزاياي هر بخش از بيمه پردازي 
خود بهره مند مي ش��وند يعني وقتي ۳۰ سال سابقه 
داشتند و 1۰ سال در صندوق بيمه فراگير و ۲۰ سال در 
صندوق ديگر در زمان بازنشستگي يك سوم مستمري 
را از صندوق بيمه فراگير و دوسوم را از صندوق ديگر 
مي گيرند. براي تامين منابع اي��ن طرح هم مي توان 
اعتبارات لازم را از صندوق توس��عه مل��ي به اين امر 
اختصاص داد يا از محل عوايد مولد سازي دارايي هاي 
دولت يا با واگذاري يك ميدان نفت يا گاز يا يك پهنه 
معدني مناب��ع لازم را تامين كرد و در اختيار صندوق 
بيمه گر مجري اين طرح قرار داد. چگونه است كه براي 
احداث بيمارستان هاي خصوصي لوكس و... مي توان 
از صندوق توسعه ملي كمك كرد ولي براي بيمه پايه 

بازنشستگي اقشار ضعيف جامعه نمي شود؟!

شتر دولت

۵- كويت
سياست دولت كويت غالباً نسبت به ايران معتدل بوده و 
اينگونه موضع گيري هاي اين كشور مي بايست در تعاملات 

دو جانبه آتي در نظر گرفته شود.
۶- بحرين

رابطه سياس��ي با بحرين بعلت ريشه هاي تاريخي خوب 
نبوده و انتظار همراهي با امارات دور از انتظار نيست.  ولي 
بايد توجه داشت كه دولت بحرين ضعيفترين نفوذ سياسي 
بين اين شش كشور داشته و غالباً از سياست هاي عربستان 

تبعيت مي كند.
۷- روسيه

طي چند دهه گذشته در ايران سعي گرديده بهترين روابط 
در همه زمينه ها با روسيه برقرار باشد خصوصاً در سال هاي 

اخير با اتخاذ سياست »نگاه به شرق«، و اتكاء زياد به روسيه 
و حتي اعلام مواضع از طرف ايران در نشس��ت هاي ۵+1 
كه ايران راساً حضور ندارد، حساب ويژه اي براي سياسي 
با روسيه باز شده اس��ت. حتي بعد از صدور بيانيه مزبور، 
دكتر ولايتي در تحليلي در رابطه با موضوع بيانيه با حمله 
به امريكا!، دو كشور چين و روسيه را به عنوان دو »متحد« 
ايران ناميده و علت صدور بيانيه مزبور را »سادگي« روسيه 

تفسير كرده است!.
انتشار اين تحليل خصوصا در اين زمان از شخصي مانند 
دكتر ولايتي ب��ا توجه به جايگاه مهمي ك��ه دارد خيلي 
عجيب اس��ت.  زيرا اولًا، نه چين و نه روس��يه، ايران را به 
عنوان متحد خود )كه تعريف خاص در روابط بين الملل 
دارد( نمي شناسند، و ثانياً با توجه به  اقدامات با برنامه هاي 

و هوش��مندانه و پيچيده روس��ها در نقاط مختلف دنيا را 
نمي توان رفتار اخير رل سادگي ناميد! مضافا اينكه با توجه به 
برگزاري نشست مشترك روسيه و شوراي همكاري خليج 
فارس در مسكو، روسيه به عنوان »ميزبان« مي توانست 
در تغيير محتواي بيانيه ضد ايراني تاثير زيادي بگذارد. با 
اين اوصاف، شرايط حاكم بر محيط بين الملل و نحوه نگاه 
به موقعيت ايران، به هيچ وجه مطلوب نبوده، كه آثار آن در 
موضوعات مختلف نمايان مي شود. مي بايست با تشخيص 
شرايط از واكنش هاي كشورهاي مختلف، استراتژي جديد 
طراحي گردد. بايد باور كنند كه كشورهايي مانند ونزوئلا، 
اوگاندا و زيمبابوه، نه از لحاظ اقتصادي و نه سياسي، نفعي 
براي ايران ندارند.  ايران به صورت عاجل نياز به تحول قوي 

و ظريف در ديپلماسي دارد.

نگاهي عميق   به بيانيه ضد ايراني

رويخطخبر

احتمال آبگرفتگي معابر
 ۱۵ استان

سازمان هواشناسي نسبت به وقوع رگبار و رعد 
و برق و احتمال لغزندگي جاده ها و آبگرفتگي 
معابر 1۵ استان هشدار داد. سازمان هواشناسي 
با صدور هشدار سطح نارنجي از افزايش سرعت 
وزش بادهاي ش��مالي و افزاي��ش ارتفاع امواج 
بين 1 تا ۲ متربه ويژه در روز دوشنبه )۲۶ تير( 
در س��واحل و بين ۲ تا ۳ متر در فراس��احل تا 
اواخر وقت سه ش��نبه )۲۵ تا ۲۷ تير( خبر داد. 
اين شرايط سه ش��نبه در درياي خزر، مناطق 
س��احلي و دور از ساحل اس��تان هاي گيلان، 
مازندران و گلس��تان پيش بيني مي ش��ود. بر 
اثر اين مخاطره جوي غرق ش��دن ش��ناگران 
و غواص��ان، اخت��لال در تردده��اي دريايي با 
ش��ناورهاي سبك و نيمه س��نگين و صيادي، 
اختلال در تردد شناورهاي مسافربري و آسيب 
به تورهاي صيادي و قفس هاي پرورش ماهي و 
ايجاد اختلال در فعاليت هاي دريايي در سواحل 
و فراس��واحل پيش بيني مي ش��ود. س��ازمان 
هواشناس��ي در اين ش��رايط جوي اجتناب از 
فعاليت هاي ش��نا وغواصي، جلوگيري از تردد 
شناورهاي س��بك و نيمه س��نگين و صيادي 
و انج��ام فعاليت هاي تفريح��ي دريايي، اتخاذ 
تمهيدات لازم جهت تردد كشتي هاي تجاري و 
فعاليت هاي دريايي فراساحل را توصيه مي كند.

اين ش��رايط جوي دوش��نبه در نيمه ش��مالي 
آذربايجان غربي، نيمه شمالي آذربايجان شرقي، 
اردبيل، گيلان، مازندران، گلس��تان، خراسان 
ش��مالي و ارتفاع��ات در اس��تان هاي قزوين، 
البرز، تهران، زنجان و س��منان و سه شنبه در 
شمال شرق آذربايجان شرقي، اردبيل، گيلان، 
مازندران، گلستان و ش��مال خراسان شمالي 

پيش بيني مي شود.


